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روزنامه صبح ایران
وزیر کشور گفت: اگر امنیت در کشور خدشه دار شود، هیچ چیزی 
برای مردم نخواهد ماند. پایه امنیت کشور، مردم هستند؛ پس برای حفظ 
امنیت کشور نباید بگذاریم مردم بی انگیزه و مأیوس شوند. عبدالرضا 
رحمانی فضلی وزیر کشور درچهل و سومین جلسه ستاد اطلاع رسانی و 
تبلیغات اقتصادی کشوربه شرایط کنونی کشور اشاره کرد و اظهارداشت : 
در شرایطی که دشمنان به دنبال ایجاد فضای بی ثباتی در جامعه هستند، 
نباید به گونه ای عمل کرد که زمینه های بی ثباتی، ایجاد و افکار عمومی 

دچار تشویش شود، چراکه هدف اصلی دشمنان در اصل ضربه زدن به

در  گفت:متاسفانه  نظام  مصلحت  تشخیص  مجمع  سابق  عضو 
رسانه های داخلی ما هم زیاد به این موضوع پرداخته می شود که اگر 
دولت استعفا بدهد و فلانی بیاید وضع خیلی بهتر می شود. اساساً 
طرح استعفای دولت، طرحی است که ریشه اش در آمریکاست و هدفش 
نیز ضربه زدن به مثلث شیعی است که از ابتدای انقلاب درصدد ضربه 
زدن به آن هستند.  محمد هاشمی رفسنجانی در گفت وگویی با تاکید بر 
اینکه آنچه در روزهای پایانی آبان ماه رخ داده ریشه خارجی داشته است، 

اظهارداشت :اینکه موضوع حوادث آبان ماه به بنزین ربط داشته باشد

وزیر کشور :

نباید بگذاریم مردم بی انگیزه و 
مأیوس شوند 

محمد هاشمی :

طرح استعفای روحانی ریشه در 
آمریکا دارد
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علی شمخانی: 

اروپایی ها به تعهدات خود عمل نکنند
 گام پنجم را بر می داریم

توپ اجرایی نشدن قانون در زمین چه کسی است؟

مسیر پُرپیچ و خم قانون 
تسهیل ازدواج

4
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27 آذر ماه سال 84، در خانه ملت، قانونی تصویب شد که کورسوی امیدی برای آسانتر شدن فرآیند ازدواج  بود. چاره جویی 
نمایندگان مردم به استناد آمار کاهش ثبت ازدواج، موجب تصویب  قانون تسهیل ازدواج جوانان در 13 ماده شد. قانونی که 27 
آذرماه  شمع 14 سالگی اش را فوت کرد ولی هنوز نتوانسته، جایی در بین اولویت های برنامه های اجرایی کشور داشته باشد. از 

زمانی که مسؤولیت اجرای قانون تسهیل ازدواج جوانان بر عهده سه وزارتخانه امور اقتصادی و دارایی، مسکن و شهرسازی و

 دبیر شورای عالی امنیت ملی گفت: تهران برای حفظ و 
توازن تعهدات برجامی، کاهش تعهدات هسته ای صلح آمیز 
خود را در گام های مختلف آغاز کرده است و اگر اروپایی ها 

به تعهدات خود عمل نکنند، گام پنجم کاهش تعهدات را 
بر می داریم.  »علی شمخانی« روز یکشنبه در گفت وگویی 

اظهار کرد: بریتانیا، آلمان و فرانسه بعد از خروج غیرقانونی

زمان پخش سری جدید "دورهمی"
2

4

ابراهیم فیاض:

»اصلاح طلبان بدون اسم« برای مجلس رأی می آورند

7

استاندار قم با اشاره به ظرفیت های ویژه این استان برای جذب سرمایه گذاری گفت: ۸۳ طرح 
شاخص سرمایه گذاری در قم برای ارائه به سرمایه گذاران احصا شده است.  بهرام سرمست 
در دیدار با تعدادی از سرمایه گذاران خارجی افزود: تلاش می کنیم این تعداد فرصت در 
قالب مجوزهای بی نام آماده واگذاری به سرمایه گذاران داخلی و خارجی شود. وی با اشاره 
به مزیت های سرمایه گذاری استان گفت: حضور سالانه بیش از ۲۵ میلیون زائر در قم و 
قرارگرفتن در موقعیت ترانزیتی بین ۱۷ استان کشور فرصت های سرمایه گذاری مناسبی 
را ایجاد کرده است . وی با اشاره به برنامه های استان برای جذب سرمایه گذاران داخلی و 
خارجی بیان کرد: علاوه بر گردشگری زیارتی به لحاظ بوم گردی و گردشگری سلامت استان 
قم دارای ظرفیت های ویژه ای بوده و از حضور سرمایه گذاران داخلی و خارجی در این حوزه ها 

استقبال می کنیم. سرمست، امنیت پایدار استان به عنوان یکی از معیارهای مهم موردنیاز

لحاظ  از  قم  شهر  اینکه  بیان  با  قم  شهر  شورای  اجتماعی  فرهنگی  کمیسیون  رئیس 
اماکن ورزشی و تفریحی مانند شهربازی، سالن ورزشی، فرهنگ سرا و فضای سبز دارای 
کمبودهای است، گفت: سراهای شهدا در مناطق قم ایجاد می شود.  حسن مالکی نژاد با 
اشاره به پتانسیل بالای فرهنگی، مذهبی و گردشگری قم در کشور و حضور میلیون ها زائر 
در طی سال در این شهر اظهار داشت: در این مراسم ها اکثر دستگاه های اجرایی شهر به ویژه 
شهرداری قم میزبان زائران از اقصی نقاط کشور و دیگر کشورها بوده که هزینه برگزاری این 
مراسم از محل عوارضی بوده که شهروندان فقط جهت آبادانی شهر و دریافت خدمات و 
تسهیلات از شهرداری پرداخت می کنند. مالکی نژاد تصریح کرد: با توجه به اینکه برگزاری 
مراسم های ملی و مذهبی افتخاری بزرگ برای مدیریت شهری و مردم شریف قم است، اما 

پرداخت هزینه ای عمرانی این برنامه ها از بودجه مردم قم ظلمی بزرگ در حق مردم است، 

استاندارقم اعلام کرد

۸۳ طرح شاخص آماده سرمایه گذاری در قم  
رئیس کمیسیون فرهنگی اجتماعی شورای شهر قم  مطرح کرد

کمبود اماکن ورزشی و تفریحی درشهر قم

۸ ۸

رهبری نمی گذارند 
دولت سقوط کند 

رقیبِ اصلاح طلبان مشارکتِ پایین است نه اصولگرایان

انتخابات آینده پیچیده است

مردم از چهره های تکراری خسته شده اند 

صادق خرازی: 

رئیس قوه قضائیه:

کسی که تخلف می کند، باید هزینه آن را بپردازد

شرکت مخابرات ایران – منطقه قم

دادستان کل کشور: 

دستگاه های امنیتی توطئه های دشمنان را 
تبیین کنند

 دادستان کل کشور گفت: دستگاه های امنیتی، انتظامی و اطلاعاتی، توطئه هایی که 
دشمنان به ویژه در قضیه اخیر علیه نظام و ملت به کار برده اند را برای مردم تبیین کنند. 

حجت الاسلام محمدجعفر منتظری روز یکشنبه در آئین معارفه دادستان عمومی و 
انقلاب مرکز استان البرز با بیان اینکه امنیت برای جامعه حکم اکسیژن را دارد، با اشاره به 
توطئه های دشمنان عنوان کرد: ٤٠ سال است که از هر طریقی به دنبال ضربه زدن به نظام 
و کشور هستند، از تمام راه ها وارد و از تمام توان خود استفاده کردند که ٢ سرمایه ایمان و 
امنیت را از مردم بگیرند، چرا که ملتی که ایمان نداشته باشد دست بسته در برابر خواسته 

های دشمنان تسلیم می شود و ملتی  که امنیت نداشته باشد، هیچ چیزی ندارد.
دادستان کل کشور عنوان کرد: دشمن در تلاش است تا با ایجاد ناامنی در جامعه 
مانع هرگونه پیشرفتی بشود. منتظری گفت: اگر به حوادث منطقه به ویژه در افغانستان 
، پاکستان، یمن ، بحرین، عراق، سوریه و لبنان و شمال آفریقا نگاهی بیندازیم تمام اینها 
حساب شده، هستند چرا که دشمن در این منطقه سرمایه گذاری کرده و این همه جرم و 
جنایت به راه می اندازد. دشمنان هر آنچه که در توان داشتند را در هشت سال دفاع مقدس 
به کار بستند تا نظام اسلامی  را به زمین بزنند، اما نتوانستند و پس از آن  نیز از هر ضربه ای 

استفاده کردند.
وی بیان داشت : آیا راه علاج تسلیم شدن است؟ آیا راه به مذاکره ختم می شود؟ آیا باید 

دست بسته در برابر آنها  تعظیم کرد؟
منتظری ادامه داد: ملتی که ٤٠ سال رشادت و مقاومت از خود نشان داده بعید به نظر 
می رسد که اینگونه رفتار کند. دادستان کل کشور گفت: دشمنان گول خوردند ،فکر می 
کنند که با این فشارها می توانند به ما آسیب بزنند هر چند برای مردم ایجاد مزاحمت است .
وی افزود:  برای مقابله با این اقدام دشمن باید چاره جویی کرد  و راه حل اول این است 
که تدبیر و برنامه ریزی حساب شده داشت، البته در این میان بایستی اصول و خطوط قرمز 
نیز رعایت شود، یک مدیر خوب مدیری است که برنامه ریزی خوب داشته باشد و از هرگونه 
خرابکاری و زیاده روی به دور باشد. وی گفت: اگر در این راه بخواهیم  برخواسته های 

دشمنان پیروز شویم اولین راهش این است که استراتژی و برنامه مدون داشته باشیم.
منتظری افزود: سیاست های کلی توسط عده ای کارشناس تعیین می شوند، رهبری 
تایید می کنند و به عنوان سیاست های کلی ابلاغ می شود که در این میان مجلس باید در 

چارچوب قانون به مجریان ابلاغ نماید و این تنها راه نجات کشور است.
وی با بیان اینکه با شعار دادن و حرف زدن چیزی حل نمی شود، گفت: در حوزه اقتصاد 
چند سال است که مقام معظم  رهبری مساله اقتصاد را مطرح و اقتصاد مقاومتی که 

کارشناسان زیادی برای مدت طولانی بر روی آن کار کردند را عنوان کرده است.
منتظری افزود: رهبر معظم انقلاب چندین سال است که فریاد می زنند که تنها راه 
نجات اقتصاد کشور اقتصاد مقاومتی است، یعنی مجریان در اجرای این سیاست اقدام 
کنند،دولت قرارگاه اقتصاد مقاومتی ایجاد  کرد و معاون اول رییس جمهوری ، رییس این 
قرارگاه شد و  با این وضع باید کمتر شاهد مشکلات اقتصادی باشیم، اما یک جای کار می 
لنگد. وی ادامه داد: باید تمام مجموعه ها به صورت سازگار پای کار بیایند تا با کار و تلاش 

بتوان مشکلات را برطرف کرد، ملت نیز نشان داده که همواره پای کار بوده است.

جعفرزاداه ایمن آبادی:

مجلس یازدهم باید دولت ها را در ریل اصلی 
خود نگه دارد

رئیس فراکسیون مستقلین ولایی مجلس گفت: مجلس یازدهم باید دولت ها را در ریل 
اصلی خود نگه بدارد تا آنها در حوزه اقتصاد و اشتغال مردم بتوانند برنامه های مناسبی 

ارائه کنند. 
 غلامعلی جعفرزاده ایمن آبادی با اشاره به چگونگی مجلس یازدهم گفت: افرادی که 
می خواهند برای مجلس یازدهم خود را در معرض دید عموم قرار دهند بایستی دارای 
مطالعات کافی و وافی باشند تا اینکه مردمی که به آنها اعتماد و رای می دهند، بدانند که از 

چه منظری باید عمل و ورود کنند.
وی در ادامه افزود: نمایندگانی که وارد مجلس شوند باید با  قانون اساسی، آیین نامه 

داخلی مجلس، نحوه قانون گذاری و یا الفبای حقوق آشنا باشند.
این نماینده مردم در مجلس دهم گفت: امیدوارم مجلس یازدهم مجلسی باشد که از ابتدا 
رئوس کارهای خود را برای آینده کشور طراحی کند و  همچنین در تعامل با دو قوه دیگر 

بتواند اثر گذار در مطالعات اصلی مردم و حل مشکلات آنها باشد.
نماینده مردم رشت تاکید کرد:  مجلس یازدهم باید دولت ها را در ریل اصلی خود نگه 
بدارد تا آنها در حوزه اقتصاد و اشتغال مردم بتوانند برنامه های مناسبی ارائه کنند؛ به ویژه 
در مسئله مهم اشتغال باید گام های جدی را بردارد، اگرچه ایجاد اشتغال در اختیار مجلس 
نیست اما رفع قوانین مزاحم، پر کردن خلاهای قانونی، حذف قوانین زائد و تولید قوانین 

ضروری در مجلس یازدهم در اولویت باشد.

مردم و ایران 
نگران وضع موجودیم و از روحانی دلخوریم که کابینه ای 
توصیه  به  که  داریم  گلایه  نداد.  تشکیل  کارآمد  و  قوی 
اقتصاددانان گوش نکرد و ناراحتیم که اصلاحات اقتصادی 
را به تعویق انداخت. این ها به جای خود اما آن چه این روزها 

در کشور می گذرد، تنها نتیجه سیاست گذاری دولت روحانی نیست. ما نمی دانیم دست 
روحانی در باز کردن گره ها چقدر باز است اما می دانیم حل و فصل خیلی از مشکلات فعلی 

کشور نیاز به تصمیم های سخت سیاسی دارد.
شرایط این روزهای اقتصاد کشور به شدت نگران کننده شده و بخشی از مخالفان داخلی 
روحانی هم  نه به آینده مردم می اندیشند و نه به آینده ایران و آن قدر غرق در تهدید و تخریب 

شده اند که یادشان رفته آنها هم مسافر همین کشتی اند. 
انتقادها به روحانی و دولت سرجای خود اما در این مقطع تاریخی که کشورمان در معرض 
ابرچالش های اقتصادی،اجتماعی و سیاسی متعددی قرار دارد و هر روز بر میزان فشارهای 
بین المللی نیز افروده می شود، نباید پشت دولت را خالی کرد. این چه رسمی است که تا 
اتفاقی در کشور رخ می دهد، تند و سریع دولت را محاکمه می کنیم و رأی خود را ار روحانی 
پس می گیریم؟ ما چقدر از مناسبات پس پرده آگاهی داریم؟ چقدر از بازی های پیچیده 
سیاسی سر در می آوریم؟ چقدر مطمئنیم شوک های اقتصادی و نوسان های قیمتی نظیر 

جهش ارزی اخیر تنها ریشه در متغیرها و تصمیم های اقتصادی دارند؟ 
مخالفان سیاسی برای این که ثابت کنند دولت روحانی ناکارآمد است، دست به هرکاری 
می زنند، اما به نظر می رسد واقعیتی از نظر آنها دور مانده؛ این که شکست دولت فعلی به 
نفع آنها تمام نمی شود. چه آن که مردم تفاوتی میان دولت و حاکمیت نمی بینند و شکست 

هرکدام، به پای دیگری نوشته می شود.
مهم نیست رئیس جمهور، چه کسی باشد. مهم این است که در مقطع فعلی، شکست 
دولت در حوزه اقتصاد، کشور را وارد مدار خطرناکی می کند که احتمالا هیچ کس قادر به 
توقف آن نخواهد بود.  در این شرایط حساس، حاکمیت باید در مسیر اصلاح و ترمیم گام 
بردارد و مردم نیز باید صبوری کنند. ما وسط پیچیده ترین و حساس ترین بازی یک قرن 
گذشته قرار داریم و در جهان پر آشوب فعلی، هیچ سناریویی به نفع ما نوشته نمی شود. 
به گمانم درهیچ زمانی، مردم ایران تا این اندازه تنها نبوده اند. پس همبستگی و اتحاد و 

صبوری را برای چه زمان و چه شرایطی تجویز کرده اند؟
رییس سابق اتاق بازرگانی ایران

عضو کمیسیون امنیت ملی و سیاست خارجی مجلس:

عربستان به دنبال کاهش تنش با ایران است
عضو کمیسیون امنیت ملی و سیاست خارجی مجلس شورای اسلامی گفت: عربستان 
خواهان کاهش تنش با ایران است و به نظر می رسد نخست وزیر پاکستان نیز که قبلا برای 

میانجی گری به ایران آمده بود حالا با این هدف به عربستان سفر کرده است. 
 روح الله حضرت پور  در خصوص دیدار عمران خان و ملک سلمان و احتمال میانجی 
گری نخست وزیر پاکستان بین ایران و عربستان با بیان اینکه ایران خواهان روابط و اتحاد 
بین همه کشورهای اسلامی است، افزود: عربستان امروز همه راه ها را آزموده است. آنها 
علیرغم پرداخت میلیاردها دلار به کاخ سفید متوجه بدعهدی آمریکایی ها و خیانتشان 
به عربستان شده اند. وی عنوان کرد: از زمانی که  ولیعهد جوان سعودی بر سر کار آمد، 
متاسفانه عربستان را به سمتی برد که نه تنها با ایران بلکه با تمام کشورهای مسلمان 
اختلاف داشته و به نحوی اسباب آزردگی این کشورها شده است. عضو کمیسیون امنیت 
ملی و سیاست خارجی مجلس شورای اسلامی ادامه داد: عربستان با اینکه خود را ام القراء 
جهان اسلام میداند ولی با سیاست های بی تدبیرانه اش به آرمان های جهان اسلام پشت 
کرده است. با توجه به اینکه هرساله میلیون ها مسلمان از سرتاسر جهان به این کشور برای 
زیارت خانه خدا می روند ولی ما شاهد این هستیم که عربستان منابع مسلمانان را به جیب 
گروه های تروریستی، اسرائیل و آمریکا میریزد. حضرت پور خاطرنشان کرد: عربستان خود 
عامل اصلی کشتار گسترده مسلمانان در سوریه بوده و  حتی به با حمایت مالی از گروه های 
معاند نظام مقدس جمهوری اسلامی ایران سعی در ایجاد اختلاف و افتراق در کشورمان 
را دارد که باید تا به الان متوجه شده باشد که نمی تواند اتحاد ملت مسلمان ایران را برهم 
زده و به هدفش برسد. نماینده مردم ارومیه در مجلس شورای اسلامی با فاجعه نامیدن 
کشتار مردم بیگناه یمن، گفت: نه جمهوری اسلامی، نه مردم ایران و نه مسلمانان جهان 
این اتفاقات را فراموش نمیکنند اما کاهش تنش میان کشورهای اسلامی موضوعیست که 
ایران همواره از آن استقبال میکند. حضرت پور یادآور شد: عربستان در همه مسیرهایی که 
رفته به بن بست رسیده و هم اکنون می داند که برای کاهش تنش و جبران خسارت های 
ناشی از اعتماد به آمریکایی ها باید به ایران که همیشه خواهان صلح و اتحاد مسلمانان  بوده 
اعتماد کند، و از این رو خواهان کاهش تنش با جمهوری اسلامی ایران است و به نظر می 
رسد نخست وزیر پاکستان نیز که قبلا برای میانجی گری به ایران آمده بود حالا با  هدف 

کاهش تنش بین تهران و ریاض،  به عربستان سفر کرده است.

ازدواج جوانان دغدغه اکثر خانواده های ایرانی شده است
وجود حدود ۱۳ میلیون جوان در شرف ازدواج

محسن جلال پور*
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اخبار

چرا سعودی برآشفته است؟
روز پنجشنبه مالزی میزبان یکی از اجلاس مهم با حضور 
کشورهای اسلامی بود که برگزاری این اجلاس با انتقاد 
و نارضایتی عربستان سعودی همراه بود؛ چرا که ریاض 
برگزاری این اجلاس را کاری موازی و خطری برای رهبری 

خود در کنفرانس اسلامی می داند.  به خصوص این که ابتکار ماهاتیرمحمد نخست وزیر 
مالزی برای برگزاری اجلاس کوالالامپور با استقبال ویژه قطر و ترکیه برگزار شده است. 
دو کشوری که در حال حاضر روابط خوبی با عربستان سعودی ندارند و به نوعی جزء 
رقبای ریاض به شمار می روند. یکی دیگر از اتفاقات جنجالی در همین راستا حضور 
نیافتن عمران خان در اجلاس کوالالامپور بود که عربستان با فشارهایش مانع حضور 
نخست وزیر پاکستان در این اجلاس شد. پاکستان کشوری است که به کمک های مالی 
نیاز دارد و با توجه به جمعیت کارگری که در عربستان و هم در کشورهای حاشیه خلیج 
فارس مانند امارات، کویت و بحرین دارد مجبور شد تا با فشارهای عربستان از حضور در 
این اجلاس خودداری کند چرا که درآمد ارزی پاکستان وابسته به این کارگرانی است که 
در کشورهای مختلف مشغول به کار هستند. بنابراین نیازمندی به درآمدهای ارزی برای 
پاکستان یک مساله حیاتی در جهت اداره امور کشور به شمار می رود و به راحتی نمی 
تواند از آن چشم پوشی کند. در همین رابطه اردوغان نیز به مساله تهدیدکردن پاکستان 
توسط عربستان سعودی اشاره کرد و اظهار داشت که ریاض، اسلام آباد را تهدید کرده 
بود اگر در نشست مالزی شرکت کند، ۴ میلیون کارگر پاکستانی را اخراج خواهد کرد. 
موضوع خارج کردن دارایی های عربستان از بازار و بانک مرکزی پاکستان از دیگر مواردی 

بود که رئیس جمهور ترکیه بدان اشاره کرد.
اما تهدیدهای عربستان تنها علیه پاکستان نبود چرا که طبق خبرها عربستان برای عدم 
برگزاری این نشست فشارهایی را بر ماهاتیر محمد وارد کرده بود. در دوره نجیب رزاق 
نخست وزیر قبلی مالزی او همواره خواستار روابط نزدیک با عربستان بود که وی را متوجه 
انتقادهایی می کرد و حتی متهم به دریافت پول از ریاض نیز می شد که در حال حاضر نیز 
به اتهام فسادهای گسترده تحت محاکمه قرار دارد. از زمان روی کار آمدن ماهاتیر محمد 
وی سعی کرد تا سطح روابط خود با ریاض را مانند دوره قبل ادامه ندهد و مقداری فاصله 
بگیرد. این موضوع  سبب شد تا عربستان نیز ناراضی شود و از کیفیت روابط دو کشور 
کاسته شود به این دلیل که ریاض همانند دوران تصدی نخست وزیر قبلی نتوانست از 

امتیازهایی که قادر بود بدست آورد برخوردار شود.
یکی دیگر از سناریوهایی که سعودی ها درباره اجلاس کوالالامپور آن را محتمل می 
دانند تحرکات ترکیه برای راه اندازی یک نهاد موازی است که چنین موضوعی برای 
ریاض به هیچ وجه خوشایند نیست. البته تشکیل نهاد جدید چندان محتمل نیست 
چرا که از دیرباز چنین مساله ای مطرح بوده و آنچه که بیشتر کشورهایی چون ایران، 
ترکیه، پاکستان و مالزی را تحت تاثیر قرار داده سلطه عربستان سعودی بر سازمانی چون 
همکاری اسلامی است چون این ۴ کشور قادر نیستند منافع خود را در این سازمان به 
رهبری عربستان به پیش ببرند و چنین شرایطی در منطقه موجب تشدید تنش ها بین 

ایران و عربستان،قطر و عربستان، ترکیه و عربستان و غیره شده است.
یکی از مواردی که می تواند موجب همگرایی کشورهای مسلمان شود پیشنهادی بود 
که رئیس جمهور اسلامی ایران در میزگرد اولویت های توسعه و چالش ها در اجلاس 
کوالالامپور مطرح کرد که آن بنیان گذاری رمزارزها بین کشورهای اسلامی بود که 
نخست وزیر مالزی نیز به دنبال تحقق آن بود. پیشنهاد دیگر در راستای حمایت از نوآوری 
و توسعه در فناوری های نوین با ایجاد صندوق سرمایه گذاری مشترک خطرپذیر بود که 
متاسفانه بعید به نظر می رسد که کشورهای اسلامی ظرفیت تحقق چنین اهدافی را 
داشته باشند. مالزی نیز که خود یکی از طرفداران این طرح به شمار می رود بیشتر در 
گفتار به آن علاقه مندی نشان داده است و به دلیل منافع اقتصادی، طرف های اصلی 

تجاری خود یعنی آمریکا، چین، ژاپن و غیره را در اولویت قرار داده است.
کارشناس مسائل منطقه خاورمیانه

این رزمایش، علیه غرب و 
کشورهای خلیج فارس نیست

یکی از اخباری که در روزهای اخیر مورد توجه قرار گرفته 
است برگزاری نخستین رزمایش مشترک ایران، چین و 
روسیه در شمال اقیانوس هند است که برخی انجام این 

رزمایش را ارسال پیام به غرب می دانند که نباید از این زاویه به آن نگاه کرد.
 اگر از دید دیگر به موضوع بنگریم می بیینیم که مذاکراتی در همین راستا از حدود 
یکسال قبل انجام شده است و هدف اصلی آن ارتقای همکاری ها بین ایران، چین و 
روسیه است و از همه مهمتر نباید این رزمایش اقدامی علیه تهدیدهای آمریکا تلقی کرد. 
ایران بر اساس منافع ملی خود ترجیح می دهد تا با کشورهای مختلفی رزمایش برگزار کند 
که روسیه و چین دو کشور مهم در این زمینه به شمار می روند. باید در نظر داشت که انجام 
رزمایش در آب های بین المللی بیانگر افزایش همکاری نظامی کشورها در عالی ترین 
سطوح بوده است؛ برنامه ریزی و انجام رزمایش های مشترک نشان می دهد که کشورها از 
قبل در زمینه همکاری های امنیتی، دفاعی و حتی اقتصادی نیز به پیشرفت هایی دست 
یافته اند که در مراحل بعدی تصمیم به برگزاری رزمایش نظامی در آب های بین المللی 
می گیرند. بنابراین مورد توجه قرار گرفتن افزایش همکاری های چندجانبه برای بررسی 
این موضوع از اهمیت بسزایی برخوردار است تا اینکه بخواهیم بگوییم این اقدام صرفا 
هدفش پیام دادن به غرب است. حتی اگر  تهدید آمریکا نیز وجود نداشت ضرورت ایجاب 
می کرد که اینگونه از رزمایش ها برگزار شود چرا که این همکاری ها موجب تأمین منافع 
ملی ایران و همچنین ارتقای نیروی دریایی خواهد شد و با در نظر گرفتن میزان توانمندی 
نیروهای دریایی چین و روسیه، انجام این رزمایش فرصت خوبی برای ایران به شمار می 
رود. مطمئنا چنین رزمایشی با واکنش دستگاه های تبلیغاتی غرب برای ایجاد جنگ 
روانی روبرو خواهد شد، در حالی که این کشورها در سال بیشترین رزمایش های مشترک را 
برگزار می کنند. اما آنچه که باید مورد توجه ما قرار گیرد این است که باید به خوبی در رسانه 
ها تببین شود که هدف اصلی این رزمایش ارتقای همکاری های ایران با روسیه و چین 
است و چنین اقدامی علیه هیچ کشوری از جمله کشورهای حاشیه خلیج فارس و یا ایالات 
متحده آمریکا نیست و بالعکس گامی در راستای صلح و امنیت منطقه به محسوب می شود 
و اینگونه نیست که ایران خواستار باز کردن پای روسیه و چین به منطقه باشد. البته چنین 
هجمه هایی علیه ایران بی سابقه نیست و سعی شده روابط ایران با کشورهای نزدیک از 
جمله روسیه پرتنش نشان داده شود. در روزهای اخیر و در موضوع پروژه تبدیل کاربری 
تاسیسات فردو اینگونه القا شد که شرکت روس اتم از ادامه همکاری با ایران منصرف شده 
است. البته در تاخیر و کوتاهی روس ها در این پروژه شکی نیست ولی آنچه که روسیه در 
این مورد اعلام کرده است باید از منظر فنی بررسی شود. در همین راستا روس ها اعلام 
کرده اند که غنی سازی اورانیوم و تولید ایزوتوپ های پایدار نمی تواند در یک مکان یکسان 
انجام شود. از این رو، اجرای پروژه مربوطه در حال حاضر از نظر فنی غیر ممکن است. 
بنابراین نمی توان پنداشت که روسیه همکاری خود در این پروژه را قطع کرده است و باید 

با بررسی های لازم ادعای مربوطه مورد راستی آزمایی قرار گیرد.

حسن غفوری فرد: 

تصمیم مردم در انتخابات دقیقه نَوَدی است
عضو شورای مرکزی حزب موتلفه اسلامی گفت: معتقدم شانس پیروزی اصولگرایان 
در انتخابات دوره یازدهم مجلس بسیار بالا است. محمدحسن غفوری فرد درباره شرایط 
و جو عمومی کشور در آستانه یازدهمین دوره انتخابات مجلس شورای اسلامی، اظهار 
داشت: انتخابات ما همیشه دقیقه نَوَدی بوده است و مردم همیشه چند روز یا چند 
ساعت و یا حتی چند دقیقه مانده به پایان انتخابات نظر خود را ابراز می دارند. وی 
افزود: مثلًا در انتخابات سال ۷۶ اگر بررسی کنید می بینید که خود آقای خاتمی هم 
فکر نمی کرد که رأی بیاورد و رئیس جمهور شود و همه فکر می کردند آقای ناطق نوری 
برنده انتخابات است اما نتیجه چیز دیگری را اعلام می کرد.  غفوری فرد خاطرنشان 
کرد: هر دو جریان سیاسی اصلی کشور در ادوار مختلف مجلس گاه پیروز و گاه مغلوب 
بوده، اند؛ مثلًا مجلس ششم کاملًا دست اصلاح طلبان بود و مجلس هفتم هم در دست 
اصولگرایان بنابراین تا دقایق پایانی انتخابات نمی توان پیش بینی درستی داشت. عضو 
شورای مرکزی حزب موتلفه اسلامی بیان کرد: در عین حال معتقدم شانس پیروزی 
اصولگرایان در دوره یازدهم مجلس بسیار زیاد و بالا است. وی تأکید کرد: اصولگرایان به 
دنبال این هستند که با یک مجلس قوی بتوانند شرایط کشور را به نفع مردم تغییر دهند 
و قطعاً برای کسب هرچه بیشتر کرسی های مجلس تلاش خواهند کرد که به وحدت 

حداکثری برسند.
حجت الاسلام موسی پور: 

جامعه روحانیت مستقیم وارد انتخابات نخواهد شد
 عضو جامعه روحانیت مبارز گفت: طبیعی است که برخی نیروهای اصلاح طلب و 
حتی جریان ولایی نتوانند از سد شورای نگهبان رد شوند. این را نباید حمل بر سختگیری 
شورای نگهبان قرار داد.  حجت الاسلام والمسلمین موسی پور در خصوص جلسات این 
تشکل برای انتخابات مجلس و فعالیت های آن گفت: جامعه روحانیت مبارز در این دوره 
از انتخابات قرار نیست به صورت میدانی و محوری وارد شود. ما همه گروه ها و اقشار را 
برای حضور در انتخابات دعوت می کنیم و نیروهای ارزشی و انقلابی را به وحدت دعوت 
می کنیم اما اینکه خود به صورت مستقیم به انتخابات ورود کنیم؛ خیر، چنین چیزی 
نیست. وی در خصوص اینکه پس در هیچ حوزه انتخابیه ای لیستی به اسم جامعه 

روحانیت منتشر نخواهد شد، گفت: تا این لحظه چنین تصمیمی گرفته نشده است.
این عضو جامعه روحانیت مبارز در خصوص ناطق نوری گفت: با وجود آنکه جلسات 
جامعه روحانیت به طور منظم برگزار شود اما ایشان مدت زیادی است که در این جلسات 

شرکت نکرده اند.

حسن بهشتی پور*

وزیر کشور :

نباید بگذاریم مردم بی انگیزه و مأیوس شوند 
وزیر کشور گفت: اگر امنیت در کشور خدشه دار شود، هیچ چیزی برای مردم نخواهد 
ماند. پایه امنیت کشور، مردم هستند؛ پس برای حفظ امنیت کشور نباید بگذاریم مردم 

بی انگیزه و مأیوس شوند.
عبدالرضا رحمانی فضلی وزیر کشور درچهل و سومین جلسه ستاد اطلاع رسانی و 
تبلیغات اقتصادی کشوربه شرایط کنونی کشور اشاره کرد و اظهارداشت : در شرایطی 
که دشمنان به دنبال ایجاد فضای بی ثباتی در جامعه هستند، نباید به گونه ای عمل کرد 
که زمینه های بی ثباتی، ایجاد و افکار عمومی دچار تشویش شود، چراکه هدف اصلی 
دشمنان در اصل ضربه زدن به اقتصاد است و طرح برخی مسائل ظاهراً سیاسی و یا 
پیگیری ایجاد آشوب در جامعه صرفاً در مسیر بی ثباتی و برهم زدن فضای اقتصادی کشور 

است.
رحمانی فضلی تاکید کرد: نباید به گونه ای عمل کنیم که بازتاب رسانه ای تصمیم گیری 
ها و برنامه ها موجب ایجاد تنش در فضای اقتصادی کشور شود. در این مسیر بایستی 
سازمان برنامه و بودجه و وزارت امور اقتصاد و دارایی، نسبت به پاسخگویی به موقع به 

سوالات اقدام و از بروز ابهامات در جامعه جلوگیری کنند.
وی تصریح کرد: از زمان آغاز به کار این ستاد تاکید کرده ایم که مباحث مطرح در رسانه ها 
و صدا و سیما باید کارشناسانه و بی طرفانه باشد و اقناع سازی افکار عمومی از مسیر تولید 
اطلاعات و آگاهی بخشی به مردم صورت گیرد تا هم مردم بتوانند تصمیمات درستی 
اتخاذ کنند و هم از ایجاد بی ثباتی و میدان داری رسانه های بیگانه ها در جهت تشویش 

اذهان عمومی کشور جلوگیری کنیم.
وزیر کشور با تاکید بر اینکه همواره و در شرایط کنونی کشور بطور خاص، نباید به گونه ای 
عمل شود که در جهت اهداف و دام های چیده شده از سوی بدخواهان ملت باشد، گفت: 
اصلی ترین هدف بدخواهان، بی ثباتی کشور است چراکه بی ثباتی موجب ناامیدی و 
بی انگیزگی شده و به سرعت می تواند به ایجاد تنش در جامعه بیانجامد.وزیر کشور در 
همین راستا به برخی موضوعات مطرح شده درخصوص هیأت های اجرایی انتخابات 
اشاره کرد و گفت: برخلاف برخی اظهارنظرها و مباحث خلاف واقع، هیأت های اجرایی 
براساس مرّ قانون عمل کرده اند و کل رد صلاحیت شدگان حدود ۸.۳۳ درصد هستند 
که مستندات و مدارک این رد صلاحیت ها نیز موجود است. وی با اشاره به تلاش ها برای 
حل برخی مشکلات مقطعی واقع شده، گفت: اینکه بگوییم هیچ کاری نمی شود کوته 
بینی است و صرفاً موجب ناامیدی مردم می شود؛ بلکه باید ذخایر ارزشمند کشور که مردم 
هستند، را فعال کرد و ضمن اطلاع رسانی درست به آنها و اعتمادسازی، حس تعاون و نوع 
دوستی مردم را تقویت و از آنها برای کمک به حل مشکل هموطنان دعوت کرد. وزیر کشور 
اضافه کرد: نباید با برخی اظهارنظرها و سخنان مردم را ناامید کنیم؛ چراکه در شرایط 
کنونی جامعه، ناامیدی سم مهلکی است. وزیر کشور در پایان با تاکید بر اینکه همه باید 
تلاش کنیم تا ثبات و امید در جامعه ایجاد شود، خاطرنشان کرد: نظام جمهوری اسلامی 
برخاسته از مردم و برای این مردم است و حفظ این نظام وظیفه شرعی و عقلی همه ما 
است. اگر امنیت در کشور خدشه دار شود، هیچ چیزی برای مردم نخواهد ماند. پایه 
امنیت کشور، مردم هستند؛ پس برای حفظ امنیت کشور نباید بگذاریم مردم بی انگیزه 

و مأیوس شوند.

علی شمخانی: 

اروپایی ها به تعهدات خود عمل نکنند، گام 
پنجم را بر می داریم

 دبیر شورای عالی امنیت ملی گفت: تهران برای حفظ و توازن تعهدات برجامی، کاهش 
تعهدات هسته ای صلح آمیز خود را در گام های مختلف آغاز کرده است و اگر اروپایی ها به 

تعهدات خود عمل نکنند، گام پنجم کاهش تعهدات را بر می داریم. 
»علی شمخانی« روز یکشنبه در گفت وگویی اظهار کرد: بریتانیا، آلمان و فرانسه بعد از 
خروج غیرقانونی آمریکا از برجام )۸ می ۲۰۱۸( وعده دادند با تضمین منافع اقتصادی 
ایران، این توافق را حفظ کنند. این کشورها، علی رغم ایستادگی های لفظی و سیاسی در 
برابر اقدام آمریکا تاکنون موفقیتی در اقدامات عملی وعده  داده شده برای حفظ این توافق 
کسب نکرده اند. دبیر شورای عالی امنیت ملی تاکید کرد: اگر کشورهای اروپایی عضو 
توافق هسته ای به تعهدات خود عمل نکنند، جمهوری اسلامی ایران گام پنجم کاهش 
تعهدات برجامی را برخواهد داشت. دریابان شمخانی تصریح کرد: آغازگر کاهش تعهدات 
برجامی در ابتدا »دونالد ترامپ« رئیس جمهوری آمریکا بود که از برجام خارج شد و پس 
از آن اروپا با بی توجهی به انجام تعهدات برجامی عملا تکمیل کننده اقدامات امریکا شد.
وی با بیان اینکه ترامپ با خروج از برجام از سه خاکریز عبور کرد، اظهار داشت: آمریکا 
قبل از آغاز مذاکرات با جمهوری اسلامی ایران در دوره »باراک اوباما« متعهد شد حق غنی 

سازی صلح آمیز ایران را بپذیرد و پس از این تعهد بود که ایران وارد مذاکرات شد.
شمخانی افزود: تعهدات دولت آمریکا در توافقنامه برجام مکتوب شد و پس از آن نیز در 
قطعنامه ۲۲۳۱ به تایید شورای امنیت سازمان ملل متحد رسید. وی در باره عملکرد اروپا 
برای حفظ برجام هم گفت: کشورهای اروپایی عضو توافق هسته ای با عدم پایبندی به 
تعهدات خود در مقابل تعهدات اجرا شده توسط ایران از یک سو و عملکرد نامناسب در 
حوزه اقتصادی از سوی دیگر کاهش تعهدات برجامی را کلید زدند. شمخانی درباره رویکرد 
جمهوری اسلامی ایران در موضوع برجام نیز گفت: تهران برای حفظ و توازن تعهدات 
برجامی، کاهش تعهدات هسته ای صلح آمیز خود را در گام های مختلف آغاز کرده است.
دبیر شورای عالی امنیت ملی همچنین در واکنش به موضع وزیر خارجه انگلیس برای 
مقابله با گام های کاهشی ایران تاکید کرد: اگر اروپا همچنان به انجام تعهدات خود پایبند 

نباشد، ایران گام پنجم کاهش تعهدات برجامی خود را برخواهد داشت.

یک عضو فراکسیون امید مجلس:

مجمع تشخیص مسئولیت تصمیم خود 
درباره FATF را بپذیرد

یک عضو فراکسیون امید مجلس شورای اسلامی تاکید کرد که هم مجلس و هم دولت با 
پیوستن به FATF موافقت کرده و اکنون مجمع تشخیص مصلحت نظام باید با سنجیدن 

مصلحت نظام در این زمینه تصمیم گیری کند. 
سید ابوالفضل موسوی با اشاره به نزدیک شدن به پایان مهلت FATF به ایران بیان کرد: 
FATF یک تعهد مالی با ویژگی های مشخص است. این لایحه از سوی دولت به مجلس 
آمد و پس از تصویب در مجلس به شورای نگهبان رفت اما پس از مخالفت شورای نگهبان 
دوباره به مجلس آمد که پس از رای گیری مجدد به شورای نگهبان رفته و حدود یکسال 

پیش از آنجا برای تصمیم گیری نهایی به مجمع تشخیص مصلحت ارجاع شد.
وی در ادامه با بیان اینکه مجلس و  دولت موافق پیوستن به FATF هستند، تصریح کرد: 
اکنون مجمع تشخیص مصلحت نظام باید با سنجیدن مصلحت نظام در این زمینه تصمیم 
گیری کرده و مسئولیت تصمیم خود را در این زمینه بپذیرد. نباید همانند ماجرای بنزین 

عمل شود که در نهایت هیچ کس مسئولیت و عواقب این تصمیم را برعهده نگرفت.
نماینده مردم یزد در مجلس تصریح کرد: کارشناسان مجلس، شورای نگهبان و دولت 
که در مجمع تشخیص حضور دارند باید با سنجیدن تمام عواقب در این خصوص تصمیم 
گیری کنند. کشور هم با FATF اداره خواهد شد و هم بدون پیوستن به FATF امور جلو 
می رود اما باید بپذیریم که بدون آن شرایط سخت تر خواهد بود. موسوی در ادامه با اشاره 
به تبعات نپیوستن به FATF بیان کرد: در این صورت ما در لیست سیاه قرار خواهیم 
گرفت و نمی توانیم هیچگونه مبادله بانکی داشته باشیم فلذا صادرات و واردات ما نیز دچار 
مشکل خواهد شد. از سوی دیگر تمامی کشورهایی که عضو FATF هستند ملزم به رعایت 
مفاد آن بوده و در صورت تبادل مالی با ما مورد مواخذه قرار می گیرند. قطعا مبادلات 
تجاری ما محدودتر خواهد شد و باید علاوه بر دور زدن تحریم های نفتی به دنبال دور 
زدن تحریم های بانکی نیز باشیم. نایب رئیس کمیسیون عمران تاکید کرد: با پیوستن به 
FATF ما می توانیم به فعالیت های تجاری خود در داخل و خارج ادامه دهیم اما بدون آن 
محدودتر خواهیم شد. مجمع تشخیص مصلحت نظام باید مسئولیت هر تصمیمی را که 

در خصوص FATF می گیرد، بپذیرد.

عضو کمیسیون اقتصادی مجلس:

بیم قطع معاملات بانکی ایران با جهان می رود
یک عضو کمیسیون اقتصادی مجلس گفت: دو لایحه از لوایح چهارگانه مربوط به 
FATF با وجود فرصت یکساله مجمع تشخیص برای تعیین تکلیف همچنان مسکوت و 
معلق مانده و بیم آن می رود تا ماه های آینده روند معاملات بانکی ایران با جهان قطع شود. 
فاطمه حسینی دیروز در نطق میان دستور خود در مجلس با بیان اینکه در آستانه بررسی 
آخرین لایحه بودجه ارائه شده در مجلس دهم هستیم، گفت: برخلاف اینکه تصویر 
اقتصاد ایران نشان دهنده وضعیت روبه بهبود برخی متغیرهای اقتصاد کلان نظیر رشد 
غیرنقدی است، اما در بخش هایی وضعیت قابل توجه و نگران کننده است. مثلًا در مورد 
فقر و وضعیت معیشتی بررسی ها نشان می دهد کاهش درآمد حقیقی به نحوی که درآمد 
سرانه به دو سوم درآمد سرانه سال ۹۰ رسیده است و افزایش هزینه و در نتیجه کاهش 
مصرف از گروه های غذایی باعث شده تا نرخ فقر در سال ۹۷ نسبت به سال ۹۶ رشد 
داشته باشد که این به معنای افزوده شدن به جمعیت فقر مطلق است و این وضعیت باید 

پیش فرض سیاست گذاری دولت و ما باشد.
وی افزود: در مورد بیکاری بررسی ها نشان می دهد عدم توازن منطقه ای بیکاری به 
شکلی که تفاوت ۱۰ درصدی بین آمار بیکاری استان ها مشهود است .حسینی با بیان 
اینکه نباید اقدامات مهم مجلس دهم مانند تصویب قانون اعطای تابعیت به فرزندان 
مادران ایرانی، تخفیف مجازات اعدام محکومان مواد مخدر، تشدید مجازات اسیدپاشی و 
حمایت از بزه دیدگان ناشی از آن را در حوزه حقوق شهروندی نادیده انگاشت، ادامه داد: 
مصوباتی مانند دو لایحه از لوایح چهارگانه مربوط به FATF با وجود فرصت یکساله مجمع 
تشخیص برای تعیین تکلیف و اجرایی شدن از سوی دولت همچنان مسکوت و معلق 

مانده و بیم آن می رود که تا ماه های آینده روند معاملات بانکی ایران با جهان قطع شود.

نظام  مصلحت  تشخیص  مجمع  سابق  عضو 
این  به  زیاد  گفت:متاسفانه در رسانه های داخلی ما هم 
موضوع پرداخته می شود که اگر دولت استعفا بدهد و فلانی 
استعفای  اساساً طرح  بهتر می شود.  بیاید وضع خیلی 
دولت، طرحی است که ریشه اش در آمریکاست و هدفش 
نیز ضربه زدن به مثلث شیعی است که از ابتدای انقلاب 

درصدد ضربه زدن به آن هستند. 
بر  تاکید  با  وگویی  در گفت  محمد هاشمی رفسنجانی 
اینکه آنچه در روزهای پایانی آبان ماه رخ داده ریشه خارجی 
داشته است، اظهارداشت :اینکه موضوع حوادث آبان ماه 
به بنزین ربط داشته باشد حرف صحیحی نیست؛ ساعت 
دوازده شب اعلام شده که قیمت بنزین افزایش یافته و 
هشت صبح مردم به خیابان آمدند.معلوم است که این به 

خیابان آمدن به خاطر آن گران شدن نبوده است... 
وی افزود :من ریشه این نوع مسائل، مخصوصاً حوادث 
آبان ماه را در ارتباط با نظام اسلامی می بینم و ضدیتی که 
این نظام با آمریکا و هیئت حاکمه آن کشور دارد. با این 
توضیح که قبل از پیروزی انقلاب، جهان دوقطبی بود اما 
از پایان دهه هفتاد میلادی با وقوع انقلاب معادله جهانی به 
هم خورد و پس از طی مدتی مکتب لیبرالیسم در دنیا بیش 
از گذشته مطرح شد تا به عنوان نوعی فریب وارد کشورهای 
جهان سوم شود و تقابلی میان لیبرالیسم و مذهب به وجود 

آورند.
قطب  یک  است؛  دوقطبی  الان  :جهان  داد  ادامه  وی 
آن مذهب تشیع است و قطب دیگر سرمایه داری با همه 
سازوکار خود که یکی از مصادیقش لیبرالیسم محسوب 
می شود. آمریکایی ها الان با شرایط تازه ای مواجه هستند 
که با دوره جنگ سرد کاملًا متفاوت است. آنان به دنبال از 
میان برداشتن تمدن اسلامی هستند و این موضوعی است 
که از سال ها پیش در آمریکا مطرح شده تا در یک همگرایی 
با یهودیت و مسیحیت دربرابر اسلام ایستادگی کنند و البته 
در کارشان به دنبال این هستند که از خود مسلمانان برای از 
میان بردن اسلام استفاده کنند که مصداقش داعش بوده 
و هزینه های زیادی هم به آنان تحمیل کرده ولی در نهایت 

برای شان فایده ای هم نداشته است.
تصریح  نظام   مصلحت  تشخیص  مجمع  سابق  عضو 
کرد:الان ما در تقابل با آمریکا هستیم. آمریکا هرکاری که 
توانسته کرده تا نظام جمهوری اسلامی را متوقف کند مگر 
حمله نظامی که برای  آن هم تحلیل هایی دارند و جنبه 
بازدارندگی اش را بالا می بینند. آمریکا تصور می کند که 
می تواند جامعه ایران را هم مثل برخی جوامع منطقه از 
درون متلاشی کند. ترامپ مرتب می گوید تحریم هایی وضع 
می کنم که فلج کننده باشد و ایران را به زانو درآورد. اسرائیل 
و عربستان هم کمابیش با این طرح همکاری می کنند 
تا جایی که مشخص شد ریشه افزایش روزانه نرخ دلار در 
سال گذشته در امارات بوده است. آنجا تعیین می کردند که 
چگونه نرخ دلار بالا برود! آنان در مجموع به دنبال ضربه زدن 
به مثلث شیعی ایران، عراق و لبنان هستند ولی در ایران 
صرفاً توانسته اند در ظرف یک یا دو روز گستره ناآرامی ها را 
افزایش دهند اما به نتیجه دلخواه نرسیدند و مثلًا دولت را 

ساقط نکردند.
هاشمی خاطرنشان کرد:متاسفانه در رسانه های داخلی 
ما هم زیاد به این موضوع پرداخته می شود که اگر دولت 

می شود.  بهتر  خیلی  وضع  بیاید  فلانی  و  بدهد  استعفا 
اساساً طرح استعفای دولت، طرحی است که ریشه اش در 
آمریکاست و هدفش نیز ضربه زدن به مثلث شیعی است 
که از ابتدای انقلاب درصدد ضربه زدن به آن هستند. آنان 
از ابتدای انقلاب پیشنهاد مذاکره داده اند اما وقتی ایران 
خواسته تعاملی کند زیر حرفشان زده اند و امروز هم همان 
تفکری  نیست،  ایران  جغرافیای  هدفشان  چراکه  است. 
است که ریشه در انقلاب اسلامی دارد. وی ادامه داد :الان 
هم هدایت خیلی از حوادث داخلی ما ریشه در آنجا دارد. 
حالا باواسطه یا بی واسطه اش را نمی دانم. ممکن است با 

کشورهای اطراف ما همکاری کرده باشند.
مردم با وجود نارضایتی ها تصمیمی برای 

جایگزینی نظام فعلی ندارد 
وی در بخش دیگری از سخنان خود بابیان اینکه حوادث 
آبان ماه در کنار ریشه خارجی، ریشه داخلی هم دارد گفت 
:در داخل مردم گرفتارند. اشتغال و معیشت مردم مناسب 
نیست. جوانان زیادی بیکار هستند و گرانی و تورم هم وجود 
دارد. هرکدام از اینها می تواند سوژه هایی باشد که دشمن 
بر آن سوار شود و مردم را تحریک کند و همراهی عده ای را 
هم بگیرد. در مناطق مرفه تهران و سایر استانها هیچ خبری 
نبوده اما در مناطق حاشیه ای تهران و در شهرستانهایی 
که محرومیت هایی دارند این حوادث رخ داده است. این 
نشان می دهد نارضایتی مردم از شرایط اقتصادی چقدر 
در چنین موارد موثر است. مثلًا ممکن است کسی که در 
خیابان آمده هیچ قصدی برای سرنگونی نظام نداشته باشد 
ولی دیده است که دو جوان جایی را آتش می زنند و او هم از 
ناراحتی به آنان پیوسته است. هاشمی اضافه کرد:مردم از 
وضع موجود ناراضی اند اما تصمیمی برای جایگزینی نظام 
فعلی ندارد پس وقتی می بینند که حوادث به آن سمت 
حرکت می کند از آن مسیر باز می گردند. هفته بعد از آن 
حوادث دیدید که مردم در شهرستانها برای حمایت از نظام 

بیرون آمدند.

حوادث آبان ماه به بنزین ربط نداشت
به  آبان ماه  حوادث  موضوع  اینکه  :اصلًا  داد  ادامه  وی 
بنزین ربط داشته باشد حرف صحیحی نیست. ساعت 
دوازده شب اعلام شده که قیمت بنزین افزایش یافته و 
هشت صبح مردم به خیابان آمدند. معلوم است که این به 

خیابان آمدن به خاطر آن گران شدن نبوده است.
این فعال سیاسی اصلاح طلب تاکید کرد :به این سرعت 
که مردم نمی توانند باهم جمع شوند! این سناریو از قبل 
بوده است و من زیاد شنیده بودم که در آبان ماه قرار است 
اتفاقات بزرگی در ایران رخ دهد و حتی ما جاهایی می رفتیم 
از ما سوال می کردند که این اتفاقات چیست. وی افزود :من 
می گویم که چنین اعتراضاتی آنی رخ نمی دهد. آن چیزی 
که من بیشتر احتمال می دهم این است که سازماندهی این 
موضوع از قبل انجام شده بوده. بنابراین سازماندهی از قبل 
وجود داشته است و بعد که سهمیه بندی انجام شد آن وقت 
به سازمان خودشان اطلاع دادند که الان وقتش است. 
بریزد در خیابانها! شنیده بودم که در آبان ماه و اسفندماه به 
دنبال انجام کارهایی هستند تا شرایط را بحرانی کنند. البته 
اینها شنیده های من است و ممکن است درست هم نباشد 

ولی به هرحال مطرح شده بود.
نارضایتی مردم از اصل نظام نیست 

عضو سابق مجمع تشخیص مصلحت نظام  بابیان اینکه 
نارضایتی مردم از اصل نظام نیست گفت :این نارضایتی 
جنبه اقتصادی دارد و برداشتم این است مردم به خاطر 
شرایط معیشتی خود ناراضی هستند ولی اینکه فکر کنیم 
کسانی که ریختند در خیابان و شعار دادند و حتی ممکن 
است وقتی داشتند از مسیری عبور می کردند و متوجه 
اعتراضات شدند با آن همراهی کردند، اگر از خودشان هم 
بپرسید گمان نمی کنم که به دنبال تغییر نظام و حکومت 
بوده باشند. یعنی رفتارهای داخلی و تصمیمات حکومت 
و دولت بی تأثیر نیست اما اصل موضوع از آنجا سرچشمه 

نمی گیرد.

محمد هاشمی :

طرح استعفای روحانی ریشه در آمریکا دارد

 رئیس قوه قضاییه با بیان اینکه همه مدیران باید در حوزه شهری خود را موظف به اجرای 
قانون بدانند گفت: کسی که تخلف از قانون می کند، باید هزینه آن را بپردازد.

آیت الله سید ابراهیم رئیسی در نشست هم اندیشی با موضوع احیای حقوق عامه در 
برنامه ریزی شهری و منطقه ای »کمیسیون های ماده ۵ و ۱۰۰«  افزود: آب، خاک، هوا و 
فضا جزو حقوق عامه است و نباید آسیب ببیند بنابراین اگر چه توسعه اقتصادی لازم است، 
اما نباید به قیمت از بین رفتن حقوق عمومی و از بین رفتن این سرمایه های عظیم باشد. 
رئیسی یادآور شد: تجربیات ۴۰ ساله گذشته در ادوار مختلف که مربوط به دولت، مجلس یا 
شهردار خاصی نیست، نشان می دهد که با واقعیت هایی در حوزه شهری مواجه هستیم. وی 
ادامه داد: کسانی که اصلاح مدیریت شهری و احیای حقوق عامه را در دستور کار دارند، باید 
نگاه واقع گرایانه و نقادانه با توجه به اصلاح امور به آنچه که تا کنون انجام شده است، داشته 
باشند. رئیس قوه قضائیه با تاکید بر اینکه باید واقعیت ها را به خوبی ببینیم و بنا بر این باشد که 
وضعیت اصلاح شود، گفت: اینکه قوانین و مقررات حتما باید به روز شود، امری درست است 
اما این به معنای نادیده گرفتن قوانین موجود نیست. شهرداری ها و شوراهای شهرها باید به 
قوانین کنونی پایبند باشند و از سوی دیوان عدالت اداری و سازمان بازرسی مورد نظارت قرار 
گیرند. رئیسی قانون مداری را موضوعی محوری دانست و خاطرنشان کرد: همه افراد و مدیران 
حوزه شهری باید خود را موظف به اجرای قانون بدانند و تخلف از قانون از ناحیه هرکس و با هر 
انگیزه ای ضد ارزش تلقی شود و هزینه بر باشد و کسی که تخلف از قانون می کند، باید هزینه 
آن را بپردازد. وی به نگاه های سوداگرانه در حوزه زمین و مسکن اشاره کرد و افزود: توجه به 
نگاه های سوداگرانه در حوزه زمین و مسکن به ویژه آنجا که با ثروت و قدرت پیوند می خورد، 
امر بسیار قابل توجهی برای همه دست اندرکاران است و نباید بگذاریم این قضیه اتفاق بیافتد. 
رئیس قوه قضائیه تاکید کرد: در افرادی که در حوزه های شهری مسئولیت دارند، این انگیزه 

موجود است که به سوداگران اجازه ندهند که با حقوق مردم و زمین و مسکن بازی کنند.
کمیسیون ماده ۱۰۰  نباید به منبع درآمدی برای شهرداری ها تبدیل شود

رئیسی  پیشگیری ها و نظارت ها و اقدامات مقدماتی در این زمینه را متوجه مسئولان 

شهری و مدیرانی که قانون ایشان را موظف کرده، دانست و گفت: در این زمینه ضمانت اجرا 
با دستگاه قضایی است و باید همه پیگیری کنیم تا با قانون مداری و توجه به قانون، هزینه 
تخلف را بالا ببریم. وی پیرامون کمیسیون های ماده ۱۰۰ به فلسفه تشکیل این کمیسیون 
اشاره کرد و افزود: کمیسیون ماده ۱۰۰ برای جلوگیری از تخلفات حوزه ساخت و ساز ایجاد 

شده و نباید به منبع درآمدی برای شهرداری ها تبدیل شود.
اگر کسی تخلف کرد، امکان پرداخت جریمه در قبال ادامه تخلف برای او 

میسر نباشد
رئیسی بازنگری در ماده ۱۰۰ را ضرورتی اجتناب ناپذیر عنوان کرد و اظهار داشت: 
موضوع ماده ۱۰۰ باید واقعی و نیازها در آن دیده شود. رئیس دستگاه قضا با اشاره به 
آمارهایی از پرونده های کمیسیون های ماده ۱۰۰ افزود: نباید کاری کنیم که شهروندان 
به سهولت متخلف دیده شوند، باید نیاز واقعی آنها کاملا پیش بینی شود. وی یاد آور شد: 
شرایط کمیسیون های ماده ۱۰۰ باید به گونه ای باشد که اگر کسی تخلف کرد، امکان 
پرداخت جریمه در قبال ادامه تخلف برای او میسر نباشد و اگر اینگونه بود، تخلف پروری 
است. رئیس قوه قضائیه با بیان اینکه باید تناسب اقلیمی در قانونگذاری رعایت شود، 
تصریح کرد: به کسی که در شرایط خشکسالی و عدم امکانات لازم برای زندگی در روستا 
مانده اند، باید بارک الله گفت و به او جایزه داد. رئیسی استفاده از دیدگاه های اساتید و 
نگاه به تجربه ۴۰ ساله گذشته را در رابطه با کمیسیون ماده ۱۰۰ ضروری دانست و افزود: 
باید نگاه جامعی در قانونگذاری این حوزه وجود داشته باشد؛ به طوری که هم حق مردم 
رعایت شود و هم مدیریتی شهری بدون وقوع تخلف داشته باشیم. وی خاطرنشان کرد: 
برای منابع پایدار مورد نیاز جهت اداره شهرها هم باید راهکارهای دیگری لحاظ کنیم. 
رئیسی با تأکید بر اینکه حق مکتسبه باید مورد توجه قرار گیرد، گفت: منشاء حق مکتسبه 
باید مقررات و قانون باشد و در مواردی که حقوق عمومی در تزاحم با حقوق خصوصی 
باشد، طبیعتا حقوق عمومی تقدم دارد و باید تزاحم به نفع حقوق عمومی حل شود و این 

اصول کار است.

رئیس قوه قضائیه:
کسی که تخلف می کند، باید هزینه آن را بپردازد

به  از اعمال تحریم ها   رییس مجلس شورای اسلامی، 
عنوان عاملی در جهت فعالتر شدن حوزه صنعت کشور 
یاد کرد و گفت: ایرانی ها این قابلیت و استعداد را دارند که 

سختی ها را به فرصت تبدیل کنند. 
به گزارش خانه ملت، اولین نمایشگاه صنعت ورزش و 
تجهیزات ساخت ایران که در محل مجلس شورای اسلامی 
برگزار شده است، صبح روز یکشنبه توسط علی لاریجانی 

رییس مجلس شورای اسلامی افتتاح شد.
رییس مجلس شورای اسلامی در مورد اهمیت برگزاری 
و  اهداف  لایحه  داشتن  قرار  به  توجه  با  نمایشگاه  این 
وظایف وزارت ورزش و جوانان در دستورکار مجلس اظهار 
داشت: برگزاری این نمایشگاه خرسندکننده  است، چرا که 
نشان می دهد صنعتگران توانسته اند تقریبا اکثر نیازهای 
ورزشکاران از انواع بازی های مختلف را از طریق تولیداتشان 
وزنه برداری،  وسایل  مصنوعی،  چمن  تولید  همچون 
توپ های مختلف و ... تامین کنند که بیانگر ایجاد قابلیت 

خوبی در  بخش صنعت است.

این  در  که  تولیدکنندگانی  اکثر  کرد:  تاکید  لاریجانی 
نمایشگاه حضور دارند به این نکته اشاره کردند که وضعیت 
اقتصادی آنها از زمان اعمال تحریم ها بهبود یافته است، چرا 

که همه به استفاده از تولیدات داخلی روی آورده اند.
وی یادآور شد: این نکته مهمی است که آمریکایی ها باید 
به آن توجه داشته باشند، ایرانی ها این قابلیت و استعداد 
را دارند که سختی ها را به فرصت تبدیل کنند، کما اینکه 
این نمایشگاه نمونه ای از آن است و نشان می دهد موانع و 

شرایط سخت در این حوزه به بازار کار تبدیل شده است.
نکات  از  یکی  افزود:  اسلامی  شورای  مجلس  رییس 
جالب تری که در این نمایشگاه وجود داشت، این بود که 
کشورها  از  بسیاری  به  داخلی  تولید  ورزشی  محصولات 
این  در  جدیدی  ظرفیت سازی  بیانگر  که  می شود  صادر 
که  مشکلاتی  البته  کرد:  اظهار  لاریجانی  است.  حوزه 
تولیداتشان در  نقل  و  برای حمل  این بخش  صنعتگران 
حوزه صادرات دارند قابل حل است، اما موضوع مهم دیگر 
اینکه استانداردهای تولیدات این بخش در حدی است که 

می توانند محصولاتشان را به دیگر کشورها صادر کنند و این 
ارزشمند است.

معوقات پرستاران پرداخت شود
 رییس مجلس شورای اسلامی همچنین روز یکشنبه 
در دیدار رییس و اعضای هیات رییسه شورای عالی نظام 
پرستاری  با تاکید بر تسریع در پرداخت معوقات پرستاران 
گفت: پیشنهاد »پرستاری در خانه« و اختصاص منابع برای 
و درمان و  این طرح در کمیسیون های بهداشت  اجرای 

تلفیق و بودجه بررسی می شود. 
تصریح  پرستاران  معوقات  به  اشاره  با  لاریجانی  علی 
کرد: پرستاران جامعه خدومی هستند و کار و مسئولیتی 
دشوار دارند؛ لذا ضمن قدردانی از این افراد باید هرچه 
سریعتر مشکل معوقاتشان حل شود البته جامعه پزشکان، 
بیمارستان ها و داروخانه ها نیز مشکل معوقات دارند که 
کمیسیون بهداشت و درمان مجلس ضمن محاسبه میزان 
معوقات هربخش، باید برای یک بار این موضوع را بررسی 

و حل کند.

در افتتاحیه اولین نمایشگاه صنعت، ورزش و تجهیزات ساخت ایران:

لاریجانی: ایرانی ها قابلیت تبدیل سختی ها به فرصت  را دارند

قاسم محبعلی*

یک تحلیلگر مسائل سیاسی و اجتماعی گفت  : احتمالا نسل جدیدی بدون اسم که من به 
آنها »اصلاح طلبان بدون اسم« می گویم، از شهرستان ها برای انتخابات مجلس رأی خواهند 
آورد. این گروه نه اصولگرا و نه اصلاح طلب است اما به شدت باسواد هستند و می توانند کشور و 
نظام را نجات دهند. اگر نسل جدید سیاسی در انتخابات مجلس رأی نیاورد نظام دچار مشکل 

خواهد شد چون چرخش نخبگان رخ نخواهد داد.
ابراهیم فیاض درباره معادلات انتخابات مجلس شورای اسلامی به نامه نیوز گفت: همه 
اصولگرایان اعم از قالیباف و پایداری باورشان این است که دیگر رأی آورده اند و انتخابات 
را برده  اند بنابراین دائم درباره تصمیماتی که می خواهند در مجلس آینده برای اداره کشور 
بگیرند، حرف می زنند.  وی افزود: البته اصلاح طلبان هم از این طرز فکر اصولگراها راضی 
هستند و بر آتش همین باور اصولگراها می دمند و بیشتر بیشتر فضای بازی در این زمین را 
برای آنها مهیا می کنند چون یادمان نرفته که همه اصولگرایان در انتخابات ریاست جمهوری 
سال ۹۶ باور داشتند که رأی آوری رئیسی قطعی است اما همین تصور باعث شکست آنها شد.

این استاد دانشگاه با بیان اینکه اصولگرایان کلاسیک و سنتی رأی نمی آورند، ادامه داد: 
همین الان پایداری، قالیباف را تحمل نمی کند، حتی اگر با هم معامله کنند و کنار بیایند؛ 
اتفاقی نمی افتد و خواهند باخت. تنها راه برای پیروزی اصولگرایان آن است که با جوانان وارد 
عرصه رقابت شوند تا آنها به مجلس راه یابند و برای اداره کشور مهارت پیدا کنند که اعتقاد دارم 

این جوانان سریع هم به مهارت خواهند رسید.
سیاسیون فعلی کشور همه فسیل شدند

این تحلیلگر مسائل سیاسی و اجتماعی تأکید کرد: اصولگرایان سنتی مانده اند و اصلاح 
طلبان نیز حاضر نیستند نسل اول خود را رها کنند و به نسل جوان و باسواد خود میدان بدهند؛ 
حال آنکه نسل جوان جریان اصلاحات به مسائل نگاه تخصصی دارند و در حوزه سیاسی افراط 

و تفریط نمی کنند. با این اوصاف اصولگرا و اصلاح طلب هر دو با هم خواهند باخت.
وی ادامه داد: احتمالا نسل جدیدی بدون اسم که من به آنها »اصلاح طلبان بدون اسم« می 
گویم، از شهرستان ها برای انتخابات مجلس رأی خواهند آورد. این گروه نه اصولگرا و نه اصلاح 
طلب است اما به شدت باسواد هستند و می توانند کشور و نظام را نجات دهند. اگر نسل جدید 
سیاسی در انتخابات مجلس رأی نیاورد نظام دچار مشکل خواهد شد چون چرخش نخبگان 

رخ نخواهد داد.
فیاض با بیان اینکه سیاسیون فعلی کشور همه فسیل شدند و دیگر نباید در انتخابات مجلس 
سرکار بیایند، توضیح داد: این افراد وضع مالی شان هم خوب است و دیگر وقت آن رسیده که 
استراحت کنند و خاطرات شان را بنویسند. ایران در حوزه سیاست خارجی به خاطر قدرت 
نظامی و نفوذهای منطقه ای به ثبات رسیده است؛ امروز بزرگترین مشکل کشور فسیل های 

سیاسی هستند برای اقتدار آینده نظام، باید فسیل ها کنار بروند و جوان ها بیایند.

ابراهیم فیاض:

»اصلاح طلبان بدون اسم« برای مجلس رأی می آورند 
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رابطه جالب مغز با قلب سالم!

مطالعات علمی گذشته نشان داده اند که سلامت مطلوب قلبی عروقی فوایدی را برای 
سلامت مغز به همراه دارد و ممکن است زوال شناختی مرتبط با افزایش سن را کاهش دهد.
مغز را می توان مرکز فرماندهی و مهم ترین اندام بدن انسان در نظر گرفت و بسیاری از 
ما به طور معمول با این نگرانی مواجه هستیم که آیا اقدامات لازم را در راستای حفظ و 
تقویت سلامت این بخش کلیدی انجام می دهیم یا خیر. خبر ابتلا به بیماری های مرتبط 
با مغز مانند آلزایمر و پارکینسون بسیار ترسناک است زیرا در حال حاضر درمانی ریشه کن 
کننده برای این قبیل بیماری ها کشف نشده اند و درمان های موجود بر کند کردن سرعت 

پیشرفت بیماری متمرکز هستند.
بر همین اساس است که افراد بسیاری توجه ای ویژه ای به اقداماتی مانند مصرف مکمل 
های غذایی، انجام بازی های فکری و حل کردن جدول کلمات متقاطع برای حفظ عملکرد 

مطلوب مغز خود دارند.
با این وجود، مطالعه ای جدید نشان داده است که مراقبت از مغز در واقع می تواند با 

مراقبت از اندامی دیگر آغاز شود.
حفظ و تقویت سلامت قلب برای محافظت از سلامت مغز

مطالعات علمی گذشته نشان داده اند که سلامت مطلوب قلبی عروقی فوایدی را برای 
سلامت مغز به همراه دارد و ممکن است زوال شناختی مرتبط با افزایش سن را کاهش دهد. 
با این وجود، به دلیل ماهیت این مطالعات، مشخص نبود که ژن ها و/یا محیط در ارتباط 

بین عوامل خطرآفرین قلبی عروقی و زوال شناختی نقش دارند یا خیر.
از این رو، کسی در واقع نمی دانست که سلامت قلب تا چه اندازه برای حفظ سلامت 

مغز اهمیت دارد.
اما به لطف نتایج مطالعه ای جدید که توسط پژوهشگران دانشگاه اموری و با حضور 

براداران دوقلو انجام شد، همه چیز تغییر تغییر کرده است.
با مطالعه روی شرایط برادران دوقلو پژوهشگران نه تنها قادر به تفکیک مولفه های ژنتیکی 
بودند که می توانند بر سلامت مغز تاثیرگذار باشند، بلکه عوامل محیطی را نیز مورد بررسی 

قرار دادند.
در همین راستا، آنها به این نتیجه رسیدند که سلامت مطلوب قلبی عروقی می تواند به 

معنای سلامت مطلوب مغز باشد.
به گفته پژوهشگران این خبر خوبی برای ما محسوب می شود.

هستند،  اصلاح  قابل  قلبی عروقی  سلامت  بر  تاثیرگذار  عوامل  برخی  که  آنجایی  از 
پیشگیری از عوامل خطرآفرین قلبی عروقی و دنبال کردن یک سبک زندگی سالم از ابتدای 
زندگی می تواند به کسب بهترین نتایج نه تنها برای سلامت قلبی عروقی بلکه برای سلامت 

شناختی نیز منجر شود.
به بیان دیگر، بهبود سلامت قلب نه تنها امکان پذیر است، بلکه روشی ساده برای بهبود 

سلامت مغز نیز محسوب می شود.
هفت عامل خطر آفرین قابل اصلاح

انجمن قلب آمریکا هفت عامل خطرآفرین قابل اصلاح برای سلامت قلبی عروقی این 
گونه معرفی کرده است:

- قند خون
- کلسترول

- فشار خون
- شاخص توده بدنی

- فعالیت بدنی
- رژیم غذایی

- سیگار کشیدن
اثر  تواند  آنها می  از  باشید، کنترل حداقل سه مورد  توجه کرده  این فهرست  به  اگر 
چشمگیری بر چهار مورد دیگر داشته باشد، به این معنی که اگر سالم تر غذا بخورید، ورزش 
بیشتری انجام دهید و سیگار را ترک کنید، شما می توانید در واقع موارد زیر را محقق کنید:

- وزن خود را کاهش داده و شاخص توده بدنی بهتری داشته باشید.  
- سطوح فشار خون و کلسترول خود را کاهش دهید.

- سطوح قند خون را بهبود ببخشید.
بهره مندی از قلبی سالم تر می تواند به معنای بهره مندی از مغزی سالم تر باشد. برای 
تحقق این هدف می توانید فعالیت بدنی بیشتری داشته باشید، به رژیم غذایی خود توجه 
داشته باشید و سیگار را ترک کنید. اینها نکته هایی ساده و قابل انجام برای تقویت سلامت 

مغز و لذت بردن از یک زندگی بهتر و طولانی تر هستند.
 

مضرات گرم کردن غذاها

پرهیز از حرارت دهی ۵ ماده غذایی
سرپرست واحد آموزش انستیتو تحقیقات تغذیه ای و صنایع غذایی کشور، در مورد 

چگونگی گرم کردن غذاها، توضیحاتی ارائه داد.
مینا کاویانی، درباره مضرات حرارت دهی مجدد به مواد غذایی، گفت: باید دانست با 
انجام هر فرآیندی نظیر گرم کردن دوباره غذا، درصدی از مواد مغذی موجود در آن از بین 

می رود و در بعضی موارد، مضراتی هم برای بدن در پی خواهد داشت.
وی با بیان اینکه همه مواد غذایی به حرارت دهی مجدد و دوباره گرم کردن به خوبی پاسخ 
نمی دهند، افزود: برای مثال چگونگی واکنش غذاهای مختلف نسبت به آلودگی باکتریایی 

به ویژه در زمان ذخیره و نگهداری، متفاوت است.
کاویانی یادآور شد: همچنین باید دانست پروتئین ها در طول زمان پخت شکسته می 

شوند و ترکیب آنها تغییر می کند.
سرپرست واحد آموزش همگانی انستیتو تحقیقات تغذیه ای و صنایع غذایی کشور، در 
ادامه به توصیه آژانس استانداردهای غذایی و مرکز اطلاعات غذایی اروپا درباره پرهیز از 
حرارت دهی مجدد پنج ماده غذایی اشاره کرد و افزود: حرارت دهی مجدد مرغ عموما 
توصیه نمی شود زیرا چگالی پروتئینی بالاتری نسبت به گوشت قرمز دارد و زمانی که دوباره 
گرم شود، پروتئین های آن به طور متفاوتی شکسته می شوند که می توانند موجب بروز 

ناراحتی معده شود.
وی درباره نحوه پخت این ماده غذایی و سایر ماکیان نیز عنوان کرد: مرغ و سایر ماکیان 
اغلب می توانند حاوی مقدار قابل توجهی آلودگی سالمونلایی باشند، این امر می تواند با 
حرارت دهی مجدد در مایکروویو مشکل ساز باشد، زیرا حرارت به همه سطوح ماده غذایی 

بطور یکسان نفوذ نمی کند.
کاویانی ادامه داد: این بدین معنی است که بعضی از بخش های غذا زودتر از سایر بخش 
ها می پزند. در این مورد بخصوص باید گوشت مرغ را مرتب بچرخانیم تا مطمئن شویم که 

درون و بیرون آن به خوبی حرارت دیده باشد.
سرپرست واحد آموزش همگانی انستیتو تحقیقات تغذیه ای و صنایع غذایی کشور در 
ادامه تصریح کرد: بر طبق توصیه های آژانس استاندارد ملی غذایی اروپا، اینکه چگونه برنج 
پخته شده ذخیره و نگهداری شود، نکته با اهمیت تری نسبت به موضوع حرارت دهی 

مجدد این ماده غذایی است.
وی افزود: زیرا اگر برنج پخته شده در دمای اتاق قرار داده شود، اسپورها می توانند در آن 
چند برابر شوند و سم تولید کنند که ممکن است موجب بروز تهوع یا اسهال شود. از طرفی 

حرارت دهی مجدد هم اغلب باعث خلاصی از این سموم نمی شود.
کاویانی با اشاره به اینکه چگونگی نگهداری سیب زمینی ها بعد از پختن، مسئله مهمی 
است، افزود: اگر سیب زمینی ها در دمای اتاق خنک شده وسپس آن را بیرون یخچال 
بگذارید، ممکن است شرایط برای رشد کلستریدیوم بوتولینوم فراهم شود؛ به خصوص اگر 

آنها را میان فویل بپیچید و اکسیژن به سیب زمینی نرسد.
وی ادامه داد: حرارت دهی مجدد سیب زمینی، همیشه این باکتری ها را از بین نخواهد 

برد، بنابراین نگهداری مناسب سیب زمینی ها زمانی که خنک می شوند، مهم است.
سرپرست واحد آموزش همگانی انستیتو تحقیقات تغذیه ای و صنایع غذایی کشور، 
درباره ذخیره و نگهداری قارچ نیزتوضیح داد: قارچ ها حاوی پروتئین هستند که امکان 
دارد به آسانی توسط آنزیم ها و میکروارگانیسم ها تخریب شوند. اگر قارچ ها به خوبی ذخیره 
و نگهداری نشوند، می توانند به سرعت بعد از دوباره گرم کردن، موجب بروز ناراحتی معده 

شوند.
کاویانی خاطرنشان کرد: چنانچه قارچ پخته در یخچال به مدت کمتر از ۲۴ ساعت 
نگهداری شود، مشکلی برای گرم کردن دوباره در دمای پیشنهادی۷۰ درجه سانتیگراد 

نخواهد بود.
سرپرست واحد آموزش همگانی انستیتو تحقیقات تغذیه ای و صنایع غذایی کشور وی  
نسبت به حرارت دهی مجدد برخی سبزیجات هشدار داد و یادآور شد: اسفناج و سایر 
سبزیجات برگی می توانند بسته به خاک محلی که سبزی در آن رشد کرده است، حاوی 

مقادیر قابل توجهی نیترات باشند.
وی با بیان اینکه نیترات به خودی خود بی ضرر است، توضیح داد: ولی نیترات در اثر 
حرارت دهی مجدد می تواند به نیتریت و سپس نیتروزآمین تبدیل شود که این ترکیبات به 
عنوان عوامل سرطانزا شناخته می شوند؛ بنابراین گرم کردن مجدد این سبزیجات توصیه 

نمی شود.

سلامت 

انباشت بقایای غذایی، باکتری ها و سلول های مرده که می 
توانند بین جوانه های چشایی زبان گرفتار شوند، شایع ترین 

دلیل سفید شدن زبان است.
محو شدن رنگ صورتی-قرمز زبان می تواند به طور ناگهانی 
یا به تدریج و با گذشت زمان رخ دهد. گاهی اوقات، این شرایط 

با احساس درد همراهی می شود اما همواره این گونه نیست.
توجه به تغییرات رنگ سطح زبان و نشانه ها و علائم همراه آن 
اهمیت دارد زیرا در برخی موارد، زبان سفید رنگ می تواند نشانه 

ای از مساله ای جدی تر باشد.
پوشش سفید و چسبنده زبان چیست؟

انباشت بقایای غذایی، باکتری ها و سلول های مرده که می 
توانند بین جوانه های چشایی زبان گرفتار شوند، شایع ترین 

دلیل سفید شدن زبان است.
افزون بر سطح زبان، جوانه های چشایی در مری، پوشش 
مخاطی گونه و اپیگلوت نیز قرار دارند. این بخش ها با توجه 
به میزان انباشت مواد، ممکن است تغییر رنگ خود به سفید را 

تجربه کنند زیرا ساختارهای اصلی مسئول بلع هستند.
بهبود بهداشت دهان و دندان باید به بازگشت رنگ طبیعی 

زبان کمک کند. در همین راستا، اقدامات زیر توصیه شده اند:
- مسواک زدن نه تنها دندان ها، بلکه لثه ها، گونه ها و زبان با 

خمیردندان حاوی فلوراید.
- لایه برداری آرام سطح زبان با برس مسواک یا یک مسواک 

مخصوص زبان.
- انجام حرکات دایره ای کوچک، عقب و جلو و همچنین بالا و 

پایین هنگام مسواک زدن.
- استفاده از نخ دندان به روش درست برای کمک به پاکسازی 
پلاک، باکتری ها و بقایای مواد غذایی که مسواک ممکن است 

به آنها دسترسی نداشته باشد.
- پس از اتمام مراحل فوق، شستشوی دهان با آب.

چه چیزی موجب بروز لکه های سفید و گرد روی زبان می 
شود؟

لکه های سفید و گرد روی زبان اغلب به واسطه کم آبی بدن 
و یک رژیم غذایی سرشار از شکر شکل می گیرند. این لکه ها 
معمولا نادیده گرفته می شوند زیرا موجب ناراحتی خاصی نمی 

شوند.
زمانی که آب بدن به میزان کافی تامین نمی شود، بزاق نیز به 
میزان کافی تولید نخواهد شد. بزاق به تمیز نگه داشتن دهان 
از طریق هدایت بقایای مواد غذایی به سوی دستگاه گوارش 
کمک می کند. بدون بزاق کافی، بقایای مواد غذایی می توانند 
روی زبان به دام افتاده و این شرایط به شکل گیری لکه های 

سفید روی زبان منجر شود.
یک رژیم غذایی نامتعادل می تواند این تغییر رنگ را افزایش 
دهد. غذاهای سرشار از قندهای پالایش شده، مانند آبنبات، 
نوشابه و قهوه های شیرین شده، اسیدیته دهان را تغییر می 

دهند.

برای حصول اطمینان از تامین آب مورد نیاز بدن می توانید 
مصرف هشت لیوان آب در روز را هدف قرار دهید. همچنین، از 
مصرف غذاهای سرشار از شکر پرهیز کنید. اگر با هوس غذای 
شیرین مواجه هستید، به جای نوشابه یا یک تکه کیک، مصرف 

میوه های تازه یا خشک را مد نظر قرار دهید.
محصولات حاوی تنباکو نیز می توانند به بروز لکه های سفید 

روی زبان منجر شوند.
توانند  الکل می  و مصرف  تنباکو  سیگار کشیدن، جویدن 
آسیب بلند مدت بر بافت های دهان را موجب شوند. اگر با لکه 
های سفید مشکوک روی سطح زبان خود مواجه هستید که 
با تغییرات سبک زندگی از بین نمی روند، برای بررسی دقیق 
شرایط به پزشک مراجعه کنید. این لکه های سفید ممکن است 

نشانه ای از سرطان دهان باشند.
زمانی که درد وجود دارد

بیشتر مواقع سفید شدن زبان شرایطی بی خطر است و به 
مساله خاصی اشاره ندارد. این شرایط می تواند بدون دلیلی 

مشخص رخ دهد و معمولا دلیلی برای نگرانی وجود ندارد.
اما اگر با گذشت زمان سفیدی کل زبان یا لکه های سفید 
بهبود نمی یابند، این شرایط می تواند نشانه ای از در معرض 
خطر قرار گرفتن سیستم ایمنی باشد. سفید شدن زبان که با 
درد زبان همراهی می شود هرچه بیشتر به این شرایط اشاره 

دارد.  
است.  ناسالم  های  میکروب  دارای  خود  بدن  در  فردی  هر 
سیستم ایمنی بدن فردی با شرایط سلامت مطلوب می تواند با 
این میکروب ها مبارزه کند. اما زمانی که سیستم ایمنی عملکرد 
مطلوب خود را ارائه نمی کند، فرد توانایی لازم برای مبارزه با 

میکروب های مضر را ندارد.
سرطان، دیابت و اچ آی وی سه بازیگر اصلی هستند که می 
توانند سیستم ایمنی بدن انسان را سرکوب کنند. مجموعه ای 
از ضایعات سفید رنگ در دهان می تواند به واسطه این بیماری 
ها شکل بگیرند. این ضایعات دارای پایه ای ملتهب و قرمز رنگ 

هستند که منبع درد است.
دلایل دیگر سفید شدن زبان

داروهای استنشاقی، جویدن بیش از حد آدامس و دندان 
مواردی  دیگر  جمله  از  ضعیف  جایگذاری  با  مصنوعی  های 

هستند که می توانند به سفید شدن زبان منجر شوند.
افراد مبتلا به آسم یا بیماری مزمن انسدادی ریه معمولا به 
جای استنشاق استروئید، آن را می بلعند. در این مورد، فرد می 

تواند سفیدی موقتی را تجربه کند.
جویدن منظم آدامس می تواند سطح زبان را تحریک کند که 
می تواند به سفیدی زبان منجر شود. استفاده زیاد از قرص های 

مکیدنی گلو نیز می تواند شرایطی مشابه را ایجاد کند.
دندان های مصنوعی که به خوبی در جای خود قرار نمی 
گیرند نیز می توانند در تغییر رنگ زبان به سفید نقش داشته 

باشند.

یکی از انواع بیماری های واگیرداری که در سطح جهان بسیار خطرناک بوده و تا به 
امروز قربانیان زیادی را به همراه داشته ایدز است. در رابطه با این ویروس، راه های انتقال 

و درمان آن حرف های زیادی زده می شود.
ویروس ها دنیای عجیب و پیچیده ای دارند. خیلی از آن ها خاصیت انتقال دهندگی 
قوی داشته و به آن ها ویروس های واگیردار گفته می شود. یکی از انواع بیماری های 
واگیرداری که در سطح جهان بسیار خطرناک بوده و تا به امروز قربانیان زیادی را به همراه 
داشته ایدز است. در رابطه با این ویروس، راه های انتقال و درمان آن حرف های زیادی زده 

می شود. در این فرصت با توجه به صحبت های متخصصین نکاتی را مرور خواهیم کرد.
ایدز همان اچ آی وی نیست

اچ آی وی یک  ذره ویروسی ساخته بشر بوده که باعث از بین رفتن سیستم های دفاعی 
بدن می شود اما ایدز ویروس نیست. ایدز زمانی به وجود می آید که ویروس اچ آی وی 
تعداد زیادی از قسمت های دفاعی بدن را از کار انداخته و بیماری ها به بدن حمله 

می کنند  
به اعضای فامیل،  را  نیاز نیست که آن  اگر شما دارای ویروس اچ آی وی هستید 
هم اتاقی، همکار، مدیر، معلم و یا رفیقتان بگویید.بر اساس قانون، شما مکلف هستید 
این موضوع را تنها به همسرتان، دکترتان برای کمک کردن به شما، شرکت های بیمه 
زمانی که بیمه خریداری می کنید و به بیمارستان زمانی که می خواهید خون یا عضو 

بدنتان را اهدا کنید، بگویید
ویروسی که به راحتی قابل تشخیص نیست

با توجه به اینکه علائم ویروس اچ آی وی نشانه خاص و مشخصی ندارد، ابتلا به این 
ویروس به راحتی قابل  تشخیص نیست.

در موارد بسیاری فرد تا سالیان سال تا وقتی آزمایش نداده متوجه وجود این ویروس 
در بدن خود نشده و در این مدت علاوه بر از بین رفتن سیستم دفاعی بدن، به صورت 

ناخودآگاه HIV را به دیگران هم منتقل کرده است.
علائم ابتدایی بیماری ایدز

نشانه ها و علائمی که می توان برای این ویروس ذکر کرد، در ابتدا مواردی چون اسهال، 
سردرد، استفراغ، تهوع، درد ماهیچه ها، خستگی، گلودرد، تب بلندمدت و موارد دیگری 
که به بیماری های ویروسی دیگر مثل آنفولانزا شبیه است. نکته قابل توجه اینکه این 
علائم بعد از یک تا دو هفته از بین می رود. بنابراین مراجعه به پزشک متخصص در ابتدای 

شروع این ویروس موجب خواهد شد از ابتلا به بیماری ایدز پیشگیری و با آگاهی به موقع 
از خود و اطرافیانمان محافظت کنید.

راه های انتقال ویروس اچ آی وی
یکی از باورهای اشتباه این است که تا متوجه می شوند فردی دچار ویروس اچ آی وی 
و بیماری ایدز است، از ترس اینکه با بودن در کنار او دچار این بیماری شوند، از او فاصله 

می گیرند. 
در موارد بسیاری فرد تا سالیان سال تا وقتی آزمایش نداده متوجه وجود این ویروس 
در بدن خود نشده و در این مدت علاوه بر از بین رفتن سیستم دفاعی بدن، به صورت 

ناخودآگاه HIV را به دیگران هم منتقل کرده است
شیرین احمدنیا مدیرکل پیشگیری از آسیب های اجتماعی سازمان بهزیستی در رابطه 
با واکنش مردم در برابر افراد مبتلابه ویروس اچ آی وی می گوید: »اکثریت افراد مبتلابه 
اچ  آی  وی مثبت قربانی انگ و تبعیض بوده و آن ها را به انحرافات اخلاقی متهم می کنند. 
این افراد اکثراً امکان ازدواج، اشتغال و موقعیت تحصیلی خود را از دست  داده اند. این در 
حالی است که  این ویروس به طرق غیر از رابطه جنسی و رفتارهای دیگر کنترل نشده 
منتقل می شود.« توجه داشته باشیم که ویروس اچ آی وی از طریق تنفس در فضای 
مشترک، بوسیدن معمولی، دست دادن، بغل کردن، عطسه، سرفه، با هم غذا خوردن، 
استفاده از سیگار یا قلیان مشترک، روابط اجتماعی مثل سوارشدن در اتوبوس و تاکسی، 
حمام یا توالت عمومی، استخر، لباس، پوشاک، پتو، رختخواب، همچنین از طریق  
ادرار، مدفوع، استفراغ، آب بینی، بزاق و عرق فرد آلوده به این ویروس تا وقتی که با خون 

بیمار در ارتباط نباشد، منتقل نمی شود.
خون و مایعات حاوی خون، شیر مادر، منی، ترشحات واژن و موارد مشابه راه های 
اصلی موجب انتقال اچ آی وی از فرد آلوده به دیگری است. استفاده از سرنگ مشترک 
و همچنین خال کوبی، حجامت، سوراخ کردن گوش،  ختنه، اعمال جراحی و خدمات 
به  آلوده به خون ویروس، جسم برنده آغشته  و  با وسایل غیر استریل  دندانپزشکی 
خون آلوده ویروس HIV در صورتی  که موجب ایجاد خراش یا بریدگی در بدن فرد سالم 
شود و همچنین مبتلا بودن به بیماری های جنسی )STIs( مثل سیفلیس و سوزاك از 

مواردی است که در انتقال ویروس اچ آی وی فعال عمل می کنند.
کاهش خطر انتقال ویروس اچ آی وی به جنین و نوزاد

ابتلای جنین به ویروس اچ آی وی از مادری که به این ویروس مبتلا است، در قبل یا 

حین زایمان و همچنین در زمان شیردهی وجود دارد. خانمی که به این ویروس مبتلا 
است، می تواند با مشورت پزشک داروهایی مصرف کند که تا حد زیادی خطر انتقال 

ویروس به فرزندش را کاهش دهد. 
و  به شکل سزارین  زایمان  نوزاد،  یا  به جنین  انتقال  راه های کاهش خطر  از دیگر 
خودداری از شیردهی در مادران مبتلا به این ویروس می باشد. این مراقبت ها می تواند 

امکان ابتلا به ویروس را برای جنین و کودک تا ۲ درصد کاهش دهد. 
شروع درمان

درست است که درمان کامل برای این ویروس و بیماری وجود ندارد اما وقتی بیمار 
تحت درمان قرار بگیرد، میزان ویروس اچ آی وی در خون او به اندازه ای پایین می آید که 

احتمال انتقال به دیگران کم می شود.
احتیاط کنید

- از وسایلی مثل تیغ، مسواک، موچین، ناخن گیر، گوشواره یا ... که  احتمال آلوده 
شدن به خون را دارد، با فرد مبتلا به صورت مشترک استفاده نکنید.

تماس جنسی مطمئن
- از آنجا که راه انتقال جنسی در بسیاری از کشورهای دنیا از شایع ترین راه برای انتقال 
ویروس اچ آی وی است، بنابراین برنامه ای ترتیب داده و با آزمایش مطمئن شوید که خود 

و یا همسرتان دچار این ویروس نیستید.
- اگر شما یا همسرتان اچ آی وی دارید، در هر بار رابطه جنسی از کاندوم استفاده 

کنید.
- داشتن امراضی مثل اس تی آی و... که از طریق رابطه جنسی منتقل می شوند، 
خطر ابتلا به اچ آی وی و خطر انتقال آن به دیگران را افزایش می دهد. در این زمینه خود 

و همسرتان آزمایش دهید.
- اگر در ابتدای این بیماری هستید، می توانید از پزشکتان بخواهید که دارویی را 
برایتان تجویز کند که مقدار ویروس در خون را به کمترین حد برساند. کاهش ویروس در 

خون سبب می شود تا اچ آی وی به افراد دیگر منتقل نشود.
- اگر در معرض خطر ابتلا به این بیماری هستید از پزشک خود داروی پیشگیری 

بگیرید.
- شستن لباس خود با فرد مبتلا به ویروس بیماری را انتقال نمی دهد اما اگر نگران 
آلودگی آن ها به خون یا دیگر مایعات بدن بیمار هستید، برای شستشو از آب جوش و 

سفیدکننده استفاده کنید. 
به بیماران ایدزی کمک کنید

- اینکه فردی متوجه شود دچار ویروس اچ آی وی یا بیماری ایدز شده، در بسیاری 
موارد او را دچار اضطراب یا افسردگی می کند. بودن یک مشاور، پزشک و متخصص 

تغذیه به بیمار کمک کرده تا بتواند مانند سایر افراد در جامعه زندگی کند.
- اگر دچار سرماخوردگی، آنفلوانزا و یا بیماری واگیردار دیگری هستید، مدتی از فرد 
مبتلا به اچ  آی  وی یا ایدز دور شوید. بدن این بیماران به قدری ضعیف است که گاهی 

حتی توان مقابله با یک سرماخوردگی ساده را ندارد.
چه کسانی باید بدانند که من اچ آی وی دارم؟

به اعضای فامیل،  را  نیاز نیست که آن  اگر شما دارای ویروس اچ آی وی هستید 
هم اتاقی، همکار، مدیر، معلم و یا رفیقتان بگویید. بر اساس قانون، شما مکلف هستید 
این موضوع را تنها به همسرتان، دکترتان برای کمک کردن به شما، شرکت های بیمه 
زمانی که بیمه خریداری می کنید و به بیمارستان زمانی که می خواهید خون یا عضو 

بدنتان را اهدا کنید، بگویید.
اچ آی وی را می توان کنترل کرد

HIV درمان قطعی نداشته اما می تواند کنترل شود. داروهای ضد HIV می تواند به 
افراد کمک کند تا مدت ها سلامت خود را حفظ کرده و شانس انتقال ویروس به دیگران 

را کاهش می دهد. 
مبتلایان به ایدز می توانند ازدواج کنند

افراد مبتلابه ویروس اچ آی وی و یا بیماری ایدز با در نظر گرفتن نکات و شرایطی 
می توانند ازدواج کنند:

- مشورت با پزشک
- دریافت نکات و راه های جلوگیری از انتقال بیماری تا همسر خود را مبتلا نکنند

- استفاده از کاندوم در رابطه جنسی با همسر

سفیدی زبان و دلایل شایع آن

محققان دریافتند شیوع سالانه RSV )ویروس سینکیتال تنفسی( با تغییرات اقلیمی 
بیشتر می شود و افراد، بخصوص بچه ها، در طولانی مدت بسیار در معرض این ویروس 
آسیب پذیر می شوند. به گزارش خبرنگار مهر، محققان دانشگاه پرینستون آمریکا عنوان 
می کنند افزایش دما و افزایش بارش ها می تواند موجب شیوع بیشتر ویروس هایی نظیر 
آنفلوانزا شود. محققان در این مطالعه، شیوع سالانه ویروس RSV را در ایالات متحده 
و مکزیک بررسی کردند. طبق گزارش محققان، اپیدمی RSV تحت تأثیر فاکتورهای 
مختلف اقلیمی است. نوسان های رطوبتی عامل اصلی گسترش ویروس در مناطق 
معتدل هستند، در حالیکه در مناطق گرمسیری، اپیدمی این ویروس در فصل های 
بارانی است. »راشل بیکر«، سرپرست تیم تحقیق، در این باره می گوید: »نتایج ما نشان 
می دهد در مجموع شدت شیوع RSV کمتر می شود اما چرخه اوج عفونت ویروس 
قوی تر است. در نتیجه اپیدمی RSV می تواند شیوع بیشتر داشته باشد و زودتر در سال 
آغاز شود.« از سوی دیگر یافته ها نشان می دهد تغییرات اقلیمی می تواند موجب تغییر 
در سن ابتلاء به این ویروس شود و کودکان بیشتر آسیب پذیر هستند. هر چقدر کودکان 
در سنین پایین تری مبتلا به این عفونت ویروسی شوند، احتمال بستری شدن شأن در 

بیمارستان بیشتر است.

مطالعات نشان می دهد؛

تاثیر تغییرات اقلیمی در افزایش 
شیوع عفونت های تنفسی

بایدها و نبایدهای بیماری ایدز؛

ایدز همیشه واگیردار نیست 

۱. شرکت گاز استان قم در نظر دارد مناقصه عمومی یک مرحله ای با ارزیابی 
ساده   موضوع فوق، باشرح کلی خرید لوله های ۶۳ و ۹۰ و ۱۲۵ و ۱۶۰ و ۲۲۵ 
میلیمتر پلی اتیلن که جزئیات در اسناد مناقصه توضیح داده می شود، به شماره 
۲۰۹۸۰۹۱۴۵۹۰۰۰۰۱۲ را از طریق سامانه تدارکات الکترونیکی دولت برگزار 
نماید. کلیه مراحل برگزاری مناقصه از دریافت اسناد مناقصه تا ارائه پیشنهاد مناقصه 
گران و بازگشایی پاکتها از طریق درگاه سامانه تدارکات الکترونیکی دولت ) ستاد ( 
به آدرس www.setadiran.ir و لازم است مناقصه گران در صورت عدم عضویت 
قبلی، مراحل ثبت نام در سایت مذکور و دریافت گواهی امضای الکترونیکی را 

جهت شرکت در مناقصه محقق سازند.
2. برنامه زمانبندی مناقصه:

۲-۱-تاریخ انتشار اسناد مناقصه در سامانه: مورخ 9۸/۰9/۳۰ می باشد.
۲-۲-مهلت اعلام آمادگی و دریافت اسناد مناقصه  : تا ساعت ۱۹ روزپنج شنبه 

مورخ ۱۳9۸/۱۰/۰۵
۲-۳-جلسه توضیح اسناد / پاسخ به سوالات: ساعت ۱۱ صبح روزچهارشنبه 

مورخ ۱۳9۸/۱۰/۱۱
۲-۴- مهلت عودت اسناد مناقصه : ساعت ۱9 روزدوشنبه مورخ ۱۳9۸/۱۰/۱6
۲-۵-زمان گشایش پاکت های پیشنهاد قیمت: ساعت ۱۰ صبح روز سه شنبه 

مورخ ۱۳9۸/۱۰/۱۷
۳. شرایط متقاضیان:

۳-۱-توانایی انجام کار در مدت ۶۰ روز تقویمی

۳-۲- دارا بودن گواهی پروانه تولید و بهره برداری
۳-۳- عضویت در سامانه تامین الکترونیکی وزارت نفت )EP( ودارابودن تاییدیه 

های لازم
شماره  حساب  به  )واریزی  نقد  وجه  یا  بانکی  ضمانتنامه  ارایه  ۳-۴-توانایی 
سپرده  عنوان  به  ریال   ۷۰۰,۰۰۰,۰۰۰ مبلغ  به  سیبا(   ۲۱۷۴۶۳۳۴۰۳۰۰۵

شرکت در مناقصه همراه اسناد تحویلی
۳-۴-توانایی ارایه انواع ضمانتنامه های بانکی جهت اجرای تعهدات قراردادی

۳-۵-ارسال صورتهای مالی ثبت شده در سامانه پردیس درصورت پیشنهاد 
قیمت بالای ده برابرسقف معاملات متوسط

4. نکات قابل توجه:
۴-۱-ارایه مدارک فوق الذکر هیچگونه حقی را جهت متقاضیان ایجاد نخواهد 

کرد.
۴-۲-این پیمان پیش پرداخت ندارد.

۴-۳-شرکت گاز استان قم در قبول یا رد کلیه پیشنهادها مختار بوده و اعتراضی 
پذیرفته نخواهد شد.

شماره  با  می توانند  متقاضیان  بیشتر  اطلاعات  به  نیاز  صورت  ۴-۴-در 
یا  و   ۰۲۵-۳۶۶۲۰۰۰۴ قم  استان  گاز  شرکت  پیمانهای  امور  فکس 

۳۶۱۲۱۳۰۳-۰۲۵تماس۳۶۱۲۱۳۷۳-۰۲۵تماس حاصل فرمایند.
www.  :۴-۵- این آگهی از طریق نشانی سایت شرکت گاز استان قم به آدرس

nigc-qpgc.ir  ارسال گردیده است.

فراخوان مناقصه عمومی  یک مرحله ای خرید 
انواع لوله پلی اتیلن

آگهی فراخوان مناقصه عمومی )نوبت اول(

روابط عمومی شرکت گاز استان قم

شماره مناقصه:
9۸-۲۳ 

شماره مجوز:
۱۳9۸/۵9۱۱ 
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رییس سازمان جهاد کشاورزی  استان قم:

استفاده از پهپاد مدیریت مزارع کشاورزی 
قم را متحول می کند

 رییس سازمان جهاد کشاورزی استان قم گفت:  استفاده از پهپاد با فراهم ساختن امکان 
دقیق بررسی شاخص های کشاورزی، مدیریت مزارع استان را متحول می کند.

عباس پورمیدانی بیان کرد: برای مدیریت مزارع کشاورزی باید تحلیل دقیقی از وضعیت آن 
دربخش های مختلف مانند دمای محیط، میزان نیاز به آب،  نور،  آفت هایی که زمین را تهدید 

می کند و غیره وجود داشته باشد.
وی افزود:  به طور معمول رصد این مسائل با مراجعه حضوری به مزارع انجام می شود که 
هم هزینه بر است و هم زمان زیادی را مصرف  می کند، در کنار این نکات، درجریان بررسی 
فیزیکی ممکن است مزرعه دچار آسیب نیز شود، همچنین عدم امکان مراجعه یکسان به 
همه بخش های مزارع در این روش از دیگر آسیب های مراجعه حضوری برای بررسی مزارع 

کشاورزی است.
وی ادامه داد:  اما استفاده از پهپاد نه تنها این آسیب ها را ندارد، بلکه امکان بررسی مداوم 
نیز فراهم  می کند که برای مدیریت زمین کشاورزی و برداشت مناسب  را  و آنلاین مزارع 
محصول بسیار اهمیت دارد. پورمیدانی گفت:  استفاده از پهپاد هزینه و زمان مورد نیاز برای 
بررسی وضعیت مزارع را کاهش می دهد و با ارائه تصاویر باکیفیت امکان نظارت دقیق بر تمام 

فرآیندهای کشاورزی را به صورت مستمر محقق می سازد.
وی بیان کرد: همچنین استفاده از پهپاد امکان سمپاشی مزارع به صورت یکنواخت و دقیق 
را فراهم  می کند که این موضوع در مدیریت فرآیند مبارزه با آفات و افزایش سلامت غذایی 

محصولات کشاورزی بسیار اهمیت دارد.
وی ادامه داد:  پهپاد درتحقق کشاورزی هوشمند، نقش بسزایی دارد و در آینده نزدیک 

استفاده از این ابزار کارآمد و دقیق، در میان کشاورزان فراگیر خواهد شد.
رییس سازمان جهاد کشاورزی قم گفت:  نیاز است، افرادی در زمینه استفاده صحیح از این 
ابزار در بخش کشاورزی،  آموزش های تخصصی را فراگیرند و به ترویج استفاده از پهپاد در میان 
بهره برداران بخش کشاورزی بپردازند. وی بیان کرد:  البته استفاده از پهپاد هم اکنون نیز در 
میان کشاورزان پیشرو مطرح است اما برای توسعه استفاده از این ابزار در بخش کشاورزی باید 

کارهای تخصصی و تبلیغی بیشتری انجام شود.
در بخش کشاورزی کل زمین های قابل کشت قم برابر ۱۰۵ هزار و ۷۳۰ هکتار است که این 
رقم ۴۶ صدم درصد کل اراضی قابل کشت کشور هست؛ مجموع کشت سبز استان شامل ۲۰ 

هزار هکتار باغ و ۴۲ هزار هکتار زراعت است.
میزان متوسط تولید بخش کشاورزی قم در سال برابر ۷۴۶ هزار تن شامل ۴۲۵ هزار تن 

محصولات زراعی و باغی، یک هزار و ۵۰۰ تن آبزیان و ۳۲۰ هزار تن محصولات دامی است.

معاون اقتصادی استانداری البرز:

۳۰ نانوایی متخلف در استان البرز پلمب شد
 معاون اقتصادی استانداری البرز از پلمب ۳۰ نانوایی متخلف در استان خبر داد.

جهانگیر شاهمرادی ظهر یکشنبه در جلسه کارگروه تنظیم بازار استان، اظهار کرد: علی رغم 
تذکر جلسه هفته گذشته کارگروه تنظیم بازار استان، بر اساس بازرسی های به عمل آمده، ۳۰ 

واحد نانوایی متخلف به دلایل مختلف پلمب شد.
وی اضافه کرد: از جمله موارد مطرح شده در جلسه امروز، موضوع نان بود که با توجه به 
بازرسی های به عمل آمده قیمت نان را با قیمت کارشناسی مورد توافق اتحادیه ها افزایش 

دادیم.
معاون اقتصادی استانداری البرز گفت: در جلسه هفته گذشته کارگروه تنظیم بازار اعلام 
شد که اگر کم فروشی در این موضوع اتفاق بیفتد به هیچ وجه کوتاه نخواهیم آمد و با متخلفان 

برخورد قانونی صورت می گیرد.
استان  متخلف  نانوایی  با ۳۰  آمده  عمل  به  بازرسی های  اساس  بر  گفت:  شاهمرادی 
برخورد قانونی صورت گرفته است. وی افزود: در عین حال موارد خوبی هم داشتند از جمله 
نانوایی هایی که حتی با دو برابر وزن هم فروش داشته اند که برای تشویق آنان مقرر شد از 

سهمیه آرد نانوایی های متخلف بین نانوایی های خوشنام توزیع شود. 
معاون اقتصادی استانداری البرز در بخش دیگری از سخنان خود به تعیین تکلیف وضعیت 
سوخت سرویس مدارس اشاره کرد و گفت: پس از اجرای طرح مصرف بهینه سوخت، سرویس 
مدارس از جمله مواردی بودند که نیاز است میزان سوخت آنان در نشستی کارشناسی مورد 

بررسی قرار گرفته و سهمیه آنان تعیین تکلیف شود.
شاهمرادی گفت: بر اساس اعلام قبلی به متولیان امر، افزایش نرخ شهریه مدارس غیرقانونی 
است و در نشستی کارشناسی بررسی و تصمیمات لازم در این زمینه اتخاذ خواهد شد. به گفته 
وی در جلسه کارشناسی که مقرر شد فردا در محل استانداری برگزار شود، تصمیمات لازم در 

این زمینه اتخاذ شود و در صورت تصویب، سهمیه مورد نیاز به آنان اختصاص یابد.
خرید کیفی میوه شب عید و نظارت بر خرید میوه شب عید از دیگر موضوعات مطرح 
شده در کارگروه تنظیم بازار بود. شاهمرادی در این خصوص گفت: تیمی کارشناسی 
متشکل از جهاد کشاورزی، صمت، تعزیرات حکومتی و نماینده دفتر اقتصادی و اصناف 
برای خرید میوه شب عید باید نظارت کامل دشته باشند تا کیفیت و قمیت مناسب را 

داشته باشد.
وی اضافه کرد: سال گذشته توزیع میوه شب عید متمرکز بر یک سردخانه بود که بر اساس 
پیشنهاد اعضای جلسه مقرر شد در صورت پیش بینی سردخانه مناسب در سایر شهرستان ها 

از ظرفیت سردخانه دوم نیز استفاده شود که در زمان توزیع میوه، از دو محل انجام شود.

مدیرعامل سازمان آتش نشانی شهرداری اصفهان خبر داد

وقوع 17 حادثه ناشی از نصب غیراستاندارد 
کپسول در خودروها 

مدیرعامل سازمان آتش نشانی و خدمات ایمنی شهرداری اصفهان گفت: ۱۷ حادثه ناشی 
از نصب غیراستاندارد کپسول در خودروهای شهر اصفهان طی سه ماهه سوم امسال رخ داد 
که منجر به ۵ مورد انفجار داخل خودرو شد اما خوشبختانه تاکنون این حوادث فوتی نداشته 

است. 
محسن گلابی با اشاره به وقوع حوادث مرتبط با انفجار در خودروهای گازسوز غیراستاندارد 
در شهر اصفهان، اظهار کرد: در سه ماهه سوم امسال ۱۷ مورد حادثه ناشی از نصب و استفاده 
غیراستاندارد از گاز خودروها داشتیم که ۱۲ مورد آن نشتی گاز و ۵ مورد انفجار داخل خودرو 

را شامل می شود. 
وی ادامه داد: این گونه حوادث ناشی از نصب کپسول گاز به صورت دستی در پشت خودرو 
است که به دلیل برخوردار نبودن از استانداردهای کارخانه و استفاده از کپسول »ال پی جی« 
رخ می دهد.  مدیرعامل سازمان آتش نشانی و خدمات ایمنی شهرداری اصفهان تصریح کرد: 
در این مدت به دلیل نصب غیراستاندارد کپسول گاز در خودروها، سه نفر مجروح و به مراکز 

درمانی شهر تحویل شده اند.
وی بیان کرد: متاسفانه در این گونه حوادث گاز ناشی از انفجار یا نشتی به داخل ریه 

مجروحان نفوذ کرده و سبب بروز مشکلات جدی برای مصدومان می شود. 
طرح موضوع نصب کپسول های غیراستاندارد خودروها با سازمان های مرتبط

گلابی با اشاره به اینکه باید از کپسول های استاندارد و نیز مکان استاندارد برای شارژ 
کپسول ها استفاده شود، افزود: استفاده غیراستاندارد سبب آسیب وارد شدن به فرد و در 
برخی مواقع شهروندانی که هیچ نقشی در این موضوع نداشته اند می شود. به طور مثال یکی 
از مجروحان ما در این مورد، مسافر یک تاکسی شخصی بود که به علت بی احتیاطی راننده در 

استفاده از کپسول غیراستاندارد دچار حادثه شد.
 وی در پاسخ به این پرسش که نقش سازمان های دیگر در پیشگیری از تکرار حوادث مشابه 
این موارد و برخوردهای قانونی چیست، اظهار کرد: صورت جلسه های کمیته های شهر ایمن 
برای همه سازمان های مرتبط ارسال شده است و یکی از مباحث مطرح شده در این کمیته 
موضوع انفجار در خودروهای گازسوز غیراستاندارد بود که به شرکت گاز و اصناف مرتبط اطلاع 

رسانی شده است.
9 نفر در شهر اصفهان بر اثر گازگرفتگی فوت شدند

مدیرعامل سازمان آتش نشانی و خدمات ایمنی شهرداری اصفهان به برگزاری ماهانه کمیته 
شهر ایمن با حضور ۹ سازمان و دستگاه اجرایی اشاره کرد و گفت: علاوه بر مباحثی که در این 
کمیته مطرح و پیگیری می شود، در روزهای اخیر آتش نشانی اصفهان، ضابط قضایی شد و از 

این پس می تواند با کمک نیروی انتظامی نسبت به برخورد قانونی اقدام کند.
وی افزود: در همین راستا چندین مغازه شارژ غیراستاندارد کپسول گاز در شهر اصفهان 
پلمب شد. با توجه به اینکه برخی از این مغازه ها در مجاورت منازل مسکونی مستقر شده 

است، در صورت بروز انفجار جان سایر شهروندان هم به خطر می افتد. 
گلابی همچنین با اشاره به اینکه آمار گازگرفتگی منجر به فوت شهر اصفهان که از آتش 
نشانی شهرداری اصفهان امدادخواهی شده است در سه ماه پاییزی امسال ۵ مورد بوده 
است، گفت: در این حوادث ۹ نفر فوتی داشتیم و ۱۰ نفر هم نجات یافته اند. هرچند ممکن 

است آمار اورژانس در این زمینه متفاوت باشد.

مدیرکل حفاظت محیط زیست  استان قم خبر داد

پلمپ واحد آلاینده در روز آلوده قم 
مدیرکل حفاظت محیط زیست استان قم گفت: یک واحد صنعتی آلاینده که به صورت 
غیرمجاز در جاده کوه سفید فعالیت می کرد، همزمان با تشدید آلودگی در شهر قم پلمپ شد.

سید رضا موسوی مشکینی با اشاره به تشدید آلودگی و تعطیلی مدارس در شهر قم گفت: 
متأسفانه شاهد هستیم که به دلیل گسترش منابع آلاینده در استان، بار دیگر هوای شهر قم 

در وضعیت ناسالم قرار گرفته است.
وی با اشاره به افزایش گشت و کنترل کارشناسان حفاظت محیط زیست در شبانه روز و 
تشدید مقابله با واحدهای صنعتی آلاینده در روزهای آلوده خاطرنشان کرد: همزمان با اعلام 
آلودگی هوای شهر قم، یک واحد صنعتی آلاینده در جاده کوه سفید با هماهنگی مراجع 

قضائی پلمپ شد و به دو واحد صنعتی نیز تذکر داده شده است.
مدیرکل حفاظت محیط زیست استان قم معضل سوزاندن ضایعات در حاشیه شهر قم را 
نیز مورد توجه قرار داد و گفت: متأسفانه برخی متخلفان به صورت شبانه و مخفیانه اقدام 
به سوزاندن ضایعات در پیرامون شهر قم می کنند که باعث ایجاد آلودگی شدید هوا و تولید 

پسماند می شود.
موسوی از اطفاء حریق چندین مورد ضایعات سوزی به ویژه در حاشیه کمربندی امام 
علی)ع( خبر داد و گفت: در چند روز گذشته با همکاری آتش نشانی و سازمان مدیریت 
پسماند، چندین مورد سوزاندان ضایعات شناسایی و اطفاء شده و پسماند به جا مانده آن جمع 

آوری شده است.  

اجتماعی

 معاون سوادآموزی اداره کل آموزش و پرورش استان قم:

مبادی بی سوادی درقم باید مسدود شود
 معاون سوادآموزی اداره کل آموزش و پرورش قم با تاکید بر ضرورت توجه مسئولان به 

انسداد مبادی بی سوادی درقم، ارتقا فرهنگ سوادآموزی را از مهمترین اقدام ها دانست.
حجت الاسلام و المسلمین محمد رضا قاسمی نیا روز یکشنبه در گفت و گو با خبرنگاران 
اظهار داشت: ۹۸ درصد علت بازماندن از تحصیل کودکان لازم التعلیم ۶ تا ۹ سال قم ناشی 
از فقر اقتصادی و فرهنگی خانواده هاست، از این رو مسئولانباید یک بسته معیشتی را برای 

دانش آموزان محروم پیش بینی کنتد. 
وی ادامه داد:  عدم تحصیل کودکان در سن یاد شده ارتباطی به کمبود فضاهای آموزشی 
ندارد، و شرایط برای تحصیل آنان در صورت برطرف شدن مشکلات اقتصادی فراهم خواهد 
شد. وی بیان داشت: نباید به خاطر مشکلات اقتصادی خانواده ها شاهد تحصیل نکردن 

فرزندان باشیم.
قاسمی نیا همچنین تلاش برای بازگرداندن کودکان ترک تحصیل کرده به مدرسه را نیز از 
کارهای موثر در مسدود کردن مبادی بی سوادی عنوان کرد و افرود: باید به موضوع آموزش 
کودکانی که قدرت آموزش پذیری چندان بالایی ندارند و همچنین کودکان کار، بدسرپرست و 

معلولان جسمی حرکتی نیز توجه ویژه ای داشته باشیم.
 قاسمی نیا تصریح کرد: نخستین گام توسعه قم و کل کشور باید تقویت آموزش باشد.

وی در بخش دیگری از سخنان خود با اشاره به تهیه دو طرح سوادآموزی کشوری و استانی 
گفت: یک طرح با مشارکت ۱۲ استان کشور از جمله قم که جمعیت باسواد در آنها در حد 

میانگین کشوری است، در حال تهیه می باشد تا برای سه سال آینده رقم بخورد.
وی همچنین با تاکید بر اینکه سوادآموزی به یک جریان مهم فرهنگی در کشور تبدیل شود، 
گفت: باید به درونی کردن فرهنگ آموزش در میان اقشار مختلف جامعه توجه ویژه ای صورت 
گیرد. قاسمی نیا با ارائه گزارشی از عملکرد سوادآموزی در قم طی ۴۰ سال گذشته افرود: در 
حالی که در نخستین سال پیروزی انقلاب تنها ۴۷.۵ درصد از جمعیت ۱۰ تا ۴۹ سال قم از 

نعمت سواد بهره مند بودند، این نرخ هم اکنون به ۹۷.۵ درصد رسیده است.
وی نرخ افراد باسواد ۶ سال به بالای قم را ۹۶ درصد ذکر کرد و افرود: در این خصوص در 

مقایسه با ابتدای انقلاب ۴۴ درصد رشد پیدا کردیم.
وی با بیان اینکه نرخ باسوادی زنان در قم در چهار دهه گذشته از ۳۴ درصد به ۸۷ درصد 

رسیده است، گفت: نرخ باسوادی مردان نیز از ۶۴ درصد به ۹۳ درصد ارتقا یافته است.
قاسمی نیا اضافه کرد: نرخ جمعیت باسواد شهری قم در سال ۵۸ تنها ۵۳ درصد بوده ولی 
هم اکنون به ۹۰ درصد رشد پیدا کرده و نرخ جمعیت باسواد روستایی قم نیز از ۳۰ درصد به 

بیش از ۸۰ درصد افزایش یافته است.
وی همچنین یادآور شد: قم در برنامه چهارم توسعه اقتصادی کشور در ارزیابی عملکرد 
سوادآموزی در گروه سنی ۲۰ تا ۳۹ سال به نرخی بیش از ۹۷ درصد دست پیدا کرده و 

همچنان نیز این آمار حفظ شده است.
وی اذعان داشت: برغم رشد قابل توجه قم در مقوله باسوادی طی برنامه های چهارم و پنجم 

توسعه کشور ولی تا رسیدن به نقطه مطلوب فاصله داریم.
معاون آموزش و پرورش قم گفت: طبق آمار سرشماری نفوس و مسکن سال ۱۳۹۵ بیش از 

۳۳ هزار تن از جمعیت ۱۰ تا ۴۹ سال این استان بی سواد هستند.

رییس گروه بهبود تغذیه مرکز بهداشت قم :

چاقی کودکان در قم چهار برابر شد
 رییس گروه بهبود تغذیه مرکز بهداشت قم گفت: در۱۰ سال گذشته،  اضافه  وزن و چاقی 
درکودکان و نوجوانان این استان سه تا چهار برابر افزایش یافته است، درحالی که این عدد 

درسطح کشور ۲ تا سه برابر می باشد.
علی اکبر حق ویسی افزود: به طور میانگین در سطح کشور،  پنج درصد دانش آموزان چاق 

هستند و حدود ۲۰ درصد نیز اضافه وزن دارند.
به گفته وی،  ۲ تا سه درصد کودکان استان قم دچار کم وزنی و لاغری و حدود یک درصد نیز 
کوتاه قد هستند. وی ادامه داد: والدینی که به دلیل نگرانی از کم وزنی فرزندانشان با اصرار به 
آن ها غذا می دهند، احتمال ابتلا به اضافه وزنی و چاقی در این کودکان در آینده بیشتر است.
حق ویسی بابیان این که استفاده از سوسیس و کالباس در مدارس ممنوع است، تصریح 
کرد: متاسفانه این مواد غذایی در برخی از مدارس به فروش می رود که می تواند باعث افزایش 

احتمال ابتلا به چاقی و اضافه وزن در دانش آموزان شود.
وی با تاکید بر اهمیت خوردن صبحانه، افزود: دانش آموزانی که صبحانه میل نمی کنند و 
در مدرسه کیک و کلوچه می خورند، کالری بالایی وارد بدن می کنند که منجر به اضافه وزن 

و چاقی خواهد شد.
حدود ۷۰ درصد مردم قم دارای اضافه وزن و چاق هستن

وی با اشاره به این که برخی کیک ها ۷۰۰ تا ۷۵۰ کالری انرژی دارند، ادامه داد: این کیک ها 
معادل ۱۴ تا ۱۵ قاشق برنج، یک کاسه خورشت قرمه سبزی، یک کاسه ماست و مقداری 
سبزی و سالاد است. رییس گروه بهبود تغذیه مرکز بهداشت قم با اشاره به حضور بیش از 
۲۶۰ هزار دانش آموز در مدارس قم،  گفت: یک چهارم جمعیت استان را دانش آموزان تشکیل 

می دهند و ضرورت رعایت برنامه غذایی در این قشر از جامعه بیش ازپیش است.
وی گفت: در این راستا برنامه ای برای پیشگیری از اضافه وزن کودکان و نوجوانان توسط 

کارشناسان مرکز بهداشت تهیه شده و در اختیار مدارس قرارگرفته است.
وی افزود: در این برنامه غذایی برای نوجوانان هفت تا ۱۱ ساله دختر و پسر، نوجوانان ۱۲ تا 
۱۴ ساله دختر و پسر و نوجوانان ۱۵ تا ۱۷ ساله دختر و پسر برنامه تغذیه ای برای وعده صبحانه 

و میان وعده صبح یا عصر تنظیم شده است.
حدود ۷۰ درصد مردم قم دارای اضافه وزن و چاق هستند، درحالی که میانگین کشوری ۵۰ 

تا ۵۵ درصد است.
 

 رییس اداره سینمایی اداره کل فرهنگ و ارشاد اسلامی استان قم:

سینما ابزاری مناسب برای معرفی 
دستاوردهای علمی قم است

 رییس اداره سینمایی اداره کل فرهنگ و ارشاد اسلامی استان قم گفت: سینما رسانه غالب 
درجنگ نرم است که استفاده از این صنعت برای معرفی دستاوردهای فناوری و نوآوری استان 

بسیار موثر است.
محمدکاظم رضوانی روز یکشنبه درگفت و گو با خبرنگاران، حمایت از برگزاری رویدادهای 
سینمایی را از جمله اولویت های اداره کل فرهنگ و ارشاد اسلامی دانست و اظهار داشت: 
برگزاری جشنواره تخصصی یکی از اقدام های مناسب برای معرفی ظرفیت های استان در 

بخش های مختلف است.
وی ادامه داد: درسال جاری تاکنون چندین جشنواره فیلم در استان برگزار شده است ضمن 
اینکه سه جشنواره سینمایی دیگر از جمله جشنواره فیلم فجر ، فیلم کوتاه نوآوری و فناوری 

استان درماه های باقی مانده در قم برگزار می شود.
رضوانی با تاکید بر ضرورت حمایت رسانه های استان از جشنواره فیلم کوتاه نوآوری و فناوری 
استان گفت: دریافت آثار مطلوب به دبیرخانه این جشنوراه نشان از ظرفیت های مناسب در 

این زمینه است.
رییس اداره سینمایی اداره کل فرهنگ و ارشاد اسلامی قم، لازمه دایمی کردن دبیرخانه این 
جشنواره را همراهی رسانه ها در معرفی آن دانست و گفت: فیلم های دریافتی به دبیرخانه این 

جشنواره در یکی از مراکز سینمایی استان به نمایش درمی آید.
رضوانی، ادامه داد: تمام آثاری که موفق به کسب رتبه در این جشنواره  می شوند، به بانک 
اطلاعاتی پارک های علم و فناوری کشور ارسال و در اکران های عمومی به نمایش گذاشته 
می شود. وی با بیان اینکه این جشنواره در سه بخش اصلی، جانبی و ویژه برگزار خواهد 
شد، اظهار داشت: بخش اصلی این جشنواره شامل مستند، تیزرهای تبلیغاتی، کلیپ و 
انیمیشن و موشن گرافی، بخش جنبی شامل فیلم های ۶۰ ثانیه ای حرفه ای و ۶۰ ثانیه 
ای آماتور و بخش ویژه این جشنواره نیز به فیلم های کوتاه شهدای فناوری و فیلم های کوتاه 
وقف فناوری اختصاص دارد. رضوانی افزود: با توجه به اینکه این جشنواره در سطح استان 
برگزار می شود، استفاده از هنرمندان شاخص استان و همچنین اساتید فناوری قم در بخش 
داوری این جشنواره مورد تاکید است. آثار راه یافته به نخستین دوره جشنواره استانی فیلم 
کوتاه نوآوری و فناوری قم، از ۲۷ تا ۲۸ بهمن ماه به صورت عمومی اکران و اختتامیه این 
جشنواره نیز روز ۲۹ بهمن ماه همزمان با روز اقتصاد مقاومتی و کارآفرینی در این استان 

برگزار می شود. ۱۱۵ شرکت تحت پوشش پارک علم و فناوری استان قرار دارد.

کارشناس آمار اداره کل هواشناسی استان قم :

 ۵۶.7 میلی متر بارش باران در قم ثبت شد
جاری  زراعی  سال  ابتدای  از  گفت:  قم  استان  هواشناسی  کل  اداره  آمار  کارشناس   

تاکنون، ۵۶.۷ میلی متر بارش باران در این استان به ثبت رسیده است.
احمد میاندشتی افزود: سال گذشته در همین مدت میزان بارش باران ۶۱.۱  و در بلندمدت 

۳۹.۴ میلی متر بوده است.
وی اضافه کرد: میزان بارش باران در سال جاری نسبت به پارسال ۷.۲ درصد کاهش یافته و 

نسبت به بلندمدت ۴۴.۱ درصد افزایش داشته است.
وی بابیان این که بخش جعفریه با ۷۴.۲ میلی متر بارندگی پربارش ترین منطقه قم می باشد،  
ادامه داد: در بخش کهک ۷۰.۸، مرکزی ۵۲.۹، خلجستان ۶۲.۳ و سلفچگان ۵۵.۹ میلی متر 

بارندگی ثبت شده است.
کارشناس پیش بین هواشناسی قم نیز به خبرنگار ایرنا، گفت: برای امروز جوی پایدار، آسمانی 
صاف و وزش باد آرام و برای فردا صاف تا کمی ابری، گاهی وزش باد و برای پس فردا صاف در 

برخی ساعات وزش باد پیش بینی می شود.
محمدجواد ترابیان بابیان این که پدیده خاصی در اوایل هفته جاری پیش بینی نمی شود، 

افزود: برای چهارشنبه با افزایش ابر، بارش پراکنده باران دور از انتظار نیست.
به گفته وی،  بیشینه و کمینه دمای قم برای امروز ۱۹ و صفر درجه سانتی گراد بالای صفر، 
 فردا منفی یک درجه و ۱۷ درجه سانتی گراد بالای صفر و پس فردا منفی ۲ و ۲۰ درجه 

سانتی گراد پیش بینی می شود.
در استان قم ۱۳ ایستگاه هواشناسی شامل ۱۱ ایستگاه سینوپتیک خودکار و ۲ ایستگاه 
جاده ای، ۵۲ ایستگاه باران سنج خودکار، ۳۵ ایستگاه باران سنج سنتی و هشت ایستگاه 

سطح سنج که وضعیت سطح و دبی رودخانه ها را اندازه می گیرد، فعال است.
شهروندان برای کسب آخرین اطلاعات هواشناسی کشور می توانند با سامانه گویای هواگو 
با شماره تلفن ۱۳۴ تماس بگیرند و یا به تارنمای اداره کل هواشناسی استان قم به نشانی 

اینترنتی www.qommeteo.ir مراجعه کنند.
سال زراعی از ابتدای مهرماه هرسال آغاز می شود.

گروه خانواده؛ مریم اویسی: 

۲۷ آذر ماه سال ۸۴، در خانه ملت، قانونی تصویب شد که کورسوی امیدی برای 
آسانتر شدن فرآیند ازدواج  بود. چاره جویی نمایندگان مردم به استناد آمار کاهش ثبت 
ازدواج، موجب تصویب  قانون تسهیل ازدواج جوانان در ۱۳ ماده شد. قانونی که ۲۷ 
آذرماه  شمع ۱۴ سالگی اش را فوت کرد ولی هنوز نتوانسته، جایی در بین اولویت های 

برنامه های اجرایی کشور داشته باشد.
از زمانی که مسؤولیت اجرای قانون تسهیل ازدواج جوانان بر عهده سه وزارتخانه امور 
اقتصادی و دارایی، مسکن و شهرسازی و کشور قرار گرفت تاکنون، اظهار نظرهای 
مختلفی درباره روند اجرایی شدن این قانون بیان شده است. اما کسی نمی داند در 
طول این ۱۴ سال بر قانون تسهیل ازدواج چه گذشته است و این قانون چه روندی را تا 

به امروز طی کرده است.  
عدم تخصیص سهمیه قبولی ارشد به زوج های جوان

 در سال های ابتدایی که تصویب این قانون تیتر رسانه ها شده بود و همه به  دنبال ردی 
از اجرای آن بودند، کامران دانشجو، وزیر علوم، تحقیقات و فناوری وقت، از اختصاص 
سهمیه ۲۰ درصدی در کنکور کارشناسی ارشد برای زوج های جوان خبرداد و تاکید 

کرد که موضوع مهم در این مصوبه دولت تشویق افراد شایسته علمی به ازدواج است.
علی رغم اینکه، این خبر را آبان ماه ۸۸ مهرداد بذرپاش، معاون رئیس جمهور و رئیس 
سازمان ملی جوانان نیز اعلام کرده بود، اما این مصوبه هیچ گاه به مرحله اجرا نرسید. 
البته علی عباسپور تهرانی فرد، رئیس کمیسیون آموزش مجلس نیز همان زمان اجرای 
این مصوبه را رد کرده و تعیین سهمیه برای قشری خاص در کنکور سراسری را جز 

وظایف دولت ندانست.
 دولت  آئین نامه اجرایی تسهیل ازدواج را ارائه کرد

حدود یک سال بعد، لاله افتخاری سخنگوی فراکسیون زنان مجلس شورای اسلامی  
از عدم اجرایی شدن این قانون در دولت به خاطر نبود تدوین آئین نامه اجرایی خبرداد. 
به عقیده افتخاری بر اساس این قانون دولت باید آیین نامه اجرایی را تهیه و به مجلس 
ارائه می کرد ولی  اقدامی در این زمینه انجام نداد با اینکه قانون تسهیل ازدواج جوانان 
با نگاه فرهنگ سازی و زمینه سازی ازدواج پایدار و آسان در کشور به تصویب رسیده و 
با اجرای این قانون بسیاری از مشکلات در حوزه ازدواج جوانان حل می شود. به طور 
نمونه در این قانون در زمینه مهریه، مشوق هایی برای تعیین مهریه های پایین تر برای 

جوانان در نظر گرفته شده است.
علیرضا مختاری، مدیر کل ساماندهی امور جوانان در مورد علت تهیه نشدن آیین نامه 
اجرایی قانون تسهیل ازدواج جوانان دستگاه متولی را مقصر دانست چرا که به سازمان 

مدیریت  و برنامه ریزی وقت این موضوع، ابلاغ شده بود.
 تذکر مجلس به دولت 

مجلس نیز در این زمینه با ارائه تذکری خواستار بررسی موضوع شد. بیژن شهبازخانی 
نماینده دوره هفتم مجلس نیز یکسال پس از تصویب و ابلاغ قانون تسهیل ازدواج 
جوانان، تذکری را نسبت به ارائه نشدن آئین نامه اجرایی و اجرا نشدن این قانون در 

مجلس مطرح کرد.
نماینده ملایر تأکید کرد آیا برای مجلس بسیار مهم است که از رئیس مجلس و رئیس 
کمیسیون فرهنگی سؤال کنیم که این قانون چه شده و ما چرا باید قانون تصویب کنیم؟ 
آیا قانون برای بایگانی شدن در کتابخانه است یا برای اجرا؟ آیا چیزی از اقتدار مجلس 

باقی خواهد ماند اگر قوانین مجلس بایگانی شود؟
 کانون های ازدواج، باری از دوش جوانان برداشت؟

از طرفی، پرویز کرمی معاون فرهنگی و آموزشی سازمان ملی جوانان نیز سال ۸۹ از 
تاسیس کانون های ازدواج آسان در برخی از استان ها و شهرهای کشور خبرداد. کانون 
هایی که شاید در روزهای آغازین، فعالیت های مختصری داشتند اما اکنون با گذر زمان 

و بالارفتن نرخ اجناس، دیگر رنگ و بویی از ازدواج آسان و کم هزینه ندارند.
 جشن دهمین سالگرد قانون تسهیل ازدواج بدون ارائه گزارش

سال ۹۴، درست در دهمین سالگرد تصویب قانون ازدواج آسان، لاله افتخاری عضو 
کمیسیون فرهنگی مجلس شورای اسلامی ضمن انتقاد از عملی نشدن قانون تسهیل 
ازدواج جوانان اعلام کرد که  ۱۰ سال است، این قانون به تصویب مجلس شورای 
اسلامی رسیده، اما تاکنون هیچ گزارشی در مورد اجرایی شدن این قانون ارائه نشده 

است.
این نماینده مجلس در مورد گزارش عملکرد معاونت امور زنان ریاست جمهوری 
در مورد ازدواج جوانان نیز اظهار بی اطلاعی کرد چرا که مشخص نیست در میان 
گزارش های ارائه شده از سوی معاونت امور زنان گزارشی در مورد حل مشکلات ازدواج 

جوانان وجود داشته است.
 دهه 9۰، دهه واکنش مسؤولان به قانون تسهیل ازدواج

دهه ۹۰، دهه اوج گرفتن بحث درباره این قانون شد و دیگر نمایندگان مجلس نیز به 
عدم اجرای آن واکنش نشان دادند.

زهره طبیب زاده نوری نماینده دوره نهم مجلس شورای اسلامی نیز از عملکرد معاونت 
امور زنان و وزارت ورزش و جوانان در زمینه ازدواج جوانان، انتقاد کرد و گفت که وظیفه 
معاونت این است که شرایط ازدواج آسان را تسهیل کند و در ارتباط با تحکیم بنیان 

خانواده و تثبیت نظام خانواده در کشور اقدامات اجرایی داشته باشد.
 بی دقتی دستگاه نظارتی در اجرای این قانون

شد.  ایجاد  قانون،  این  درباره  نظرها  اظهار  از  جدیدی  موج  بعد،  دوسال  حدود 
محمد اسماعیل سعیدی عضو کمیسیون اجتماعی مجلس، عدم مطالبه مردم پیرامون 

این قانون را به دلیل بی اطلاعی از قوانین دانست.
بر اساس گفت وگوی منتشر شده از سعیدی در سال ۹۶، دستگاه های نظارتی به طور 
دقیق به اجرای قوانین نظارت نمی کنند که متوجه باشند در چه قسمت هایی اقدامات 
انجام می شود و یا در چه قسمت هایی کم کاری شده است. با وجود اینکه این مسئله 
بارها از سوی نمایندگان مجلس در جلسات کمیسیون فرهنگی به مسئولان گوشزد 

شده اما همچنان با این قانون کاملا سلیقه ای و از روی بی مهری برخورد می شود.
 این نماینده مجلس در ادامه می گوید: اصلا مشخص نیست که این شرایط  تا کجا 
ادامه پیدا می کند. هر از چندگاهی از پرداخت های نجومی به مسئولان و ارائه تسهیلات 
به اشخاص خاص می شنویم اما در این میان خبری از حمایت از جوانان در آستانه 
ازدواج نیست. جوانان برای تشکیل خانواده سال ها در صف وام ازدواج معطل مانده اند 

این در حالی است که به برخی از افراد وام های کلان پرداخت می شود.
 سعیدی، دولت را مسؤول عدم اجرای این قانون و ضعف دستگاه های متولی را 

مسبب کاهش نرخ ازدواج می داند. 
نخبگان جامعه لزوم اجرای طرح  تسهیل ازدواج آن را تشریح کنند

عماد افروغ هم که در زمان تصویب این قانون، به عنوان نماینده مردم در مجلس 
دوران  از  سال   ۹ گذشت  از  پس  یعنی   سال۹۶  داشت،  حضور  اسلامی  شورای 
نمایندگی اش، درباره روند تصویب این قانون توضیح داد که پیش از روی کار آمدن 

دولت نهم، مجلس شورای اسلامی، طرح تسهیل ازدواج جوانان را بررسی کرد.
این نماینده مجلس تاکید کرد که معمولًا دولت ها رغبتی به اجرای برخی از قوانین 
ندارند  چرا که  این مسئله فقط مربوط به قوانین نیست، بلکه مربوط به رویکردی است 

که قوای غیرقانون گذار نسبت به مصوبات مجلس دارند. 
و  رسید  تصویب  به  طرح  کلیات  که  زمانی  می دهد:   توضیح  باره  این  در  افروغ 
می خواستیم وارد جزئیات آن شویم، مصادف با روی کار آمدن دولت نهم شد که دولت 
توانست برای متوقف کردن این طرح از برخی از نمایندگان امضا بگیرد. با امضای ۵۰ 
نماینده این طرح از دستور خارج شد که  با عکس العمل قاطبه نمایندگان مواجه شد. 

البته  اکثر نمایندگان مجلس به دلیل جامعیت این طرح با از دستور کار خارج کردن 
آن ناراحت شدند چراکه این طرح بدون ملاحظات جناحی بررسی شده بود و تمامی 
دغدغه های نمایندگان در آن موردتوجه قرار گرفته و رد آن بسیار ناراحت کننده بود. پس 
از خارج شدن این طرح از دستورکار مجلس،  برخی نمایندگان من را آرام کردند و گفتند 
ما به این طرح رأی خواهیم داد که با این هم افزایی طرح از دستور مجلس خارج نشد. 
افروغ که در دوره هفتم مجلس شورای اسلامی، ریاست کمیسیون فرهنگی را برعهده 
داشت، با در خواست از دولت برای اجرای این قانون، تأکید کرد که  اگر دولت با اجرای 
این طرح مشکل دارد و یا اگر توجیه نیست، از نخبگان جامعه بخواهد لزوم اجرای آن را 

تشریح کنند؛ چراکه تصویب آن بر اساس خرد جمعی بوده است. 
 قدم های ابتدایی برای تسهیل ازدواج

یک سال بعد در سال ۹۷، اظهار نظری از سید جواد رضوی، مدیرکل دفتر برنامه ریزی 
و توسعه اجتماعی وزارت ورزش و جوانان منتشر شد. رضوی در این اظهار نظر اعلام 
کرد: اجرای قانون تسهیل ازدواج به شکل پراکنده در دستگاه های مختلف از عواملی 
بود که موجب شدتا این قانون به طور کامل انجام نشود اما قسمت اصلی و مهم این 
قانون که تشکیل صندوق اندوخته جوانان برای تامین منابع آن بود که تا کنون به مرحله 

اجرا نرسیده است.
به گفته رضوی،  پرداخت مستمری بیشتر به سربازهای متاهل و محل خدمت 
سرباز متاهل نزدیک به خانواده و نامگذاری سالروز ازدواج حضرت علی)ع( و حضرت 
زهرا)س( با عنوان روز ملی ازدواج و ثبت آن در تقویم ملی کشوراز مواردی است که در 

این قانون انجام شده است.
بررسی روند قانون ازدواج آسان در فراکسیون خانواده

در نشست فراکسیون خانواده مجلس شورای اسلامی در سال ۹۷، این موضوع به 
طور کامل بررسی شد و علی وقفچی نایب رئیس فراکسیون خانواده مجلس شورای 

اسلامی موازات قوانین را دلیل عدم اجرای این قانون دانست.
به گفته وقفچی، این قانون نیز باید اصلاح شود که بعد از این تمام امکانات دولتی 
در اختیار تسهیل امر ازدواج قرار بگیرد. یکی از موارد مهمی که باید در رابطه با این 
قانون مورد توجه قرار بگیرد، این است که شرایط ارائه تسهیلات وام به زوجین باید آسان 
شود، بدین صورت که بخشی از آن به صورت بلاعوض باشد یا بازپرداخت آن در اقساط 
طولانی مدت صورت بگیرد، همچنین نیاز نباشد که زوجین برای دریافت وام حتما دو 

ضامن کارمند معرفی کنند
نایب رییس فراکسیون خانواده از ۱۴ تکلیف این قانون برای دولت گفت: صندوق 
اندوخته جوانان، کمیته ساماندهی ازدواج، تامین مسکن جوانان که در این رابطه برای 
رایگان کردن خدمات نیاز است که آن را در قالب طرحی دوفوریت به صحن مجلس 
بیاوریم تا در این مورد شفاف سازی شود، همچنین رسانه ملی و دستگاه های فرهنگی، 
تعیین روز ازدواج و جوانان، پرداختن به موضوع ازدواج در کتب درسی متوسطه و 
آموزش عالی، ایجاد کمیته ساماندهی ازدواج و مهمتر از همه ارائه گزارش در این مورد 
به کمیسیون فرهنگی مجلس که تاکنون محقق نشده است، از سوی دیگر در این قانون 

به وزارت دفاع و پشتیبانی نیروهای مسلح نیز تکلیف شده است.
در این جلسه پروانه مافی دیگر عضو فراکسیون خانواده مجلس شورای اسلامی، 
کلیه  جوانان،  ازدواج  تسهیل  قانون   ۴ داد:ماده  توضیح  قانون  این  مفاد  درباره 
دستگاه های دولتی و نهادهای رسمی و عمومی و شهرداری ها را موظف می کند تا برای 
مزدوجین، امکانات رفاهی فراهم کنند، در همین راستا شهرداری تهران اعلام آمادگی 
کرد که تمامی فرهنگسراها، تالارها، باشگاه ها، اردوگاه ها و مکان هایی که متعلق به 
شهرداری تهران است را در اختیار جوانانی که قصد دارند مراسم ازدواج خود را در آنجا 
رسمی کنند، قرار دهد و این فقط ویژه شهرداری تهران نیست، بلکه همه شهرداری ها 
در کل کشور موظف به انجام آن هستند. در مورد وام ازدواج نیز مصوب شد، مکاتباتی با 
بانک مرکزی داشته باشیم تا سختگیری هایی که در این مورد وجود دارد، برطرف شود، 
لذا پیشنهاد شد از دو نفر به یک نفر و از دولتی به افراد دارای جواز کسب و کار تغییر پیدا 

کند تا به این روش روند پرداخت وام به زوجین تسهیل شود. 
 سال ۹۸، شکایت نمایندگان مجلس از دولت به دلیل تعلل در اجرای این قانون، 
گویا مهر سکوت از دهان دیگر مسؤولان نیز برداشته شد، گرچه تعدادی از متولیان و 
مسؤولان ، توپ را به زمین دیگری و یا گناه را به گردن دولت های قبلی انداختند و 

سخنی از برنامه های آتی برای عملیاتی شدن موضوع به میان نیاوردند.
 دولت نهم و دهم، مسبب عدم اجرای قانون

محمد مهدی تندگویان، معاون امور جوانان وزارت ورزش و جوانان  در نشست خبری 
»هفته دولت«  به مسکوت ماندن قانون تسهیل ازدواج جوانان اشاره کرد و تأکید کرد که 
دولت نهم  و دهم  به جای تشکیل صندوق اندوخته جوانان، صندوق مهر امام  رضا را 
تشکیل داد و زیر بار اجرای قانون نرفت. سپس در دعوایی که با مجلس از سوی آقای 
احمدی نژاد اتفاق افتاد، این قانون هرگز اجرا نشد و حتی تخریب شد. همچنین قرار 
بود تا مسکن ارزان قیمت در اختیار جوانان قرار بگیرد که این طرح تبدیل به مسکن مهر 

شد و اعتبارات جوانان از محل اصلی خود به مسکن مهر منتقل شد.
تندگویان دولت نهم و دهم عامل مخرب این قانون دانست و این سوال را مطرح کرد 
که مجلس چرا در همان زمان که قانون اجرا نشد، چند وزیر را استیضاح نکرد ولی حالا 

مجلس از دولت شکایت کرده است؟
حالا اما بیش از ۱۴ سال از تصویب قانون تسهیل ازدواج جوانان می گذرد و حالا نیز 
در  پیچ و خم مسؤولیت پذیری و واکاوی اینکه تعلل و قصور در اجرای این قانون ، تقصیر 
کدام نهاد بوده، قرار گرفته است. آن هم در شرایطی که طبق گفت وگوی  حامد برکاتی 
مدیر کل دفتر سلامت وزارت بهداشت ، حدود ۱۳ میلیون جوان در شرف ازدواج داریم 

و ازدواج موضوعی است که دغدغه ذهن اکثر خانواده های ایرانی شده است.

توپ اجرایی نشدن قانون در زمین چه کسی است؟

مسیر پرُپیچ و خم قانون تسهیل ازدواج
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مدیرعامل اتحادیه دامداران خبر داد:

قیمت دام ۴۰ درصد ارزان شد، گوشت نه!
مدیرعامل اتحادیه دامداران کشور گفت: گوشت از دست دامدار نسبت به ابتدای 
سال در دام سنگین ۴۰ درصد ارزان تر و در دام سبک ۲۸ درصد ارزان تر خریداری 
ارزان  به دست مردم  بیرون می آید،  ارزان  از دست دامدار  اما گوشتی که  می شود، 

نمی رسد.
سعید سلطانی در پاسخ به این سوال که آیا قیمت گوشت گرم در روزهای آینده ارزان 
می شود یا خیر، گفت: طبیعتا وقتی گوشت ارزان تر از دست دامدار خریداری شود، 
باید مقداری ارزان تر به دست مردم برسد، ولی به دلیل اینکه سیستم پاسخگویی در 
این زمینه  وجود ندارد، گوشتی که از دست دامدار ارزان بیرون می آید، به دست مردم 

ارزان نمی رسد.
هستند  گوشت  بازارگردان  که  کسانی  کرد:  اضافه  دامداران  اتحادیه  مدیرعامل 
نمی خواهند سودشان کم شود و روز به روز با خرید قیمت پایین از دامدار و فروش به بازار 
سود می برند. در حقیقت سود اصلی را واسطه های می برند و چیزی عاید مصرف کننده 

و تولیدکننده در این بخش نمی شود.
به گفته وی، اگر از دامداران حمایت نشود و گوشت آنها براساس قانون نظام جامع 
دامپروری سال ۸۸ خرید تضمینی نشود، ممکن است در مقطعی گوشت ارزان شود 
اما باید سال های سال محتاج به کشورهای دیگر باشیم. بنابراین نه گران شدن گوشت 
خوب است نه ارزان شدن، بلکه باید با یک قیمت تمام شده و سود معقول به دست 

مصرف کننده برسد.
سلطانی در پاسخ به این سوال که آیا نظارتی بر سیستم قیمت گذاری وجود دارد 
یا خیر، گفت: قیمت  گوشت در استان تهران با سایر استان ها متفاوت است. حتی 
قیمت ها در شمال و جنوب تهران هم باهم تفاوت دارند. به طور مثال ممکن است در 
شمال شهر قیمت گوشت به کیلویی ۱۲۰هزار تومان برسد و در جنوب شهر ۹۰ هزار 

تومان باشد. بنابراین اگر نظارتی صورت گیرد، نباید تفاوت قیمت ها به این حد باشد.
وی در ادامه اظهار کرد: هیچ ابزاری دست اتحادیه دامداران برای کنترل و نظارت بر 
بازار وجود ندارد. اگر این مسئولیت ها از صفر تا صد دست اتحادیه باشد قطعا جوابگو 

خواهیم بود. اما در حال حاضر اینگونه نیست.
مدیرعامل اتحادیه دامداران با بیان اینکه نوسانات قیمتی به تولید ضربه می زند، 
گفت: بعد از اجرای قانون هدفمند شدن یارانه ها بخشی از دامداری ها ریزش کردند و 
در حال حاضر بیش از ۴۰ درصد از دامداری های شیری و گوشتی تعطیل هستند زیرا 

دامدار مورد حمایت قرار نگرفته است.

سهم سرمایه در گردش از تسهیلات بانکی 
چقدر است؟

در هفت ماهه اول امسال مجموعا ۴۴۷ هزار و ۸۰۰ میلیارد تومان تسهیلات از 
سوی بانک ها و موسسات اعتباری به بخش های کشاورزی،  صنعت-معدن، مسکن-
ساختمان،  بازرگانی، خدمات و بخش های متفرقه پرداخت شده که ۵۳.۸ درصد معادل 
۲۴۱ هزار میلیارد از این مبلغ صرف تامین سرمایه در گردش در بخش های مختلف 

شده است که بیشترین سهم از این تسهیلات را نیز به خود اختصاص داده است.
به گزارش ایسنا،  طبق جدیدترین آمار منتشر شده از سوی وزارت صنعت، معدن و 
تجارت )صمت( بخش صنعت-معدن در این مدت ۱۳۷ هزار و ۳۰۰ میلیارد تومان 
تسهیلات از بانک ها و موسسات اعتباری دریافت کردند که  ۷۲.۴ درصد معادل 
۹۹ هزار و ۳۰۰ میلیارد تومان از آن به تامین سرمایه در گردش تخصیص داده شده 

است.
بخش بازرگانی نیز در هفت ماهه اول امسال ۸۳ هزار و ۶۰۰ میلیارد تومان تسهیلات 

دریافت کرده که ۳۸.۶ درصد از آن صرف تامین سرمایه در گردش شده است.
در بخش کشاورزی و خدمات نیز در این مدت به ترتیب ۲۳ هزار و ۹۰۰ میلیارد تومان 
و ۷۶ هزار و ۸۰۰ میلیارد تومان به تامین سرمایه در گردش تخصیص داده شده است که 
به ترتیب ۶۱.۶ و ۴۹.۷ درصد از تسهیلات داده شده به این بخش ها را شامل می شود.
در بخش مسکن نیز هشت هزار و ۴۰۰ میلیارد تومان از تسهیلات بانکی به تامین 
سرمایه در گردش تخصیص داده شده که این مبلغ معادل ۲۵.۴ درصد از کل تسهیلات 

۳۳ هزار میلیارد تومانی است که به این بخش پرداخت شده است.
از کل تسهیلات  "توسعه"  و  "ایجاد"  میان سهم "خرید کالای شخصی"،  این  در 

پرداخت شده به بخش های مختلف به ترتیب ۱۲.۶، ۱۱ و ۱۰.۲ درصد است.
همچنین بخش "تعمیر" که ۲.۹ از تسهیلات بانکی را دریافت کرده، کمترین سهم از 

این تسهیلات را به خود اختصاص داده است.
در سال های اخیر بارها اعلام شده که کمبود سرمایه در گردش یکی از مهم ترین 

مشکلات واحدهای تولیدی است.

برای مشتریانی که هنوز رمز یکبار مصرف فعال نکرده اند

رمز دوم  کارت های بانکی فعلا معتبر است
در پی اقدام شبکه بانکی برای فعال سازی رمز دوم یکبار مصرف)پویا(، بانک مرکزی 
اعلام کرد: خرید و پرداخت های اینترنتی در حال حاضر با رمز دوم پویا با استفاده از 
اپلیکیشن های تولید رمز پویا قابل انجام است و رمز دوم ایستا )فعلی( برای مشتریانی 

که تاکنون رمز دوم پویای خود را فعال نکرده اند، قابل استفاده است.
به گزارش ایسنا، در راستای افزایش امنیت در تراکنش های بدون حضور کارت، بانک 
مرکزی اعلام کرد که مشتریان بانکی نسبت به فعال سازی رمز دوم یکبار مصرف کارت 
بانکی خود اقدام کنند تا از ابتدای دی ماه )امروز( تراکنش های اینترنتی با رمز دوم 

یکبار مصرف انجام شود.
اکنون طبق اعلام بانک مرکزی، رمز دوم ایستا )فعلی( برای مشتریانی که تاکنون رمز 

دوم پویای خود را فعال نکرده اند، قابل استفاده است.  
 این دسته از مشتریان لازم است طی روزهای آینده نسبت به نصب اپلیکشین یا تایید 

شماره همراه خود برای دریافت پیامک رمز دوم از طریق بانک مربوطه اقدام کنند.
همچنین بانک مرکزی اعلام کرده که در جهت رفاه حال مردم، پیرو درخواست های 
مکرر از بانک ها و موسسات اعتباری و برای بالا بردن ضریب نفوذ طرح در آغاز اجرا، 
استفاده از »سرویس پیامک« برای دریافت رمز دوم پویا از هفته دوم دی ماه آغاز می شود 

و به تدریج با اتصال بانک های مختلف تا انتهای دی ماه به انجام می رسد. 

آگهی تاسیس 
تاسیس شرکت سهامی خاص پرتو افشان زرین قم درتاریخ ۰۶/۱۱/۱۳۹۷ به شماره ثبت ۱۶۱۸۲ به شناسه ملی ۱۴۰۰۸۱۰۷۰۶۷ ثبت و امضا ذیل دفاترتکمیل گردیده که خلاصه آن به شرح زیر جهت اطلاع عموم آگهی میگردد. موضوع فعالیت :تولید توزیع خرید 

وفروش انواع محصولات غذایی سلولزی بهداشتی آرایشی طراحی ساخت و مونتاژ انواع خطوط تولید وماشین آلات - صادرات وواردات کالاهای مجاز -شرکت در نمایشگاههای داخلی وخارجی -شرکت در مناقصات ومزایده ها -اخذ واعطای نمایندگی وایجاد شعب در داخل 
وخارج از کشور اخذ وام وتسهیلات ومشارکت با بانکها وموسسات مالی واعتباری داخلی وخارجی درصورت لزوم پس از اخذ مجوزهای لازم از مراجع ذیربط مدت فعالیت : از تاریخ ثبت به مدت نامحدود مرکز اصلی : استان قم ، شهرستان قم ، بخش مرکزی ، شهر قم، کوه سفید 
، خیابان کوه سفید ، کوچه کوه سفید۱۵ ، پلاک ۲۱ ، طبقه همکف کدپستی ۳۷۱۸۱۵۶۵۴۸ سرمایه شخصیت حقوقی عبارت است از مبلغ ۱۰۰۰۰۰۰۰۰ ریال نقدی منقسم به ۱۰۰۰۰۰۰ سهم ۱۰۰ ریالی تعداد ۱۰۰۰۰۰۰ سهم آن با نام عادی مبلغ ۳۵۰۰۰۰۰۰ ریال 
توسط موسسین طی گواهی بانکی شماره ۳۴۳۲/۹۰۰۱/۹۷ مورخ ۱۵/۱۰/۱۳۹۷ نزد بانک سامان شعبه مرکزی قم با کد ۹۰۰۱ پرداخت گردیده است والباقی در تعهد صاحبان سهام می باشد اعضا هیئت مدیره آقای احمد محمد صادقی به شماره ملی ۰۰۵۹۵۸۳۵۰۹و به 
سمت مدیرعامل به مدت ۲ سال و به سمت عضو هیئت مدیره به مدت ۲ سال آقای علی محمدصادقی به شماره ملی ۰۰۶۲۴۲۵۰۵۶و به سمت نایب رئیس هیئت مدیره به مدت ۲ سال آقای محمود صالح به شماره ملی ۰۳۸۱۳۲۵۲۰۲و به سمت رئیس هیئت مدیره به مدت ۲ 
سال دارندگان حق امضا : کلیه اوراق و اسناد تعهد اور بانکی از قبیل چک سفته و بروات بانکی با امضای رئیس هیات مدیره و نائب رئیس هیئت مدیره متفقا همراه با مهر شرکت معتبر میباشد وهمچنین کلیه نامه های عادی واداری با امضا هریک از اعضای هیئت مدیره همراه با 
مهر شرکت معتبر می باشد اختیارات مدیر عامل : طبق اساسنامه بازرسان آقای مهدی وصالی خورشید به شماره ملی ۰۳۸۴۲۱۲۹۹۹ به سمت بازرس علی البدل به مدت یک سال مالی آقای اسماعیل حجازی پور به شماره ملی ۰۳۸۶۲۶۷۵۹۶ به سمت بازرس اصلی به مدت 

یک سال مالی روزنامه کثیر الانتشار ایمان جهت درج آگهی های شرکت تعیین گردید. ثبت موضوع فعالیت مذکور به منزله اخذ و صدور پروانه فعالیت نمی باشد.
 اداره کل ثبت اسناد و املاک استان قم اداره ثبت شرکت ها و موسسات غیرتجاری قم )۷۰46۰۱(

یک اقتصاددان به دولت پیشنهاد کرد که لایحه ای برای تغییر نظام مالیاتی و توسعه 
پایه های مالیاتی به مجلس تقدیم کند از این طریق بتواند بخش عظیمی از درآمدهای 
مالیاتی را تامین کند و جلوی فرارهای مالیاتی را بگیرد. از سوی دیگر باید تا تمام بنیادها 
و نهادهایی که در تولید ناخالص داخلی نقشی ندارند و در بودجه ۹۹ به دولت تحمیل 

شده اند، تعدیل شوند تا بار هزینه  از دوش دولت برداشته شود.
محمود جامساز با اشاره به لایحه بودجه ۹۹ اظهار کرد: این بودجه عملیاتی نیست و 
پاسخگوی سال ۹۹ نخواهد بود، چراکه به هر حال بودجه دارای منابع و مصارفی بوده که 
مصارف آن مشخص است و هر سال باید به طرق ممکن همچون بانک مرکزی، افزایش 

خدمات دولتی و سایر منابع تامین شود.
این کارشناس اقتصادی ضمن یادآوری اینکه از اردیبهشت ماه تحریم های شدید 
آمریکا آغاز شد و صادرات نفت کاهش یافته است، گفت: اکنون در شرایطی که تحریم ها 

شدت یافته، آنچه مهم است، شناسایی راه های افزایش تولید و صادرات است.
وی افزود: هدف از تنظیم بودجه عملیاتی، توسعه اقتصادی و افزایش تولید ناخالص 

داخلی است که در این زمینه اشتغالزایی و درآمدزایی افزایش پیدا کند، اما این موضوع 
در بودجه دیده نمی شود. بودجه با توجه به کسری آشکاری که دارد، می تواند دولت را 
در حالت چالش  برانگیزی قرار دهد و کشور را با کمبود منابع روبرو کند. علاوه بر این، 

هزینه های برون مرزی نیز وجود دارد که لازم است آن ها را هم باید به نحوی تامین کرد.
جامساز با بیان اینکه بودجه ۹۹ نمی تواند موجب رفع فقر و فساد شود و افزایش رفاه 
اجتماعی و اقتصادی را برای جامعه رقم بزند، اظهار کرد: فساد یکی از مسائل بسیار 
مهمی است که ریشه  در ساختار اقتصادی دولتی داشته و ریشه کن کردن آن در کوتاه 
اجرایی  زمینه  در  بودجه هم محقق شود،  اگر درآمدهای  نیست.  پذیر  امکان  مدت 
بودجه با مشکل مواجه خواهیم شد. با توجه به فسادی که در شرکت های فرادولتی و 
فراحاکمیتی وجود دارد و بخشی زیادی از ثروت کشور را انباشت کرده اند، زمینه اجرایی 

بودجه هم ناموفق خواهد بود.
این اقتصاددان ادامه داد: هر از گاهی هزاران میلیارد تومان اختلاس افشا می شود 
ولی پول به خزانه برنمی گردد و بانک ها که جزو منابع مالی هستند و منابع آن ها در اختیار 

افرادی قرار خواهد گرفت که با رانت، قدرت و ثروت در ارتباط هستند. بانک ها قادر 
نیستند بخش خصوصی را حتی در زمینه تسهیلات یاری کنند، به همین دلیل بخش 

خصوصی و بسیاری از آن ها در شرف تعطیلی قرار می گیرند.
 وی افزود: شرکت هایی همچون هفت تپه، هپکو و.. که خصوصی  شده اند، می بینید 
که حقوق کارمندان  آن ها عقب افتاده، اعتصابات زیادی رخ داده و منابع شان با هزاران 
میلیارد ارزش که با قیمت کمی در اختیار افراد خاصی قرار گرفته، حیف و میل شده 

است.
نمی توان روی درآمد گردشگری حساب کرد

جامساز درباره منابع درآمدزایی برای دولت نیز اظهار کرد: مهم ترین درآمد ما، مالیات 
و درآمدهای دیگری همچون گردشگری نیز هست اما در شرایط حاضر زیرساخت های 
لازم را برای محقق شدن این امر نداریم. همچنین، شفافیت تراکنش های مالی ما به 
دلیل امضا نکردن FATF زیر سوال است. از سوی دیگر گردشگر خارجی هم به مکانی 
می رود که امن باشد و همچنین تبلیغاتی که ضد کشورمان در خارج صورت می گیرد 

تاثیر زیادی بر جذب گردشگران خواهد داشت.
به اعتقاد این اقتصاددان، درست است که کشور تعداد زیادی گردشگران زیارتی هم 
دارد اما از یک طرف، افراد زیادی هم از ایران برای سفر به مکه و عتبات عالیات خارج 
می شوند؛ بنابراین درآمدهای این دو بخش یکدیگر را خنثی خواهند کرد. به هر حال در 

این زمینه نمی توان روی درآمد گردشگری حساب کرد.
جامساز افزود: دولت درباره فروش خدمات دولتی که در اختیار دارد، کارهایی انجام 
می دهد. تامین کسری بودجه از جیب مردم، آن ها را تضعیف و اقتصاد را کوچک تر 
می کند و سرمایه گذاری کمتر انجام می شود. کمااینکه اکنون رشد اقتصادی منفی 
است و از رشد اقتصادی منفی نیز نمی توان انتظار اشتغال زایی داشت. این ها همه 

مشکلاتی است که دولت با آن ها روبرو می شود.
وی ادامه داد: دولت می تواند در این زمینه، لایحه ای تنظیم و تقدیم به مجلس کند که 
در آن نظام مالیاتی تغییر کند تا مؤدیان مالیاتی که فرار مالیاتی داشته اند، گسترش پیدا 
نکنند. این موضوع می تواند بخش عظیمی از درآمدهای مالیاتی را تامین کند. معادل 
۱۹۵ هزار میلیارد تومان درآمدهای مالیاتی در بودجه مدنظر قرار داده شده و اگر دولت 
اقدام قاطعانه ای در این زمینه انجام دهد، می تواند بیش از این مبلغ نیز وصول کند. 
چون انباشت ثروت دست کسانی است که هزاران میلیارد تومان گردش پولی دارند 
همچون مالیات بر خانه های خالی، ثروت های انباشته شده که این ها نیازمند برنامه ریزی 
است که براساس الزامات علم اقتصاد تنظیم شود و این  عاملیت را برای دولت ایجاد کند 

تا بدون واهمه از چندگانگی، دولت بتواند مالیات ها را وصول کند.
رصرفه جویی دولت در هزینه ها

 جامساز در پایان با بیان اینکه لازم است دولت در هزینه ها صرفه جویی کند تا بتواند 
بخش عظیمی از این هزینه ها را کم کند، گفت: دولت باید لایحه ای به دولت ارائه بدهد 
تا تمام بنیادها، موسسات و نهادهایی که در بودجه دولت تحمیل شده اند، تعدیل شوند 
تا بار بزرگی از دوشش برداشته شود. این بنیادها و نهادها در تولید ناخالص داخلی 
نقشی ندارند؛ بنابراین هر چه در این زمینه وجود دارد، هزینه است. ضمن اینکه  اغلب 

شرکت های دولتی زیان ده هستند.

جامسازاقتصاددان:

بودجه ۹۹ نمی تواند موجب رفع فقر و فساد شود

رئیس کمیسیون آموزش و تحقیقات مجلس شورای اسلامی مدعی عدم واریز یارانه ۶۰ میلیون نفری دولت شد و از مسوولان ذی ربط 
خواست تا اسامی ۱۸ میلیون سرپرست خانوار را که یارانه معیشتی می گیرند اعلام کنند.

محمد مهدی زاهدی در جلسه علنی صبح دیروز مجلس شورای اسلامی در نطق میان دستور خود در مورد وضعیت رفاهی ایثارگران 
و جانبازان گفت: ما در ماده ۸۸  در برنامه ششم توسعه مواردی در جهت ارائه خدمات به این عزیزان تدوین و تصویب کردیم دولت 
مکلف به اجرای آن بود اما متاسفانه تاکنون اقدامی شایسته ای در این مورد انجام نداده است. به عنوان مثال در مفادی از این ماده 
دولت موظف است که اعتبار لازم به منظور تامین حداقل معیشت برای ایثارگران و جانبازان فاقد شغل و درآمد را پیش بینی و 

پرداخت کند.
رئیس کمیسیون آموزش و تحقیقات مجلس شورای اسلامی ضمن تبریک میلاد حضرت مسیح به مسیحیان ایران خطاب به هیات 
دولت ابراز عقیده کرد: شرایط این روزهای اقتصاد کشور نگران کننده است. ما راضی به زمین خوردن دولت نیستیم. ریشه مشکلات 
امروز کشور ریشه در مدیریت مدیرانی دارد که فقط شعار می دهند. ریشه این مشکلات در ۳۲ سال اشراف گرای مدیران نهفته است. 
ریشه مشکلات در افرادی است که با شعار فریبکارانه و ترساندن مردم از دیوار کشی خیابان ها و جنگ های خیالی به سر کار می آیند و 
از زمانی که به تخت قدرت تکیه می زنند دست رد بر سینه منتقدان دلسوز زده و آن ها را با الفاظی مثل افراطی، تندرو، بی شناسنامه 

، دلواپس و بی سواد صدا می کنند.
نماینده مردم کرمان و راور در مجلس ضمن تاکید به بی ارتباط بودن بخش اصلی وضعیت اقتصادی به تحریم ها معتقد است: 
مشکلات کشور ریشه در افکاری دارد که به مدیریت داخلی و توانایی جوانان بی اعتماد است. این مدیریت، از ظرفیت داخلی غافل 
می شود و هر گونه پیشرفت را تنها در راه سازش با غرب امکان پذیر می کند. برداشته شدن تحریم ها خواسته همه مردم است اما آیا 
رسیدگی به وضعیت سیل زدگان گلستان، خوزستان و کودعبدالله و زلزله زدگان مدیریت بازار ارز، مدیریت قیمت اقلام خوارکی، 
آلودگی هوا، خودروهای بی کیفیت، عدم برخورد با کارخانه های آلاینده در گرو برداشته شدن تحریم هاست؟ یا ریشه در بی تدبیری 
برخی مدیران کشور دارد؟ بعضی سیاسیون حامی دولت قصد فرار از پاسخگویی داشته و سخن از کناره گیری ریاست جمهوری به 
زبان می آورند که جای تعجب و تاسف دارد. وی خطاب به رئیس جمهور و با یادآوری وعده های انتخاباتی پرسید: بیشتر از ۲۰۰۰ روز 
از تصدی شما به دولت می گذرد و روزهای پایانی عمر خود را سپری می کند دولت چه ارمغانی برای ملت داشته است؟ آیا از مافیای 
دارو خبر دارید؟ آیا از توزیع نابسامان داروهای سرطانی مطلع هستید؟ آیا از بی توجهی در اجرای قانون حمایت از معلولان و قانون 

جامع خدمات رسانی به ایثارگران باخبر هستید؟
وی در ادامه با بیان این که »با مردم صادق باشید«  در پایان نطق خود مدعی عدم پرداخت یارانه ۶۰ میلیون نفری به همه این جامعه 
آماری شد و گفت: هر جا می رویم مردم از عدم واریز یارانه معیشتی صحبت می کنند از دولت می خواهم که حداقل نام ۱۸ میلیون 

سرپرست خانوار که یارانه معیشتی می گیرند را اعلام کنند تا ادعای یارانه ۶۰ میلیون نفری تایید شود.

رئیس کمیسیون آموزش و تحقیقات مجلس: 

نام 1۸ میلیون سرپرست خانوار یارانه بگیر را اعلام کنید
معاون توسعه کارآفرینی و اشتغال وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی گفت: کشور ایران سالانه ۱۵ میلیارد دلار مصرف پوشاک دارد 

و این در حالیست که تولید پوشاک خودمان کم است.
عیسی منصوری یکشنبه یکم دی ماه در کارگروه اشتغال و سرمایه گذاری شهرستان اسدآباد، اظهار کرد: فرصت و ظرفیت های 
خوبی در منطقه اسدآباد و استان همدان در بحث پوشاک وجود دارد و کارهای بزرگی در رابطه با بحث پوشاک داریم که انجام دهیم و 
در صورتی که تولیدکنندگان با  صاحب برند و خریداران دارای قرارداد باشند بدون سختگیری آنها را کمک کرده تا این اتفاق بیفتد.

وی با بیان اینکه دولت در زمینه پرداخت تسهیلات به مشاغل خانگی، صنایع تبدیلی و فرآوری مشکلی ندارد و آمادگی لازم در 
این راستا را خواهد داشت، افزود: با پرداخت تسهیلات به دام سنتی مخالف هستیم مگر اینکه در رابطه با اصلاح نژاد دام و نیز دام 
صنعتی باشد چرا که پرداخت وام به دام های سنتی بحرانی برای اقتصاد منطقه به شمار می رود و توجیه اقتصادی و راندمانی را که 

باید داشته باشد، ندارد و نباید به پرداخت وام به دام سنتی اصرار کرد.
معاون وزیر کار یادآور شد: ۴۵ درصد وام و تسهیلات در هر منطقه باید به بخش کشاورزی برود و این در حالیست که ۴۰ درصد 

تسهیلات از محل اداره کار شهرستان به دام سنتی پرداخت شده که اقتصادی نیست. 
وی با تأکید بر اینکه پرداخت تسهیلات به دام سنتی جفا و ظلم به مردم است و باید با جهت گیری آنها را به سمت بهره وری و کسب 
درآمد هدایت کرد، افزود: همدان و زنجان از جمله استان هایی هستند که نرخ بیکاری در این استان ها به نسبت سایر استان ها پایین 
تر بوده و داشتن هر سه بخش کشاورزی، صنعت و خدمات از مهمترین دلایل این امر به شمار می رود و اگر یکی از این سه بخش 

مشکل وجود داشته باشد نیروی کار به راحتی می تواند در بخش دیگری جابه جا شده و شغل پیدا کند.
منصوری با بیان اینکه درخواست دارم در رابطه با اشتغال مردم کار کارمندی نکرد و واقعاً برای مردم باید کار کرد و بانک ها هم در 
پرداخت تسهیلات مردم را معطل نکنند، ادامه داد: دولت به دنبال ایجاد درآمد پایدار و بیمه روستایی در سطح روستاها در راستای 
بهره وری و اشتغال است. وی با اشاره به اینکه دولت در پرداخت تسهیلات در رابطه با واحدهای دام اصلاح نژاد محدودیتی  ندارد، 
تصریح کرد: در حوزه دام اگر وزارت کشاورزی تمایل داشته باشد که در منطقه اسدآباد مرکز اصلاح نژاد بزند وزارت کار این آمادگی 

را دارد تا در راستای مرکز اصلاح نژاد همراه با آموزش تسهیلات بلاعوض پرداخت کند.
معاون وزیر کار در ادامه با تأکید بر اینکه فرآورده های معدنی کوچک  در پرداخت تسهیلات جزء اولویت ها هستند، گفت: استان 

همدان به اندازه کافی در این راستا طرح نداشته و در رابطه با کارخانه کنستانتره اسدآباد می توان اقداماتی انجام داد.
وی همچنین خاطرنشان کرد: طرح های مصوب بانک هایی که به علت نبود منابع متوقف شده اند براساس مصوبه شورای عالی 
اشتغال ۶۰۰۰ میلیارد تومان در کل کشور به تدریج تا پایان سال برای این بانک ها ابلاغ خواهد شد تا این طرح های مصوب و طرح 
های در حال اجرا را پوشش دهند. منصوری با بیان اینکه وزارت کار در رابطه با پرداخت تسهیلات به بحث گردشگری نیز این آمادگی 

را دارد، گفت: باید به رشته هایی وام و تسهیلات پرداخت کرد که درآمد آن بالا رفته و موجب بهره وری شوند.

معاون وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی:

ایرانی ها سالانه 1۵ میلیارد دلار پوشاک می خرند

رییس سازمان ملی استاندارد ایران، گفت: مطابق آزمایش های انجام شده، بنزین 
تولیدی کشور از نظر شاخص های گوگرد، بنزن و آروماتیک ها که می توانند روی آلودگی 

هوا تاثیرگذار باشد، هیچ مشکلی ندارد.
»نیره پیروزبخت« روز یکشنبه در نشست خبری در محل سازمان ملی استاندارد افزود: 
آزمایش های استاندارد در همه شهرهای کشور و در دو فصل گرم و سرد سال انجام 

می شود و مطابق آزمایش ها، تاکنون کیفیت بنزین تولیدی هیچ مشکلی نداشته است.
وی اضافه کرد: همزمان با افزایش قیمت بنزین، بررسی نازل ها در جایگاه های سوخت 
در دستور کار قرار گرفت که در آبان ماه ۲۱۵ مورد از پنج هزار و ۱۰۰ مورد نازل، در آذر 
ماه ۱۶۳ مورد از چهار هزار و ۹۷۸ مورد نازل و در یک هفته گذشته ۳۵ مورد از یکهزار 
مورد بازرسی نازل ها کم فروشی داشته و از سوی کارشناسان این سازمان و وزارت نفت 

پلمپ شدند.
پیروزبخت افزود: استاندارد پیشین بنزین در کشور معادل استاندارد یورو ۲ بود که به 
استاندارد ملی معادل یورو ۴ تبدیل شد. وی ضمن یادآوری اینکه بین استاندارد قدیمی 
و جدید اختلاف زیادی در کاهش آلاینده ها وجود داشت، گفت: به طور نمونه حد مجاز 
گوگرد در سوخت با استاندارد قدیمی ۳۰۰ پی پی ام و در استاندارد ملی یورو ۴ به ۵۰ 
پی پی ام کاهش یافت و بهبود ۶ برابری را تجربه کرد. رییس سازمان ملی استاندارد ایران 
خاطرنشان کرد:  چند ماهی است که بهبود استاندارد بنزین معادل یورو ۵ در دستور کار 
قرار گرفته، اما از این پس کاهش شاخص های آلایندگی هوا چندان محسوس نیست، به 

عنوان نمونه شاخص گوگرد از ۵۰ به ۲۰ یا ۳۰ پی پی ام کاهش خواهد یافت، اما به صفر 
نخواهد رسید. وی تاکید کرد:  اکنون طراحی پالایشگاه نیز باید تغییر کند و بنابراین کار 
بسیار سخت و پیچیده خواهد شد و امروز ۸۰ درصد جمعیت کشور تحت پوشش بنزین 
استاندارد ملی یا همان یورو۴ است و این پوشش تا سال ۱۴۰۰ به ۱۰۰ درصد خواهد 
رسید. پیروز بخت اضافه کرد: گازوئیل در کشورمان مشمول استاندارد اجباری نیست، 

اما وزارت نفت مکلف شده در سال ۱۴۰۰ گازوئیل استاندارد عرضه کند. 
این مقام مسئول خاطرنشان کرد: اکنون در بحث گوگرد، حداکثر مجاز آن در بنزین 
باید ۵۰ پی پی ام باشد، اما میانگین آن در فصل گرم سال در بنزین های سوپر، معمولی 
و استاندارد به ترتیب ۱۵.۱، ۲۹.۵۳ و ۱۴.۸۲ پی پی ام است. وی گفت: حد مجاز بنزن 
نیز در فصل گرم سال یک است که در بنزین سوپر، معمولی و استاندارد به ترتیب ۰.۵، 
۰.۵ و ۱.۱ است. به گفته پیروزبخت، میانگین کشوری شاخص الوفین ها ۱۸و در بنزین 
های سوپر، معمولی و استاندارد به ترتیب ۳.۴۶، ۳.۱۱ و ۴.۳۶ است. وی تصریح کرد: 
میانگین کشوری شاخص آروماتیک ها ۳۵ و در بنزین های سوپر، معمولی و استاندارد 
به ترتیب ۱۶.۵۱، ۱۴.۷۲ و ۱۸.۵۳ است، همچنین میانگین شاخص اکتان در بنزین 
های توزیعی کشور ۹۵ و در بنزین های سوپر، معمولی و استاندارد به ترتیب ۹۵، ۸۸.۱ 

و ۹۲.۰۴ است.
رییس سازمان ملی استاندارد ایران، موتورخانه های واحدهای تجاری و دولتی را یکی 
از منابع مهم آلایندگی هوا در فصول سرد سال برشمرد و گفت: پارسال ۲هزار و ۶۰۰ 

موتورخانه از سوی این سازمان تحت بازرسی قرار گرفتند.
قرص های داخل محصولات غذایی

وی در ادامه در خصوص قرص های کشف شده درون محصولات غذایی گفت: بررسی 
ها نشان داده، این موارد فقط با هدف تشویش اذهان عمومی و ایجاد جو نا امنی در 
صنایع انجام شده است. پیروزبخت تاکید کرد: امکان اینکه این قرص ها در فرآیند تولید 

وارد محصولات غذایی شده باشد، وجود ندارد.
وی بیان داشت:  در یک هفته گذشته ۲ هزار و ۳۶۰ فقره بازرسی  و نمونه برداری در 
شهرستان های مختلف انجام شد که در ۲ مورد، یکی در بیسکوئیت دو رنگ مغز فندقی 
در بوفه مدرسه ای در زنجان و دیگری یک کیک کاکائویی اسفنجی در گنبد کاووس 
قرص مشاهده شد و قرص ها برای بررسی بیشتر به وزارت بهداشت فرستاده شده است.

ذرت های آلوده
وی پیرامون ذرت های آلوده و فیلم و کلیپ های پخش شده درباره آنها در فضای 
مجازی، گفت: سم آفلاتوکسین در صورت وجود در مواد غذایی در درازمدت منجر به 
عوارضی در بدن انسان می شود و سرطانزاست، اما اینکه در این کلیپ ها فردی مدعی 
شده طی ۲.۵ ساعت منجر به فوت شخصی شده است، از اساس نادرست است. 
پیروزبخت خاطرنشان کرد:  ذرت های آلوده در گمرک باقی مانده اند و امکان ورود به 
کشور ندارند و اکنون دستگاه های متولی امر درخصوص چگونگی امحای آنها در حال 

برنامه ریزی هستند.

رییس سازمان استاندارد: 

بنزین تولیدی کشور آلاینده نیست

یک کارشناس حوزه کار با بیان اینکه منعی برای بازنگری مجدد 
دستمزد در طول سال وجود ندارد، گفت: تغییر مولفه های اقتصادی 

بر معیشت کارگران اثرگذار است.
جلسات  برگزاری  در  تاخیر  به  اشاره  با  اسماعیلی  حاج  حمید 
دستمزد شورای عالی کار گفت: متاسفانه تاخیر در تشکیل جلسات 
دستمزد به این دلیل است که برنامه ای برای آنکه زودتر وارد مباحث 
دستمزد شویم وجود ندارد و دولت و کارفرماها می خواهند که در 
هفته های پایانی اسفند ماه بحث دستمزد در شورا پیگیری شود در 
حالی که این تعلل می تواند چالشهایی را به لحاظ مباحث اقتصادی و 

تامین معیشت کارگران ایجاد کند.
وی ادامه داد: از طرف دیگر دبیرخانه شورای عالی کار که باید 
در طول سال فعال باشد و موضوع دستمزد را با حضور نمایندگان 

کارگری و کارفرمایی و نخبگان دنبال کند فعال نیست در صورتی که 
شورای عالی کار جدا از بحث جلسات رسمی باید به تناسب شرایط 
کشور و اثرگذاری برخی شاخصه ها و مولفه ها در طول سال تشکیل 

جلسه بدهد.
تغییر نرخ کالاها بر معیشت کارگران اثرگذار است

به گفته حاج اسماعیلی بالا و پایین شدن برخی شاخصه ها و تغییر 
نرخ بعضی از کالاها می توند روی معیشت کارگران اثربگذارد و لذا 
شورای عالی کار باید در چنین شرایطی به طور خودکار به ارزیابی 
وضعیت زندگی خانوارهای کارگری بپردازد تا در عین حال که رقم 
حداقل دستمزد را برای پایان سال بررسی می کند حمایتهای جدی از 
کارگران را در قالب پیشنهادات کارشناسی گروه کارگری و کارفرمایی 

به دولت در جلسات رسمی داشته باشد.

این کارشناس حوزه کار افزود: برای ارتقای قدرت خرید کارگران 
گفت دو راه داریم یا اینکه دولت حمایت منحصر به فردی از گروههای 
ضعیف و خانوارهای کارگری داشته باشد یا اینکه یک ساز و کار جدی 
را از طریق همکاری کارگران و کارفرمایان در شورای عالی کار پیشنهاد 
کند.  وی با تاکید بر توجه سازمانهای حاکمیتی به مشمولان قانون 
کار گفت: هنوز کارگران را در کشور باور نداریم در حالی که باید عزم 
جدی برای حمایت از گروههای کارگری در کشور شکل بگیرد و 

کارگران مورد توجه دولت و مجلس قرار بگیرند.
منعی برای بازنگری دستمزد در طول سال وجود ندارد

این کارشناس حوزه کار در عین حال با تاکید بر اینکه منعی برای 
بازنگری دوباره دستمزد در طول سال نداریم، گفت: ازنظر قانونی 
شورای عالی کار منعی برای بررسی دستمزد بیش از یک نوبت 

در طول سال ندارد ولی قطعا بازنگری بیش از یک بار دستمزد 
تبعات اقتصادی دارد و کسی منکر آن نیست. وی گفت: در چنین 
با  متناسب  را  کارگران  دستمزد  چطور  که  ببینیم  باید  شرایطی 
نیازهایشان تعیین کنیم.وقتی نوسانات اقتصادی در طول سال به 
صورت سینوسی وجود دارد و شاخصه ها در حال تغییر است امکان 
اینکه یک دستمزد ثابت را برای دوازده ماه سال کارگران تعریف کنیم 
منطقی نیست چون باعث کاهش قدرت خریدشان می شود لذا در 
عین اینکه باید به تبعات افزایش دستمزد بیش از یک نوبت در سال 
واقف باشیم باید مراقب باشیم دستمزدی که در پایان سال برای سال 
بعد کارگران تعیین می کنیم با پیش  بینی افزایش قیمتها، نوسانات 
اقتصادی، تحولات بازارهای داخلی و شرایط اقتصادی کشور همراه 

باشد.

یک کارشناس تاکید کرد

بازنگری مجدد دستمزد در طول سال بلامانع است
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دکتر کیهانی:

حسن یزدانی قطعا به المپیک می رسد

 پزشک معالج حسن یزدانی تاکید کرد با تلاش کادر پزشکی این قهرمان کشتی ایران با 
بهترین شرایط به المپیک خواهد رسید.

دکتر سهراب کیهانی با بیان اینکه حسن یزدانی فردا دوشنبه جراحی خواهد شد، اظهار 
داشت: مصدومیت یزدانی از ناحیه مینیسک خارجی است که پس از جراحی می تواند 

بعد از یک هفته تمرینات بالا تنه خود را شروع کند.
وی در تشریح روند درمانی یزدانی گفت: طبق برنامه های درمانی یزدانی می تواند سه 
هفته بعد از عمل جراحی نیز تمرینات پایین تنه را استارت بزند و سپس با گذشت ۶ هفته 

از جراحی به تمرینات کشتی برسد.
دکتر کیهانی با تاکید بر اینکه این قهرمان کشتی قطعا به بازیهای المپیک ۲۰۲۰ توکیو 
خواهد رسید، گفت: در این خصوص جای هیچ تردیدی نیست و با توجه به زمان باقیمانده 

تا المپیک و همچنین تلاش تیم پزشکی، یزدانی می تواند در المپیک کشتی بگیرد.
وی در پایان خاطر نشان کرد: خوشبختانه رباط صلیبی وی سالم است و مصدومیت 
خاصی ندارد و همین موضوع باعث می شود تا او با تلاش و درمان لازم هر چه زودتر به 

شرایط تمرین برسد.
دکتر سهراب کیهانی در پایان گفت: حسن یزدانی یکی از امیدهای مدال طلای کاروان 
ورزش ایران در المپیک است و تیم پزشکی تمام تلاش خود را خواهد کرد که خواسته مردم 

را محقق کند و این قهرمان خوب کشورمان با بهترین شرایط در المپیک شرکت کند.

 رئیس هیئت ووشوی استان قم خبر داد؛

شکست بانوان ووشوکار قم در آغاز فصل 
جدید لیگ برتر

 رئیس هیئت ووشوی استان قم از شکست بانوان ووشوکار قم در آغاز فصل جدید لیگ 
برتر خبر داد.

جواد محمدزاده اظهار داشت: تیم ووشوی بانوان قم که امسال نیز همانند سال گذشته 
در لیگ برتر کشور حضور پیدا کرده است در اولین دیدار خود در این رقابت ها برابر تیم 

مدعی قهرمانی دانشگاه آزاد نتیجه را واگذار کرد.
وی افزود: تیم دانشگاه آزاد به همراه سپاهان اصفهان، مدافع عنوان قهرمانی جدی ترین 
مدعیان کسب قهرمانی به شمار می روند و با هم بر سر کسب این عنوان رقابت دارند و بر 
اساس قرعه دختران ووشوکار قمی در اولین دیدار برابر تیم دانشگاه آزاد به میدان رفتند و 

۱۲ بر صفر و در دو بخش ساندا و تالو مغلوب شدند.
رئیس هیئت ووشوی استان قم گفت: تیم ووشوی بانوان قم در ادامه این رقابت ها تیم 
سرسخت دیگری به نام کارون خرمشهر را در پیش رو دارد و در ادامه باید با تیم هیئت 
ووشوی استان کرمانشاه دیدار کند و از این گروه ۴ تیمی ۲ تیم روانه مرحله نهایی می شوند.
محمدزاده بیان داشت: تیم ووشوی بانوان قم یکی از ۹ تیم حاضر در لیگ برتر است و با 
وجود مشکلات مالی و تأمین هزینه های لازم برای حضور در این مسابقات، تلاش کردیم تا 
به هر نحو زمینه رقابت و تجربه اندوزی دختران ووشوکار قم در لیگ برتر را فراهم کنیم بدون 

اینکه نتیجه گرا باشیم.
وی عنوان کرد: رشته ووشو در قم در بخش مردان پیشرفت خوبی داشته است به طوری 
که قم یک مدال از مسابقات جوانان آسیا به دست آورد و تیم ووشوی مردان قم نیز در لیگ 
دسته اول صدرنشین است و تلاش های بی وقفه در بخش زنان نیز در آینده خبرهای 

خوشی برای ورزش استان قم به ارمغان خواهد آورد.

  دبیر هیئت تیراندازی استان قم خبرداد

پیروزی بانوان تیرانداز قم برابر خراسان رضوی
  دبیر هیئت تیراندازی استان قم از پیروزی بانوان تیرانداز قم برابر خراسان رضوی در 

لیگ برتر خبر داد.
محمد جواد متقیان نژاد اظهار داشت: تیم هیئت تیراندازی قم امسال در لیگ برتر 
تیراندازی بانوان کشور شرکت دارد و یکی از ۵ تیمی است که در بالاترین سطح رقابتی 

تیراندازی زنان کشور با حریفان روبرو می شود.
وی افزود: این تیم که با ترکیبی از بانوان تیرانداز بومی و غیربومی روانه لیگ برتر کشور 
شده مسابقات خود را در چارچوب هفته سوم و چهارم این رقابت ها در تهران برگزار کرد که 

حاصل آن یک شکست و یک پیروزی بود.
دبیر هیئت تیراندازی استان قم گفت: تیراندازان قم در هفته سوم لیگ برتر بانوان برابر 
تیم "ساچمه بیژن" مغلوب شدند اما در هفته چهارم، تیم هیئت خراسان رضوی را شکست 

دادند و به موقعیت خود در جدول رده بندی سامان بخشیدند.
متقیان نژاد بیان داشت: همچنین در بخش انفرادی و در دور پایانی مسابقه تفنگ بادی 
از هفته سوم، حدیثه یاوری از تیم هیئت تیراندازی قم به مقام سوم رسید و توانست در جمع 

مدال آوری انفرادی هفته سوم لیگ برتر قرار گیرد.
وی عنوان کرد: مهدیه عباسی فرد در تفنگ بادی و مهرنوش امینی در تپانچه بادی دیگر 
تیراندازان قم بودند که به دور نهایی جدول انفرادی راه پیدا کردند که عباسی فرد هفتم و 
امینی هشتم شدند. دبیر هیئت تیراندازی استان قم تصریح کرد: نوشین شهبازی فرد، 
مهدیه عباسی فر، حدیثه یاوری، مینا روحیان و ستایش نادرپناه برای تیم تفنگ بادی قم و 
آمیتیس جعفری، شیرین مرتضوی، مهرنوش امینی، شیدا انتشاری و آیلین قلی زاده برای 

تیم تپانچه قم در هفته سوم و چهارم مسابقه دادند.

میثم منیعی: 

استقلال را مانند یک تیم محلی اداره کرده اند
پیشکسوت تیم فوتبال استقلال گفت: متاسفانه پرافتخارترین تیم ایران در قاره آسیا را در 

حد یک تیم محلی پایین آورده اند.
»میثم منیعی« اظهار داشت: آندره آ استراماچونی یک مربی خارجی و حرفه ای است 
که دنبال منافع مالی خود است. او نتایج خوبی با استقلال گرفته و توقع دارد حقش 
پرداخت شود. پیشکسوت باشگاه استقلال خاطرنشان کرد: مدیران استقلال این قدر به 
استراماچونی دروغ گفتند که صبرش از بدقولی های مدیرعامل و اعضای هیات مدیره 
لبریز شد و از ایران رفت.  منیعی تصریح کرد: در این شرایط بحرانی که استقلال روزهای 
سرنوشت سازی را پشت سر می گذارد تنها کسی که می تواند این تیم را نجات دهد علی 
فتح الله زاده است و باید هیات مدیره آبی پوشان، هرچه سریعتر وی را به عنوان مدیرعامل 
انتخاب کنند. وی تاکید کرد: استقلال در بازی با ماشین سازی تبریز سردرگم بود و بار فنی 

لازم را نداشت و این به نبود سرمربی بر می گردد.
بازیکن اسبق استقلال در پایان گفت: پرسش من از مسولان این است چطور به برانکو 
ایوانکوویچ پول می دادند اما وقتی نوبت به استراماچونی رسید این اتفاقات رخ داد تا 

سرمربی استقلال در شرایط حساس تیمش را ترک کند؟

بیرانوند پس از مشاجره با کالدرون اردوی پرسپولیس را ترک کرد

 گلرقرمزها به دنبال جدایی!
در آخرین تمرین تیم فوتبال پرسپولیس پیش از سفر به آبادان، دروازه بانان این تیم پس 
از مشاجره با سرمربی، اردو را ترک کرد تا به باشگاه برود و برای دریافت رضایت نامه خود 

اقدام کند.
علیرضا بیرانوند که مدتی است به خاطر مصدومیت و در ادامه مسائل فنی، نیمکت نشین 
شده است، صبح دیروزپس از آخرین تمرین تیم قبل از سفر به آبادان، در صدد گفت وگو 
با کالدرون بود تا دلیل نیمکت نشینی خود را جویا شود. صحبت های آن ها در ادامه به 

مشاجره بین دو طرف ختم شود تا در نهایت بیرانوند اردوی تیم را ترک کند.
پیش از این قرار بر این بود بیرانوند در لیست ۱۸نفره تیم باشد و به آبادان سفر کند اما پس 

ازاین اتفاق کالدورن نام او را از لیست ۱۸ بازیکن نهایی، خط زد.
پس از این موضوع، بیرانوند از ورزشگاه درفشی فر راهی محل باشگاه پرسپولیس شد تا 
با محمد حسن انصاری فرد گفت وگو کند. این احتمال وجود دارد که دروازه بان ملی پوش 

پرسپولیس درخواست دریافت رضایت نامه برای جدایی از این تیم را مطرح کند.

وزیر ورزش جوانان:

 یزدانی سرمایه بزرگ ورزش ایران است
وزیر ورزش و جوانان روز یکشنبه در گفت و گوی تلفنی با »حسن یزدانی« آزادکار تیم ملی 

و دارنده مدال طلای جهان و المپیک از وی به عنوان سرمایه بزرگ ورزش ایران یاد کرد.
»مسعود سلطانی فر« در پی مصدومیت این ورزشکار که اظهار نگرانی کرده بود، در تماس 
تلفنی جویای احوالش شد. وزیر ورزش در این گفت و گو سلامتی و بازگشت دوباره وی را 
در میادین بزرگ آرزو کرد. وی گفت: امروز پزشکان به من اعلام کردند با اقدامات درمانی و 
مراقبت های پزشکی مشکلی برای شما وجود ندارد و امیدوارم با سلامتی دوباره دل مردم 
ایران را شاد کنید.   یزدانی هم با تشکر از توجه  وزیر ورزش اظهار داشت: تمام تلاشم را برای 

کسب بهبودی و بازگشت سریعتر به میدان تمرین و مسابقه خواهم داشت.

ارسلان مطهری که در آستانه نیم فصل چند باری اسمش دوباره برای استقلال 
مطرح شد ضمن ابراز بی اطلاعی از این موضوع در این خصوص همه چیز را به باشگاه 

ذوب آهن محول کرده است.
بهترین مهاجم ذوب آهن عامل نتیجه نگرفتن این تیم را بدشانسی می داند که در 
نهایت منجر به کنار گذاشته شدن علیرضا منصوریان شد. امیرارسلان مطهری امیدوار 
است باشگاه هر انتخابی می کند در نهایت منجر به موفقیت ذوب باشد تا بتوانند 
جایگاه اصلی خودشان را در جدول پیدا کنند. این مهاجم که در آستانه نیم فصل چند 
باری اسمش دوباره برای استقلال مطرح شد ضمن ابراز بی اطلاعی از این موضوع 
در این خصوص همه چیز را به باشگاه ذوب آهن محول کرده است. این مهاجم گلزن 
سبزهای اصفهان البته گویا امسال سودای آقای گلی را هم در سر دارد و مطمئن است 
با بازیکنان خوب ذوب آهن این اتفاق برایش شدنی خواهد بود.مشروح گفت وگو با 

ارسلان مطهری را درادامه می خوانید:
بالاخره عمر مربیگری منصوریان در ذوب آهن تمام شد و از این تیم جدا 

شد. بازیکنان ذوب آهن هم نسبت به این قضیه واکنش نشان دادند؟
به هرحال این تصمیم مدیریتی است و وظیفه ما بازیکنان این است که تنها کارمان 
را پیش ببریم. با این حال علی آقا )منصوریان( واقعا برای ذوب آهن زحمت کشید و ما 
شاهد این بودیم که ساعت ها برای موفقیت تیم زحمت می کشید. قطعا همه بازیکنان 
ذوب آهن که رفاقت خوبی با علی آقا داشتند بابت این اتفاق ناراحت هستند اما به 
هرحال این موضوع بخش بی رحم دنیای فوتبال است. به همین خاطر باید کار را با 

قدرت همچنان ادامه دهیم و برای علی آقا هم آرزوی موفقیت می کنیم.
واقعا به نظرت چرا ذوب آهن با علیمنصور برخلاف فصل گذشته که در آسیا 

خوش درخشیدید، موفق نبود؟
ما کمی تغییرات در تیم داشتیم و از سوی دیگر به نظرم بدشانس بودیم. در بازی 
هایی که حق مان برد بود گل های بدی می خوردیم و با مساوی کار تمام می شد. به 
نظرم بزرگترین عامل نتیجه نگرفتن ذوب آهن بدشانسی است که امیدوارم در ادامه 
راه بتوانیم شرایط را به نحوی پیش ببریم که جایگاه اصلی این تیم را در جدول شاهد 

باشیم.

فکر می کنی در این شرایط مربی اسم و رسم داری داشته باشیم که هدایت 
تیم را برعهده بگیرد یا این که باشگاه به دنبال مربی خارجی است؟

در این خصوص باشگاه تصمیم گیرنده است اما امیدواریم هر انتخابی صورت بگیرد 
به ذوب آهن کمک کند تا به روزهای خوب مان برگردیم.

در این گیرودار اما به محض بازگشت به ترکیب اصلی ذوب آهن خوب گلزنی 
کردی. فاصله زیادی هم با مدعیان آقای گلی نداری؟

هرچند از این بابت خوشحالم که با گلزنی توانستم به ذوب آهن کمک کنم اما به 
هرحال وقتی تیم نتیجه دلخواه را نگرفته زیاد این گل زدن ها نمی توان دلچسب باشد. 

در مورد آقای گلی هم که خیلی امید دارم و با تیم و با بازیکنان خوبی که داریم این 
امکان برایم وجود دارد یکی از مدعیان آقای گلی باشم و به آن فکر می کنم. خوشبختانه 
در این مدتی که بازی کردم برای ذوب آهن مفید واقع شدم و این مهمترین مساله برای 

من پیش از فکر کردن به عنوان آقای گلی است.
در این کورس رسیدن به عنوان آقای گلی تو با دو بازیکن استقلال که شیخ 

دیاباته و قائدی هستند در رقابت هستی؟
من تمام تمرکزم روی کار خودم هست و کاری به عملکرد دیگر بازیکنان ندارم. همان 
طور که گفتم یکی از هدف گذاری هایم امسال جدا از حضور در جمع مدعیان آقای 
گلی و رسیدن به این عنوان، دعوت شدن به تیم ملی است و امیدوارم با همراهی و 

کمک بازیکنان ذوب آهن بتوانم به آن برسم.
خوب گل زدی و بازهم اسم تو حوالی باشگاه استقلال شنیده شد که قصد 

دارند تو را با مرتضی تبریزی تعویض کنند؟
من هم این مسائل را شنیدم اما زیاد از این حرف ها تعجب نکردم چون خیلی تا نقل 
و انتقالات نیم فصل بود. همیشه این صحبت ها هست و من به عنوان بازیکن باشگاه 
ذوب قطعا اگر تیمی خواهان من باشد باید درخواست خود را به باشگاه بدهد و آنها 
تصمیم گیرنده هستند و بدون شک تابع نظرشان هستم. من با ذوب آهن قرارداد دارم 
و اولویتم موفقیت این تیم است و با قدرت کار را برای رسیدن به این خواسته پیش می 

برم.
اما تو همیشه عاشق بازی در استقلال هستی و در ابتدای فصل هم در یک 

قدمی پیوستن به این تیم بودی؟
همیشه گفته ام و بازهم می گویم که هر وقت اسم استقلال و پیشنهاد این تیم باشد 
شیرین است و همیشه دوست داشته ام پیراهن این تیم را برتن کنم و تقریبا همه این 
را می دانند. ابتدای فصل هم که می خواستم با ذوب آهن تمدید کنم چند جلسه 
مذاکره با استقلال داشتم که به خاطر یکسری مسائل این اتفاق نیفتاد. الان هم به این 
مسائل فکر نمی کنم چون اولا اتفاقی نیفتاده که بخواهم زیاد به آن بپردازم تا حمل به 
بازارگرمی شودو از سوی دیگر به عنوان بازیکن ذوب آهن تمام فکر وذکرم موفقیت این 

تیم است و اینکه بتوانم بهترین عملکرد را با پیراهن آن داشته باشم.

امیرارسلان مطهری:

پیشنهاد استقلال همیشه شیرین است

درخواست ۳ میلیون و پانصد هزار یورویی مهاجم ساحل عاجی مدنظر باشگاه پرسپولیس باعث شد تا مسوولان این تیم مهاجم گلزن 
پیکان را در رادار خود قرار دهند.

عملکرد ضعیف مهاجمان پرسپولیس در این فصل از رقابت های لیگ برتر باعث شده تا کادرفنی این تیم به فکر جذب یک مهاجم تمام 
کننده بیافتد. در همین راستا گزینه های مختلف خارجی مورد بررسی قرار گرفتند و در نهایت گابریل کالدرون به مهاجم گران قیمت 

ساحل عاجی رسید.
این بازیکن برای حضور در پرسپولیس خواهان دریافت ۳ میلیون و پانصد هزار یورو شده و این در حالی است که مدیران پرسپولیس به 
دنبال جذب مهاجمی با قیمت حدود ۵۰۰ هزار یورو هستند و در شرایط فعلی بعید به نظر می رسد مدیران باشگاه حاضر به پرداخت مبلغ 

درخواستی مهاجم ساحل  عاجی باشند.
در کنار این بازیکنان خارجی چهار بازیکن ایرانی نیز مد نظر پرسپولیسی ها هستند و  با نظر کالدرون، مدیران باشگاه فردا برای مذاکره 

با ۲ نفر از آنان اقدام خواهند کرد.
شهریار مغانلو مهاجم پیکان و حسین مالکی مهاجم شاهین بوشهر از جدی ترین گزینه های مد نظر باشگاه برای ترمیم خط آتش 

پرسپولیس هستند.
مسوولان باشگاه با وجود تکذیب مذاکرات، صحبت هایی را با مدیران پیکان برای جذب مغانلو انجام داده اند و توافقاتی نیز حاصل شده 

است. به نظر می رسد مهاجم بلند قامت پیکان نیم فصل دوم شانس زیادی برای پوشیدن پیراهن پرسپولیس دارد.

سرمربی تیم فوتبال پرسپولیس در جلسه با مدیرعامل باشگاه پرسپولیس اعلام کرد که لیست مازاد سرخ پوشان را پس از دیدار با نساجی 
مازندران اعلام می کند. گابریل کالدرون پس از بازی با نساجی لیست نهایی خود را در اختیار محمدحسن انصاری فرد قرار می دهد تا 
مدیرعامل باشگاه نسبت به فسخ قرارداد بازیکنان مازاد این تیم تصمیم گیری کند. این لیست طی روزهای گذشته به یک جنجال واقعی 
تبدیل شد. بعضی اعتقاد داشتند کالدرون روی نام یکسری بازیکن نامدار خط کشیده و همین امر، حساسیت های زیادی در پی داشت. 
با این حال، برخلاف تصوراتی که وجود داشت و البته تکذیبیه های پیاپی از سوی مدیران باشگاه پرسپولیس، مشخص شد کالدرون روی 
نام چند بازیکن خط قرمز کشیده و آنها را در نیم فصل دوم در جمع سرخپوشان نمی بینیم. امیر روستایی، مهاجمی که قرار بود آقای گلی 
در لیگ برتر را با پیراهن پرسپولیس تجربه کند. او جزو اولین نفراتی است که از این تیم جدا خواهد شد. امیر در اولین بازی فصل مقابل 
پارس جنوبی به میدان رفته بود اما کالدرون اعتقاد دارد از لحاظ فنی ضعیف بوده و نمی تواند به پرسپولیس کمکی کند. شاید روستایی به 
تیم سابق خود یعنی پیکان برگردد. نفر دوم، محمدامین اسدی است. این بازیکن بنا به تشخیص کالدرون مدت ها است که در محل تمرین 
سرخپوشان حاضر نمی شود و قطعا از پرسپولیس جدا خواهد شد. اسدی بازیکنی بود که برانکو می گفت روزی جانشین علی علیپور می 
شود اما این اتفاق هرگز رخ نداد. نفر بعدی، آدام همتی است. بازیکنی که به عقیده خیلی ها به واسطه رابطه فامیلی با سعید راد ستاره 
سینما و تلویزیون ایران به شهرت رسید اما هرگز به یک ستاره تاثیرگذار در این تیم تبدیل نشد. جدایی او کاملا قابل حدس است. حالا 
دو نام دیگر، جالب و هیجان انگیز است. دو نامی که فقط و فقط در حد شایعه است اما هنوز واکنش خود این بازیکنان را به همراه نداشته 
است. حسین ماهینی ماه ها است که فقط همراه تیم تمرین می کند اما دیگر به میدان نمی رود. ماهینی در دو دیدار مقابل سپاهان و 
شهرخودرو برای دقایقی از کالدرون فرصت بازی گرفت اما در آخرین ثانیه ها که تیم نیاز به روحیه و تمرکز داشت، با اشتباهات تاکتیکی 
خود، تمرکز تیمش را به هم ریخت تا پرسپولیس در هر دو دیدار شکست را بپذیرد. از آن به بعد ماهینی را دیگر در بازی های پرسپولیس 
ندیدیم و به عنوان یک کاپیتان، به نیمکت ذخیره ها دوخته شد. آخرین نفر هم احتمالا امید عالیشاه است. دیگر کاپیتان پرسپولیس که 
مشخص نشد چرا بعد از درگیری با سیامک نعمتی از ترکیب تیمش کنار گذاشته شد؟ در روزهای اخیر خبر پیشنهاد سپاهان به عالیشاه 

به گوش رسید و باید دید که آیا این اتفاق در نهایت خواهد افتاد یا خیر؟

 پیشکسوت فوتبال ایران گفت: اشتباهات مدافعان استقلال به این تیم ضربه زده و این موضوع رفته رفته به یک عادت تبدیل شده 
است. علی جانملکی در خصوص شکست دو بر یک تیم فوتبال استقلال برابر ماشین سازی تبریز از هفته شانزدهم لیگ برتر اظهار 
داشت: انتظار نمی رفت که استقلال در خانه و مقابل هوادارانش، بازی را به ماشین سازی واگذار کند البته اتفاقاتی که این روزها در 
استقلال رخ داده، باعث شده تا این تیم نتواند تمرکز همیشگی خود را داشته باشد. وی تأکید کرد: استقلال بیشتر به مدافعانش 
باخت تا به ماشین سازی تبریز؛ اشتباهات تکراری و ادامه دار مدافعان استقلال، به این تیم ضربه بدی زده است و اگر این روند ادامه 
پیدا کند، آبی پوشان شرایطشان در جدول بدتر خواهد شد. جانملکی ادامه داد: درست است که استقلال با تیم صدرنشین فاصله 

دارد اما اتفاقات فوتبالی همیشه زیاد بوده و آبی پوشان می توانند با چند برد پیاپی، دوباره به صدر جدول برسند.
آبی ها به روزهای اوج برمی گردند 

مدافع پیشین تیم فوتبال سایپا افزود: یادمان باشد استقلال در ابتدای فصل در رده چهاردهم جدول قرار داشت اما با چند برد و 
کسب نتایج قابل قبول، صدرنشین لیگ شد. مطمئناً با بازگشت استراماچونی، همراهی کنار بازیکنان و پیاده شدن تفکراتش در 

زمین، آبی پوشان بار دیگر به روزهای اوج خود بازخواهند گشت.
وی بیان کرد: بازیکنان استقلال این روزها تنهاترین افراد روی زمین هستند؛ نه مربی، نه سرپرست و نه مدیرعامل باعث شده تا این 
تیم تمرکز خود را از دست بدهد البته وریا غفوری زحمات زیادی در این چند وقت کشید. او کاپیتانی را معنا کرد و فکر می کنم تمامی 

علاقه مندان به استقلال اعم از بازیکنان، پیشکسوتان و هواداران، زحمات او را از یاد نبرند.

 کارشناس والیبال با تاکید بر اینکه تیم ملی کار سختی در رقابت های انتخابی المپیک دارد گفت: با توجه به آسیب دیدگی غفور به 
تجربه بازیکنی مانند محمودی نیاز است.

ناصر شهنازی درباره آسیب دیدگی امیر غفور و دعوت شهرام محمودی در آستانه رقابت های انتخابی المپیک به تیم ملی والیبال 
گفت: متاسفانه آسیب دیدگی امیر غفور در زمان حساسی عود پیدا کرد. غفور مهره تاثیرگذار تیم ملی است که شرایط خوبی در تیم 
باشگاهی اش نیز داشت و می توانست کمک زیادی به تیم ملی در انتخابی المپیک کند. اما آسیب دیدگی جزیی از ورزش حرفه ای 
است. کارشناس والیبال ادامه داد: با توجه به شرایط خاص تیم ملی، حضور تیم های قدرتمند چین و استرالیا و نیاز مبرمی که والیبال 

داشت مجبور به دعوت از بازیکن با تجربه ای مانند شهرام محمودی برای جایگزینی غفور شدند.
وی افزود: در برهه زمانی حساسی قرار داریم و سرمربی تیم ملی با توجه به شرایط احساس نیاز کرد که بازیکن با تجربه ای را به تیم 

تزریق کند. محمودی در دور رفت رقابت های لیگ یکی از بازیکنان تاثیر گذار تیمش بود.
شهنازی در پاسخ به این سوال که پس وقفه ایجاد شده در لیگ برتر چه سودی برای منافع ملی داشت در صورتیکه لژیونرها دچار 
آسیب دیدگی شدند و بازیکنانی مانند اسماعیل نژاد از اردو کنار گذاشته می شوند؟ گفت: بارها و بارها درباره وقفه رقابت های لیگ 
صحبت کرده ایم اما تصمیمی بود که گرفته شد و باید عملی می شد باشگاه ها کار سختی در ۵۰ روز تعطیلی برای آماده سازی بازیکنان 

دارند. به خاطر منافع تیم ملی باید از این تصمیم تبعیت کرد.
سرمربی تیم والیبال سایپا ادامه داد: امیدوارم شهرام محمودی در این شرایط حساس به تیم ملی کمک کند او بازیکن خوبی است. 

شاید جوانانی مانند اسماعیل نژاد شرایط خوبی داشته باشند اما در این مرحله نیاز به تجربه بازیکنی مانند شهرام محمودی است.
شهنازی در پایان گفت: آرزوی صعود تیم ملی به المپیک ۲۰۲۰ را دارم  و امیدوارم با شرایط پیش آمده تیم ملی بهترین عملکرد را 
داشته باشد. استرالیا در آلمان اردو زده است و تیم چین نیز از ابتدا مسابقات لیگ را تعطیل کرد. شرایط سختی در انتخابی المپیک 
داریم. تیم ایران روی کاغذ شانس اول کسب سهمیه است اما حریفان آسیایی برنامه ریزی و بازی های تدارکاتی خوبی دارند. امیدوارم 

تیم ملی با مدیریت و برنامه ریزی بتواند به المپیک صعود کند.

پس ازدرخواست نجومی مهاجم ساحل عاجی، 

ستاره پیکان پرسپولیسی  می شود

تصمیم سخت مرد آرژانتینی در نیم فصل

دو کاپیتان پرسپولیس در لیست خروجی کالدرون؟

علی جانملکی:

اشتباه مدافعان استقلال تکراری شده است

شهنازی کارشناس والیبال:

به تجربه محمودی نیاز است

فوتبال ایران به علت وجود تفکرات سنتی و منسوخ شده، هنوز 
با مدل آبی و قرمز اداره می شود و مدیران ارشد فوتبال همچنان 
که درگیر رنگ ها هستند، ارزش زمان و برنامه ریزی را به خوبی 

درک نکرده اند.
موضوع به بلاتکلیفی تیم ملی در دوران پسا کی روش مربوط 
می شود که فدراسیون فوتبال در انتخاب مربی با چندین دغدغه 
مختلف مواجهه بود، از جمله انتخاب مربی بدون تعصبات رنگی 
که فدراسیون فوتبال را متهم به قرمز یا آبی بودن نکند و به همین 

دور برخی از گزینه های دم دست خود خط کشید.
برانکو  کی روش،  از  بعد  نخست  روزهای  و  مقطع  همان  در 
ایوانکوویچ – که امروز یکی از گزینه های هدایت تیم ملی است 
– مدنظر فدراسیون فوتبال بود و بخشی از هواداران هم او را به 
واسطه موفقیت با تیم ملی و پرسپولیس گزینه مناسبی برای 
جرات  گاه  هیچ  فدراسیون  اما  می دانستند  ملی  تیم  هدایت 
ایستادن پای انتخاب هایش را نداشت چرا که نمی خواست هیچ 

گونه حرف و حدیثی وجود داشته باشد.
پنج ماه گذشت و برانکو از گزینه های مدنظر فدراسیون فوتبال 
خارج شد و مارک ویلموتس با حرف و حدیث فراوان سکان هدایت 
تیم ملی را بر عهده گرفت و نتیجه آن شد که نباید می شد و اکنون 
فدراسیون فوتبال به دوران پسا ویلموتس رسیده و یک بار دیگر 
بحث گزینه ایرانی و خارجی و آوردن یا نیاوردن برانکو مطرح شده 

است.

قرمز  و  آبی  گیرودار  در  فدراسیون  هم  باز  اتفاقات  آن  از  بعد 
است و از حرف و حدیث ها می ترسد و نمی تواند انتخاب هایش 
را بر مبنای برنامه و هدف گذاری انجام دهد چون برخی مدیران 
نباید فدراسیون فوتبال مربی  و پیشکسوتان ورزش، معتقدند 

پرسپولیسی یا استقلالی بیاورد.

نخست اینکه اساسا در فوتبال ایران هر کسی به یکی از این 
دو تیم تعلق خاطر دارد و تاریخ پر است از مربیان استقلالی و 
پرسپولیسی که هدایت تیم ملی را برعهده گرفتند و از سوی دیگر 
مطرح کردن این مسائل حرفه ای بودن مربیان ایرانی را زیر سوال 
می برد که در انتخاب های خود پرسپولیسی یا استقلال بودن یک 

بازیکن را مدنظر قرار خواهند داد.
این همان موضوعی است که حدود ۱۰ ماه قبل فدراسیون را 
از مذاکره با برانکو به خاطر حضور در پرسپولیس منصرف کرد 
و بعد از تجربه ناموفق با ویلموتس یک بار دیگر به فکر انتخاب 
برانکو واداشته اما همچنان هراس از متهم شدن به جانبداری از 
پرسپولیس و استقلال فدراسیون را به بی خیال شدن نسبت به 

برانکو ترغیب می کند.
اگر مدل آبی و قرمز فوتبال ایران در اسپانیا هم وجود داشت، 
اکنون لوئیس انریکه به عنوان یک مربی کاتالونیایی و سرمربی 

سابق بارسلونا نمی توانست سرمربی تیم ملی کشورش شود.
سوء  و  ایران  فوتبال  در  پوسیده  دغدغه های  دیگر  سوی  از 
مدیریت موجب از دست رفتن فرصت مناسب برای برنامه ریزی و 
نیل به اهداف می شود، کمااینکه مهدی تاج ۱۱ ماه قبل و بعد از 
رفتن کی روش گفت که »عجله ای برای انتخاب سرمربی نداریم 
چون مسابقات انتخابی جام جهانی آغاز نشده است« و اکنون 
بعد از ماجرای ویلموتس، مجددا گفته که »عجله ای برای انتخاب 
رسمی  دیدار  آینده  ماه  سه  تا  ملی  تیم  چون  نداریم  سرمربی 

ندارد«.
به نظر می رسد در کنار مشکلات سخت افزاری در فوتبال ایران، 
اصلاح در تفکرات مدیران و ارزش زمان و برنامه ریزی بسیار مهم و 
حیاتی است تا تیم ملی یک بار دیگر گرفتار تیم هایی مانند عراق و 

بحرین نشود و افسوس فرصت از دست رفته را نخورد.

اشتباه گذشته را تکرار نکنید!

رنگ ها سد راه نیکمت تیم ملی؟

شهرداری ماهشهر به عنوان تنها تیم دسته دومی حاضر در مرحله یک چهارم نهایی باید در 
آبادان از پرسپولیس پذیرایی کند.

تیم فوتبال پرسپولیس باید در مرحله یک چهارم نهایی رقابت های جام حذفی عصرامروزدر 
ورزشگاه تختی آبادان به مصاف تیم شهرداری ماهشهر برود. تنها نماینده لیگ ۲ در جمع 
هشت تیم پایانی، که در این فصل از مسابقات جام حذفی می بایست با یک تیم لیگ برتری 

پیکار کند.
شهرداری ماهشهر را بشناسیم

شهرداری ماهشهر در فصل ۹۵-۹۶ موفق شد در لیگ دسته دوم به مقام قهرمانی دست پیدا 
کند و راهی لیگ آزادگان شود. آنها یک فصل دوام آوردند اما در فصل دوم با کسب رتبه شانزدهم 
مجددا به سطح سوم فوتبال ایران سقوط کردند. در این سال ها مربیان شناخته شده ای چون 
داود مهابادی، مجید  مرزبان،  برمک، علیرضا  باقری نیا، کوروش موسوی، کوروش  مجید 

نامجومطلق، کوروش بختیاری زاده و عزیز فریسات هدایت شهرداری را بر عهده داشته اند.
شهرداری چگونه شگفتی ساز شد؟

شهرداری برای رسیدن به یک چهارم نهایی جام حذفی چهار بازی را با برد پشت سر گذاشت. 
آنها ابتدا در دهدشت با ۶ گل از سد اتحاد قلعه رییسی گذشتند. علی چراغی )سه بار(، رضا 
جباری، سجاد عباسی و امیرحسین طاحونی گلزنان آن مسابقه بودند. در مرحله دوم شهرداری 
با نتیجه ۲ بر یک از سد ملوان بندرانزلی گذشت. اویس کردجهان و علی چراغی برای این تیم 
موفق به گلزنی شدند. حریف بعدی سردار بوکان بود که با نتیجه مشابه ۲ بر یک در برابر نماینده 
ماهشهر تسلیم شد. زننده هر ۲ گل شهرداری علی چراغی بود. در نهایت شاگردان مهدی 
پاشازاده برای رسیدن به یک چهارم نهایی و ثبت بهترین رکورد شهرداری در تاریخ حضورش در 
جام حذفی موفق شدند در شهرآورد ماهشهر با نتیجه ۲ بر یک از سد استقلال این شهر بگذرند. 

شیرزاد فرید و محمد سوادکوهی برای این تیم گلزنی کردند.

پرسپولیس، دومین حریف لیگ برتری شهرداری
شهرداری برای صعود به این مرحله با هیچ تیم لیگ برتری مصاف نداشت. آنها ۱۲ گل به ثمر 
رساندند و سه بار نیز دروازه شان باز شد. علی چراغی با پنج گل بهترین گلزن این تیم به شمار 
می رود و پنج بازیکن دیگر نیز هرکدام یک گل به ثمر رسانده اند. این تیم در چهار حضور قبلی 
خود هیچوقت به این مرحله صعود نکرده بود. آنها در فصل ۹۴-۹۵ در مرحله دوم انصراف 
دادند. سال بعد تا یک هشتم نهایی بالا آمدند اما در برابر گسترش فولاد حاضر نشدند. در فصل 
۹۶-۹۷ این تیم مقابل بادران شکست خورد و در همان ابتدا از دور مسابقات کنار رفت. فصل 
پیش اما شهرداری با مجید باقری نیا در مرحله یک شانزدهم پایانی به دیدار سپاهان رفت و با 
نتیجه سه بر یک شکست خورد. حالا این تیم با هدایت پاشازاده باید دومین تقابل رسمی خود 

را با یک تیم لیگ برتری داشته باشد.

گل نمی زنند و گل نمی خورند
هم اکنون در لیگ دسته دوم تیم شهرداری در گروه ب و در بین ۱۴ تیم، در رده ششم قرار 
دارد. آنها ۱۲ بازی انجام داده اند که ماحصل آن چهار برد، پنج مساوی و سه باخت بوده است. 
فقط یک تیم از شهرداری کمتر گل زده اما در سوی مقابل آنها کمترین گل خورده را به همراه 
مس شهر بابک با هفت گل در اختیار دارد. تیم ستاره سابق استقلال با صدر جدول هفت امتیاز 
فاصله دارد که با توجه به یک بازی کمتری که دارند قابل جبران به نظر می رسد. شهرداری در 

آخرین بازی پیش از رویارویی با پرسپولیس در کرمانشاه مقابل بعثت به تساوی رسید.
چهار بازیکن سرشناس در ترکیب شهرداری

در بین بازیکنان تیم شهرداری چهار بازیکن شناخته شده هم وجود دارند. علیرضا سلیمی 
دروازه بان سابق فولاد خوزستان که حالا در ۳۵ سالگی درون دروازه تیم دسته دومی قرار می گیرد. 
جهانگیر عسگری یکی از مارکوپولوهای فوتبال ایران با ۳۳ سال سن دیگر مهره باتجربه نماینده 
ماهشهر است. پیکان، داماش، راه آهن، صنعت نفت، صبا و ... از مهمترین تیم های او بوده اند. 
اویس کردجهان بازیکن ۳۴ ساله و ساوری شهرداری با سابق بازی در پاس همدان، ذوب آهن 
اصفهان و ... دیگر مهره باتجربه پاشازاده به حساب می آید. امیرحسین طاحونی نیز با ۲۷ سال 
سن شاید برای برخی از اهالی فوتبال نامی آشنا باشد. بازیکنی که در لیگ چهاردهم برای چند 
دقیقه با لباس استقلال به میدان رفت. او بعد از استقلال به نساجی رفت و در چند تیم لیگ یکی 

فعالیت داشت و حالا در ۲۷ سالگی فرصت رویارویی مقابل پرسپولیس را به دست آورده است.
آقای گل شهرداری کیست؟

علی چراغی آقای گل شهرداری نیز ۳۱ ساله است و اهل رامهرمز. وی سابقه عضویت در 
تیم های استقلال خوزستان، بهمن شیراز، کارا شیراز، کارون اروند خرمشهر، شهرداری تبریز، 
شاهین شهرداری بوشهر و خوشه طلایی را در کارنامه دارد. چراغی در فصل ۱۳۹۶–۱۳۹۵ با 

به ثمر رساندن ۲۱ گل بهترین گلزن  لیگ دسته دوم ایران شد.

همه چیز درباره حریف ناشناخته پرسپولیس؛

شهرداری ماهشهر؛تیمی با عادات خاص و بازیکنان نوستالژی
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حجت الاسلام و المسلمین دکتر مرتضی جوادی آملی در گفت وگویی به حقوق ملت در 
قانون اساسی و اسلام اشاره و اظهار کرد: یکی از ارکانی که در اندیشه بلند اسلام و منابع 
وحیانی اسلام یعنی کتاب و سنت آمده، بحث حقوق انسان هاست که کاملًا مورد تأیید الهی 
است و آنچه را که برای بشر به صورت امر اولی وضع شده است، همه حقوقی است که باعث 
می شود انسان ها در سایه آن حقوق رشد، کمال و معنویت سابق خود را کسب کنند و حتی 
جریان هایی که در گذشته ی اسلام مثل بردگی و نظایر آن بوده است با جریانی مثل فقه و 
امثال ذلک کاملًا برداشته شده است. در فقه اسلامی کتابی است به نام کتاب عتر و نشان از 
این دارد که بندگی و بردگی در اسلام محکوم است به معنای اینکه حقوق انسان ها بایستی 

به درستی رعایت شود.
اصل بر حق مردم است و انسان ها آزاد هستند

وی ادامه داد: براساس همین منابع وحیانی، اندیشمندان اسلامی خصوصاً مجتهدین به 
نامی که در صدر اول انقلاب اسلامی بودند، این امر را به صورت مناسب و شایسته دیدند 
و حقوق ملت را آنگونه که شایسته است در قانون اساسی مورد توجه قرار دادند. از حق 
آزادی، حق تعیین سرنوشت، حق عدالت اجتماعی و حتی بحث های پایین تر مثل تأمین 
اجتماعی، حق آموزش و سایر حقوق را مصرح دانستند و در قانون اساسی به آن توجه کردند 
بنابراین اصل، بر حق مردم است و مواردی که احیاناً استثناء می شود، مواردی است که باعث 
تعرض به حق الهی یا حق سایر اقوام خواهد شد وگرنه انسان ها در شرایط اولیه خود آزاد 

هستند و تمامی حقوق برای آنان فراهم است.
 استاد حوزه علمیه قم به کارنامه و سیره مسئولین در سنوات مختلف در رعایت حقوق ملت 
اشاره و خاطرنشان کرد: اگرچه این موضوع نیاز به بررسی تاریخی، سیاسی، اجتماعی و 
نظایر آن دارد تا انسان بتواند به درستی داوری کند، ولی کارنامه ای که در این چهل سال بر 
جای مانده و می توان براساس آن داوری کرد، نشان می دهد که احساس مردم این نیست 
که حقوق آنان آنگونه که در قانون اساسی و منابع وحیانی ماست به دست آمده و استیفا شده 
یا از جانب مسئولان رعایت شده است. این امر جهات مختلفی دارد و یکی از آن جهات این 
است که جریانی در حاکمیت گمان می کند که دین در اختیار اوست و  باید از دین صیانت 
کند لذا مردم را در بطن امر متعرضان به حقوق دین و جامعه تلقی می کند و خود را در جایگاه 
محافظ و نگهبان دین می نشاند و براساس آن اجازه نمی دهد که مردم به جایگاه حقوقی 

خود برسند. اینکه مردم متعرض هستند و حاکمیت بناست که از دین و حکومت الهی دفاع 
کند، تصور، تفکر و پندار باطل و بینش ناصوابی است که در طول این سالها وجود داشته، 
در حالی که حاکمیت در فهم درست دین از یک سو و رعایت مباحث دینی از سوی دیگر به 

شدت مورد پرسش است.
کسانی که در جایگاه حاکمیت قرار می گیرند، سرپرست دین مردم نیستند

وی در گفت وگو با شفقناافزود: بایستی دانست که در جامعه بهترین کسانی هستند که 
از اصل دین، انقلاب و نظام به درستی پاسداری می کنند، کیستند و این بدین معنا نیست 
که اگر کسی در جایگاه حاکمیتی و در هر قدرتی از قدرت های حکومت قرار گرفت، او  
سرپرست دین هست و مردم باید براساس فکر و بینش او از دین صیانت و پاسداری کنند. 
این بینش ناصوابی است که متأسفانه وجود دارد و جامعه نشان داده که هر زمان دین و 
شعائر دینی مورد آسیب قرار می گیرد، اول کسانی که به صحنه می آیند حتی پیشگام تر از 

حاکمیت، خود مردم هستند.
جوادی آملی گفت: به هر ترتیب اینکه حاکمیت خود را سرپرست دین بداند، باعث می 
شود حقوق مردم گم شود چرا که گاهی مردم گمان می کنند چون حاکمیت خود را متصدی 
امر دین و حقوق جامعه می داند، اگر آنها اقدامی کردند باید به دنبال آنها حرکت کنند. این 
یک مساله جدی است که بایستی براساس یک اندیشه برتر مورد تحلیل قرار گیرد و اصلاح 
شود. وی بیان کرد: نکته دیگر اینکه جریانی در حاکمیت می خواهد براساس ساخت 
نهادهایی تولیت دین و حقوق مردم را از جایگاه حاکمیت به دست بگیرد، در حالی که اگر 
بناست حقی از مردم حفظ و رعایت شود، اول مردم هستند که بایستی این امر را پیش ببرند، 
بنابراین معتقدم برای اینکه جایگاه و موقعیت حکومت با مردم را به درستی ببینیم و اصلاح 
کنیم نیاز به یک اصلاح ساختاری داریم. این تصور و توهم واهی که حاکمیت بناست نگهبان 
و حافظ دین و حقوق باشد و مردم افرادی هستند که متعرض به دین و حقوق اضافه هستند، 

یک پندار باطلی است که در طول این سال ها وجود داشته و باید اصلاح شود.
  حاکمیت در مواردی اقدام کرده که آن موارد نسبت به حقوق جامعه 

شکنندگی دارد
وی به موانع احقاق حقوق ملت و تحقق عدالت اجتماعی اشاره و بیان کرد: این موانع 
فکری و ساختاری هستند، ولی در عین حال حاکمیت هم در مواردی اقدام کرده که آن 

موارد نسبت به حقوق جامعه شکنندگی دارد و آن این است که هر حاکمیتی که بخواهد هم 
در زمین خود و هم در زمین مردم بازی کند، مردم در چنین موقعیتی گمراه خواهند شد. یک 
حکومت حداکثری یک مردم حداقلی را به صحنه خواهد داشت گرچه خودش بخواهد در 
سایه نام مردم زندگی کند. به عنوان مثال اگر مطبوعاتی داشته باشیم و مطبوعات را فضای 
یک جامعه مدنی بدانیم، حاکمیت هم برای خود مطبوعاتی دارد، اما در عین حال اگر 
حاکمیت بخواهد به جای مردم و به نام مردم مطبوعاتی داشته باشد، باعث اشتباه می شود 
و مردم راه را گم می کند. مثلًا اگر یک تشکل دانشجویی که مردمی است و از جایگاه جامعه 
دانشگاهی برخاسته، شکل بگیرد و از سوی دیگر حاکمیت نهاد دیگری به نام دانشگاهی، 
ولی با مواضع و افکار خود و از سوی دیگر رانت ها و حمایت های مالی شکل دهد، این امر 

باعث می شود که کارآیی نهادهای مردمی از بین برود یا کاهش یابد.
نهادهای مدنی ساختگی ، نهادهای مدنی مردمی را دلسرد کرده است

استاد حوزه علمیه قم ادامه داد: سرّ دلسردی هایی که امروز در نهادهای مدنی شکل گرفته 
این است که یک سلسله نهادهای مدنی ساختگی از جایگاه حاکمیتی ها می تواند آنها را 
ناکارآمد کند. حاکمیت قدرت و ابزار خود را دارد و به نام حاکمیت باید کار و تلاش کند، اما 
اگر حاکمیت در میدان مردم بازی کند و از جایگاه مردم سخن بگوید، لازمه آن این است که 
مردم احساس کنند جایگاهی برای حرف زدن ندارند، در حال حاضر اگر بخواهیم در کنار 
نهاد دانشجویی مردمی، نهاد دیگری بسازیم، یا در کنار نهاد حوزوی نهاد دیگری بسازیم، یا 
در کنار نهاد اقتصادی و بازرگانی و بازار که از جایگاه مردم شکل می گیرد، معادله سازی و 
مشابه سازی کنیم و زبان و قدرت حاکمیت را از زبان مردم ارایه کنیم، این مشکل عمده ای 
است که باعث می شود نهادهای مردمی احساس کنند بایستی حرف نزنند و همین مساله 
می تواند یک نوع انحرافی باشد که هم در حکومت و هم در جامعه پدید آید و در واقع ساختار 
شکنی جامعه است و باعث می شود که جامعه خصوصاً نهادهای اصیل مدنی نتوانند در 

جایگاه اصلی خود نقش خود را ایفا کنند.
حکومت باید مواضعش را از جایگاه قدرت معرفی کند

وی به ارایه راهکاری برای بازگشت انگیزه احقاق حق مردم به نهادهای مدنی پرداخت و 
گفت: حکومت باید خود را به نام حکومت و مواضعش را از جایگاه قدرت، ابزار و امکاناتی که 
دارد، معرفی کند و با مطبوعات حاکمیتی و حکومتی حرف بزند. اگر زبان مردم، حرف های 

قدرت حاکمیت را بزند و در حقیقت بدلسازی شود، در کنار یک جامعه اصیل یک جامعه 
مدنی نخواهیم داشت و این مساله باعث می شود که یک حاکمیت حداکثری و یک مردم 
حداقلی داشته باشیم و طبعاً در اینجا حق و باطل گم می شود. انقلاب شکوهمند اسلامی 
موفق بود چرا که مردم از جایگاه مردم سخن می گفتند و حاکمیت قدرت های طاغوتی از 
جایگاه خود سخن می گفت، اینجا حق و باطل رو به روی هم بودند و حق، باطل را کنار زد، 
اما امروز حق و باطل آمیخته شده و در کنار نهاد اصلی و مردمی که بتواند اعتراض و اظهارنظر 
کند  و شکل حق مردم را دارد، یکسری افرادی ساخته می شوند که زبان حاکمیت هستند، 
اما در لباس و جامعه مردمی می باشند و طبعاً نهادهایی که می خواهند نقش خود را داشته 

باشند، نقششان کمرنگ می شود.
جوادی آملی در پایان گفت: به هر حال احساس می کنیم وقتی نهادهای حاکمیتی مثل 
مجلس و قدرت های شناخته شده حکومتی که خود را متولیان امر می دانند، در امور یک 
پندار ناصواب به دست گرفتند و از سوی دیگر تشخیص این معنا که حق الهی و حق مردم 
چیست، به دست آنها نیست، باعث می شود که امر مبهم شود و به نظر می رسد که اگر یک 
دستگاه قضایی کامل و یکپارچه ای داشته باشیم و همه مباحثی که به سمت داوری می 
رود از یک نهاد سالم و منسجم ساخته شده درست شکل بگیرد، این امر اتفاق خواهد افتاد؛ 

اما امروز فعالیت های قضایی بسیار متعددی داریم که شکنندگی دیگری ایجاد کرده است.

مرتضی جوادی آملی: 

کارنامه چهل ساله مسئولین نشان از عدم استیفای حقوق مردم دارد 

آیا اصولگرایان پیروز میدان بی رقیب خواهند بود؟

جامعه رقیب اصولگرایان است نه اصلاحات

پرسش  اما  کرد  از همیشه خواهد  رقیب خالی تر  برای جریان  را  رقابت  میدان 
رهگذر  از  آیا  که  پابرجاست  همچنان  اصولگرایی  اردوگاه  در  تاریخی-انتخاباتی 
ردصلاحیت رقیب، این جریان می تواند برنده صندوق های رای و فاتح کرسی های 

بهارستان باشد؟ 
اجرایی حکایت  در هیات های  رد صلاحیت چهره های شاخص اصلاح طلبان 
دبیرکل حزب  راد«  دارد. »علی شکوری  اصولگرایان  برای  میدان  از خالی شدن 
اتحادملت، »آذر منصوری« قائم مقام این حزب، »جواد امام« دبیرکل حزب جمعیت 
ایثارگران از شاخص ترین چهره هایی هستند که در کنار دیگر اصلاح طلبان تاکنون 
صلاحیت آن ها از سوی هیات های اجرایی احزار نشده است. واقعیت مسلم این 
روزها دست بالای جریان اصولگرا در انتخابات پیش روست اما آیا می توان با وجود 
رد صلاحیت های اشاره شده، کاهش اعتماد مردم به اصلاح طلبان و شرایط خاص و 
دشوار اقتصادی کشور با قاطعیت و قطعیت از پیروزی اصولگرایان در مجلس یازدهم 
سخن گفت؟ در یک صورت پاسخ این پرسش مثبت است که جریان سیاسی راست 
از یک سو بتواند به یک انسجام و وحدت درونی رسیده و از سوی دیگر استراتژی لازم 

برای تاثیرگذاری بر مردم را ارائه کند.
اما نشانه ها در اردوگاه اصولگرایان حکایت دیگری دارد و تجربه انتخاباتی در دو دهه 
گذشته پاسخ این پرسش را با ابهاماتی روبرو می کند و بر اساس همین تجربه، خالی 
بودن میدان از چهره های شاخص اصلاح طلب، مدعیان اصولگرا را به رقابت های 
عجیب وا داشته و امکان تکرار تجربه مجلس هفتم و شکل گیری فهرست های 
متعدد از »آبادگران ایران اسلامی« تا »ائتلاف خدمتگزاران مستقل ایران اسلامی« 
و »ائتلاف آبادانی و توسعه ایران« به وجود آورده است. اصولگرایان سه انتخابات 
گذشته را به رقیب باخته اند و اکنون در میدان تقریبا خالی، از همان ابتدای سال 
انتخاباتی بر طبل پیروزی می کوبند اما تحلیلگران معتقدند چنین شرایطی می تواند 
بسترساز افتراق بیشتر باشد در حالی که اعضای این جناح ماه هاست برای اتحاد 

تلاش می کنند.
وحدتی در بستر ابهام

»غلامعلی حدادعادل« از چهره های شاخص اصولگرا که در یک سال گذشته 
آشکارا و نهان برای وحدت نیروهای اصولگرا تلاش کرده است، درباره این وحدت 
می گوید: »باید برای وحدت کوتاه آمد. در انتخابات گذشته، شورای شهر مشهد 
در دست نیروهای انقلابی بود اما در انتخابات اخیر هفت لیست از سوی نیروهای 
انقلاب ارائه شد ولی رقیب تنها یک لیست داد و پیروز شد.« اینکه سخنان حدادعادل 
در روزهای انتخاباتی می تواند نشان از تداوم افتراق داشته باشد یا نه، نیازمند گذشت 

زمان است اما نشانه ها هم از شرایط خاص این جریان سیاسی حکایت دارند.
شورای ائتلاف نیروهای انقلاب )شانا( در عنوان خود نیروهای انقلابی را جایگزین 
اصولگرایان کرده اما تعریف خاصی برای نیروی انقلابی و تفاوت آن با نیروی اصولگرا 
اعلام نکرده است. نیروی تراز انقلاب چه ویژگی هایی دارد که نیروی اصولگرا فاقد 
آن است؟ این پرسش می تواند نقطه افتراق اصولگرایان باشد وقتی که برخی از 
چهره ها جسته و گریخته در فضای مجازی و گعده های حقیقی از این ویژگی ها 
سخن می گویند و افرادی را که فاقد آن باشند، از فهرست های متنوع کنار می گذارند.
»انقلابی-  دوگانه  آمده،  بیرون  انقلابی   - اصولگرا  بطن  از  که  دیگری  دوگانه 
تکنوکرات« است و منظور از تکنوکرات ها هم می تواند نواصولگرایان جهادی باشد. 
یکی از چهره های رسانه ای و تاثیرگذار نزدیک به جبهه پایداری در صفحه توییتر خود 
از این دوگانه ها این گونه پرده برداری می کند: »با توجه به افرادی که در انتخابات 
مجلس ثبت نام کرده اند، اگر قرار باشد واقعا یک مجلس انقلابی به معنای واقعی 
کلمه شکل بگیرد برای رییس مجلس باید از "مشهورات کاذب" عبور کرد و به ریاست 
افرادی از این دست فکر کرد: حمیدرسایی، علیرضا زاکانی، الیاس نادران، سید 
محمود نبویان.« با این توصیفات به نظر می رسد خطوط قرمز نیروهای انقلاب در 
حوزه داخل و خارج با اصولگرایان سنتی و تکنوکرات متفاوت شده است. بر همین 
لیست  در  که  زمانی  قالیباف«  »محمدباقر  مانند  چهره هایی  سرلیستی  اساس 
اصولگرایان شخصیت هایی مانند »مصطفی میرسلیم« از حزب موتلفه اسلامی و 
حجت الاسلام »مرتضی آقاتهرانی«   دبیرکل جبهه پایداری انقلاب اسلامی حضور 
را زده و همه  بزرگی روبروست و می تواند جرقه جدایی لیستی  ابهامات  با  دارند 
رشته های وحدت محور اصولگرایان را پنبه کند. جرقه ای که حجت الاسلام غلامرضا 
مصباحی مقدم هم آن را رد نمی کند و می گوید: »احتمال می دهم اصولگرایان با 

چند لیست بیایند.«
در ادامه این روند پدیده مزمن سهم خواهی هم گریبان اصولگرایان را دیر یا زود 
خواهد گرفت. حتی اگر مصباحی مقدم سخنگوی جامعه روحانیت مبارز تاکید 
کند که »همه اصولگرایان متعهدند سهم خواهی نداشته باشند.« اما این تعهد وقتی 
دامنه اصولگرایان حاضر در صحنه از سنتی های جامعه روحانیت تا بهاری ها و 
پایداری هاست، نمی تواند چندان قابل پذیرش باشد؛ وقتی به گفته »عباس سلیمی 
نمین« از نظریه پردازان اصولگرا، پایداری ها اهل تفکر نباشند و بهاری ها هم در اقلیت 

محض، بنابراین سهم خواهی آنها نمی تواند دور از ذهن باشد.
جامعه رقیب است نه اصلاحات

اصولگرایان این روزها با تصور اینکه رویگردانی جامعه از اصلاحات، آن ها را به 
به  به اصلاح طلبان  مردم  اعتماد  از کاهش  داد؛  این جریان سوق خواهد  سوی 
دلیل عملکرد برخی از نمایندگان منتسب به این جریان خشنودند اما باز هم تجربه 
تاریخی-انتخاباتی ایران این خشنودی را چندان موجه نمی داند. اگرچه شرایط 
دشوار اقتصادی مردم ممکن است آن ها را منتقد و یا حتی مخالف اصلاح طلبان کند 
و این جریان را مسئول چنین شرایطی بدانند اما این به معنای رجوع به اصولگرایان 
خواهد بود؟ اصولگرایان گرچه با دغدغه احراز صلاحیت در انتخابات درگیر نبوده اند 
و به گفته »علیرضا زاکانی« رقیب را در آرزوی رد صلاحیت حسرت به دل گذاشته اند 
اما روی دیگر سکه را دست کم در ۷ سال گذشته نه به اصلاح طلبان، که به مردم 
باخته اند. اصولگرایان در انتخابات یک دهه گذشته با تصور رقابت با اصلاح طلبان 
از رد صلاحیت و حضور نیافتن پرقدرت آن ها در میدان رقابت راضی بودند اما نتیجه 
انتخابات نشان می داد که آن ها برای اقناع جامعه برنامه ای ارائه نکردند و در راستای 
جلب آرای جامعه به ویژه جامعه مدنی، طبقه متوسط و تاثیرگذار شهری کاری انجام 
ندادند و از همین رو بیش و پیش از آنکه در رقابت با حریف بازنده باشند از جامعه و 

مردم شکست خورده اند.

دبیرکل حزب ندای ایرانیان می گوید: رهبری انقلاب نمی گذارند که دولت سقوط کند. من 
احتمال این موضوع را یک در هزار هم نمی بینم که رهبری اجازه دهند مجلس وارد استیضاح 
رئیس جمهوری شود مگر این که شرایط کشور به گونه ای شود که آقای روحانی بخواهد در مقابل 

همه چیز بایستد. 
هرچند نزدیکی و ارتباط خانودگی اش با رهبر انقلاب و همچنین سیدمحمدخاتمی موجب 
شده برخی، موقعیت سیاسی او را جور دیگری و به عبارتی ویژه بدانند اما او تاکید می کند که 
موقعیتش را از هیچ رانتی به دست نیاورده و به قول خودش »گرایش سیاسی ام اصلاح طلبانه 

است اما نزدیک ترین فرد به رهبر انقلابم.«
صحبت از »سیدمحمدصادق خرازی« است، دیپلمات و آقای سفیر روزهای دور که حالا 

چندسالیست جوانان اصلاح طلب را دور خود جمع کرده و تابلوی حزب ندا را بالا برده است.
او که از مخالفان هرگونه ائتلاف با غیراصلاح طلبان است تاکید جدی دارد که »بودن ۲ 
اصلاح طلب در مجلس بهتر از ۸۰ بازیگر فیک است« برهمین اساس هم معتقد است نسل اول 
اصلاحات باید اجازه فعالیت را به نسل جدیدتر این جریان بدهد. خرازی رقیب اصلاح طلبان در 
انتخابات پیش رو را نه اصولگرایان بلکه مشارکت پایین مردم می داند و معتقد است»گرچه صدای 
مصالح ملی از عقلای اصلاحات شنیده می شود اما برخی ها هم به دنبال تحریم انتخابات 

هستند.«
خرازی برایمان هم از بی میلی سردار سلیمانی برای ورود به انتخابات ریاست جمهوری گفت 
هم به ماجرای انتخابات مجلس سال ۹۰ اشاره کرد که خاتمی در نهایت با تماس های پی در پی 

او راهی دماوند شد و رایش را به صندوق انداخت.
و  برای سقوط  و عربستان  اسرائیل  آمریکا،  به گفته خرازی، »سرویس های جاسوسی  بنا 
فروپاشی ایران در سال ۱۴۰۰ برنامه ریزی می کنند و یکی از سرنوشت سازترین سال های پیش 
رو همان ۱۴۰۰ خواهد بود.« و اگر جامعه و حکومت بتوانند مقاومت کنند و شرایط را درست 

مدیریت بکنند، می توان از این بحران عبور کرد. 
آنچه پیش روی شماست، مشروح گفتگوی خبرآنلاین با صادق خرازی، دبیر کل حزب ندای 

ایرانیان است؛
آقای خرازی! با توجه به نا آرامی های اخیر به نظر می رسد فاصله اعتراضات در ایران 
به مرور کوتاه تر می شود، به طوریکه این فاصله از سال۷۸ به ۸۸رسید، سپس سال 96 
و بعد هم سال 9۸، یعنی تنها دو سال بعد دور جدیدی از اعتراضات آغاز شد. به نظر 
شما اعتراضات اخیر تا چه میزان به مشکلات معیشتی و اقتصادی مربوط بود؟ و تا چه 
حد مسائل غیراقتصادی در شکل گیری اعتراضات نقش داشتند؟ از سویی دیگر چقدر 

محتمل است که چنین اعتراضاتی به یک بحران فراگیر تبدیل شود؟ 
برای تحلیل دقیق تر و عمیق تر ناآرامی های اخیر در کشور باید مقداری فارغ از فضای احساسی 
و با دید کلان به مسائل نگاه کرد. ریشه این بحران را می توان در سه عامل جست وجو کرد. عامل 
اصلی و نخست »حکمران بد و مدیریت بد« در کشور است. مفهومی در مدیریت وجود دارد به 
معنی حکمران خوب؛ حکمران خوب یعنی یک وزیر خوب و یک مدیر خوب و یک رئیس جمهور 
خوب، که دارای برنامه و چشم انداز مشخص باشد. شما ببینید وقتی ماهاتیر محمد حکمران ۹۲ 
ساله مالزی دوباره به عرصه قدرت باز می گردد و شما رشد اقتصادی را در مالزی می بینید؛ به این 
می گویند یک حکمران خوب که تشخیصش و نگاهش نسبت به جهان متفاوت است. ماهاتیر 
محمد از ما انقلابی تر، ضداستعمارتر و ضد استکبارتر است. اما خط فقر مردم مالزی صفر شده و 

زندگی شان مدرن شده است. یک حکمران خوب می تواند جامعه را تغییر دهد.
عامل دوم این است که مردم در عصر دانش، اطلاعات،و انقلاب الکترونیک و تکنولوژیک 
اشتراک  به  را  یکدیگر  اطلاعات  و  دانش  ارتباطی  فناوری های  وسیله  به  و  می کنند  زندگی 
می گذارند. قبلا یک منبع مهم دانش اطلاعات، روزنامه، رادیو و تلویزیون بود که به رغم همه 
مدیریت ها و محدودیت ها به گونه ای منتقل می شد. الان شما صبح بیدار می شوید و در عرض 
۱۰ دقیقه همه چیز را می بینید. من زمانی روزنامه نگار بودم، بعد به سیاست خارجی و داخلی 
رفتم و دوباره به روزنامه نگاری برگشتم، اما در دور دوم روزنامه نگاری ام شکست خوردم، چون 
نفهمیدم که روزنامه دیگر کارکرد اصلی خود را از دست داده است. الان فردی ساعت ۸ صبح 
بیدار می شود و به جای یک روزنامه در ده دقیقه انگار ۳۰ روزنامه خوانده است و مهم ترین تیترها 

را دیده است، قبلا در روزنامه دو عکس بود و الان با بهترین کیفیت پانصد عکس می بینید.
برخی ایرانیان از مدیران شان در کشور متنفر هستند

بنابراین دومین عامل اساسی شکل گیری این اعتراضات، رشد آگاهی همراه با رشد دانش 
اطلاعات بشر است که مردم را قادر ساخته مدیر خوب و مدیر بد را از یکدیگر تمیز بدهند. متأسفم 
که می گویم برخی مردم ایران امروز از مدیرانشان متنفر هستند. مدام می گویند که اغتشاشگران، 
خارجی ها، استکبار گران و.. در ناآرامی ها نقش داشتند. اگر هم درست باشد، مشکل از خود 
ماست که به گونه ای عمل کردیم که خارجی ها تشخیص می دهند در فلان حوزه ضعف داریم 
و چنین عملیاتی را علیه ایران طراحی می کنند. چرا در گذشته این اتفاق نمی افتاد؟ ۴۰ سال 
است که تلاش برای براندازی حکومت وجود داشته اما ۳۰ سال است که انقلاب مخملی 
نتوانسته در ایران به توفیقی دست یابد. در ادبیات اجتماعی و روانشناسی اجتماعی مفهومی 
تحت عنوان »درگیری طبقات اجتماعی« وجود دارد و این عامل سوم است؛ یعنی متفاوت بودن 
مردم حاشیه شهرها از مردم متن شهرها، یعنی من و شمایی که در شهرک غرب، شمیران، خیابان 
مطهری و حتی در مناطق جنوبی شهر زندگی می کنیم و از مدنیت جامعه بهره مند هستیم و 
حاشیه نشین ها بی بهره اند. سر کوچه مان مسجد و درمانگاه و بیمارستان و دانشگاه و مدرسه 
وجود دارد و از امکاناتی چون رستوران و فروشگاه های نیمه زنجیره ای و زنجیره ای برخورداریم، اما 
مردم حاشیه با چنین امکاناتی غریبه اند. خود به خود این مردم حاشیه در درونشان نوعی کینه و 
انتقام جویی نسبت به مردم متن شهرها حس می کنند. اولین پیامدی که در این شکاف طبقاتی 

حادث شد، یک پیامد مدنی بود.

احمدی نژاد مثلِ رابین هود رای مردم را دزدید
انتخاب احمدی نژاد در سال ۸۴ زنگ خطر بود چرا که مردم به دنبال یک رابین هود می گشتند 
و احمدی نژاد در نقش رابین هود توانست رای مردم را بدزدد. زنگ خطر به صدا درآمد، ما 
نشنیدیم و بیدار نشدیم اما خارجی ها آن را شنیدند و برایش برنامه ریزی کردند. چون تجربه جهان 
را در مقابل خودشان داشتند. خارجی ها تجربه تفاوت های اجتماعی، تخریب های اجتماعی، 
درگیری های اجتماعی را در آمریکای لاتین، اروپای شرقی و آسیا را دارند و اکنون همان ها را در 

ایران تکرار می کنند.
حتی ریشه این شرایط هم به عملکرد اجتماعی خودمان طی چند دهه گذشته بازمی گردد. 
از زمانی که ما تصمیم گرفتیم توسعه پیدا کنیم، خط مشی توسعه مان مبنا نداشت، جنگ که 
تمام شد کشوری بودیم با ۱۸ استان درگیر ویرانی های جنگ و هیچ برنامه منسجم و مستر پلنی 
برای اینکه کشور را چگونه باید دوباره بسازیم، نداشتیم. اگر آن روز فکر می کردیم و برنامه ریزی 
می کردیم که مثلًا ۴۰ سال یا ۳۰ سال آینده باید جمعیتمان از ۵۰ میلیون نفر به ۸۰ میلیون نفر 
برسد، باید برای این ۸۰ میلیون زیرساخت های توسعه ای و بسترهای اجتماعی فراهم می کردیم.

الگوی کشور یک روز کره شمالی بود و یک روز کره جنوبی!
با یک سوم درآمدمان در ۳۰ سال گذشته می توانستیم ایران را جوری بسازی که جلوتر از 
کره جنوبی حرکت کند. می توانستیم ایران را همپای ژاپن بسازیم، اما متأسفانه مشکلی که ما 
داشتیم، این بود که رئیس سازمان برنامه مان روزی الگویش کره شمالی بود، جنگ که تمام شد 
و دولت آقای هاشمی سرکار آمد الگویش به کره جنوبی تبدیل شد. این مشکل مفهومی نیست، 
این بدبختی متفکران سیاسی و مدیران اجرایی کشور است که مثل شرکت ثبت سفارش و یا 
وکیلی هستند که یک شرکت واردات یا صادرات ایجاد و ثبت می کنند. باید از فلان مدیر بپرسیم 
شما که یک روز الگویت کره شمالی و کشورهای بلوک شرق بودند، چگونه به خودت اجازه دادی 

بدون مطالعه و پشتوانه تبدیل به مدیر و متفکر الگوهای غربی شوی؟
نتیجه همین می شود که بعد از ۳۰ سال از پایان جنگ در وضعیت کنونی هستیم. ما چه چیزی 
کم داریم؟ خاک مناسب، وسعت کافی، منابع زیرزمینی، منابع انسانی و ... همه را به میزان 
قابل قبولی داریم. منابع انسانی ما دارند دنیا را آباد می کنند، تمام مراکز تحقیقاتی و دانشگاهی 
امریکا قطعاً یک متفکر ایرانی را دارند، تمام مراکز علمی و صنعتی شرکت های آمریکا را که نگاه 
کنید می بینید ایرانی ها در آنجا هم حضور دارند. در گوگل، ناسا، ام آی تی، هاروارد و حتی در 
دانشگاه های کلمبیا هم ایرانی ها هستند. پس چرا در ایران نیستند؟ برای اینکه نخواستیم 
باشند، آن روزی که الگوی اقتصاد توسعه کشاورزی را نوشتیم در نتیجه اش نه تنها توسعه 

کشاورزی نداشتیم، بلکه منابع کشاورزی خدادادی را هم نابود کردیم.
پیش بینی می کنید اتفاق مشابهی به این اعتراضات اخیر طی ماه ها و سال های 

آینده در ایران بیفتد؟
اگر مسئولان کشور خردمندانه عمل نکنند هر اتفاقی می تواند در آینده بیفتد. زنگ خطر 
همین است. من به شدت معتقدم که سنترالیزم مدیریتی باید به وجود بیاید و با قدرت و حکمت 
پیش از هر چیز به زندگی مردم برسند. قبل از اینکه شعار سیاسی بدهند باید به زندگی مردم 
برسند. مردمی که کف خیابان بودند به دنبال آزادی و دموکراسی نبودند، آن ها برای نان و 
معیشت و اقتصاد کف خیابان بودند. حقیقتا در این ماجرای اخیر بنزین بی خردی حاکم بود. 
مگر می شود بنزین را سه برابر کنید و قبلش هیچ آگاهی در این زمینه نداده باشید؟! شما باید 
از یک سال قبل با بحث های تلویزیونی و مباحث جامعه شناسی و روانشناسی به افکار عمومی 

آگاهی می دادید.
وقتی می خواهند کسی را که شیمی درمانی کنند چون جسم انسان با شیمی درمانی سازگار 
نیست اگر دوز بالا برود، کلیه و قلب و ... از کار میفتد و آنزیم های مغز از بین می رود. نبض را 
می گیرند، فشار داخل کلیه را می گیرند و شرایط قلب را در نظر می گیرند و کاملًا تدریجی این 
تراپی را آغاز می کنند چون این گونه تاثیرهای منفی آن کم می شود و از سویی تأثیر آن در مقابل 

سلول های سرطانی بیشتر می شود.
بنزین هزارتومانی فاجعه است و به ضررِ مردم

بنابراین از نظر شما افزایش قیمت بنزین لازم بود اما با اطلاع رسانی و آگاهی قبلی؟
بله. بنزین هزار تومان یا بنزین چند سنتی در ایران فاجعه است، مردم اگر می فهمیدند که آن 
شرایط به ضرر خودشان است و اکنون درآمد حاصله در جهت توسعه کشور هزینه می شود، اوضاع 
تغییر می کرد ولی عملکرد مسئولین ما باعث شده مردم به آن ها اعتماد ندارند و همراهی نمی کنند. 
شرایط فعلی را ببینید. مسئولان نشستند و می گویند که به حساب مردم پول می ریزیم و از آن طرف 
عده ای می گویند که ریخته اند و عده ای بگویند که نریخته اند، از طرفی در زندگی مردم سرک 
می کشند که چه کسی چه ماشین و املاکی دارد؛ در تمام این اعمال هویت های استبدادی حاکم 

است و یعنی تصرف در زندگی مردم. اگر کسی معتقد باشد می داند که این کار ها حرام است.
مسئولان باید چه می کردند و چطور این طرح اجرایی می شد؟

ابتدا باید می گفتند که ما برنامه هایی برای نوسازی حمل ونقل شهری و عمومی داریم. از 
طرفی قطار شهری را توسعه می دادند، چون می توانند طی مدت ۵ تا ۶ ماه ظرفیت چند برابری 
برای این کار ایجاد کنند؛ از سوی دیگر می آمدند و خودروسازی کشور را کنترل می کردند و دزد 
هایی که آنجا هستند را جمع و جور می کردند. بینید قیمت ال ۹۰ چقدر است؟ ۱۸۰ میلیون 
تومان، یعنی ۱۵ هزار یورو، در حالی که کارخانه با ۵ هزار یورو ال ۹۰ تولید می کند، یعنی سه 
برابر دزدی می کند، همین ال ۹۰ با کیفیت بالاتر در کشور همسایه ما یعنی ترکیه ۵ هزار یورو 
فروخته می شود. ۵ هزار یورو تقریباً ۷۰ میلیون تومان است. پس چرا باید در کشور خودمان ۱۸۰ 
میلیون تومان باشد؟. این مسائل همه مشکلات اساسی است که قبل از آغاز هر طرحی در این 
زمینه باید موردتوجه قرار می گرفت. باید فرهنگ مصرف را مدیریت می کردند که نکردند و حالا 

فقط مردم را عصبانی کردند.

انتخابات آینده پیچیده است 
 آقایان ثابت کنند یکی از این حرف هایی که به مردم زدند را عملی کردند. می توانند؟ چرا 
باور نداریم که مردم عقل دارند، چرا نمی خواهیم بفهمیم که خدا همان چیزی که در مغز آن ها 
گذاشته است را بهترش را در دیگران گذاشته است؟ شانس سیاسی شان بوده که آن ها حاکم 
شده اند و این مردم محکوم. من نمی خواهم بگویم خانه از پای بست ویران است، نه این طور 
نیست اما اگر امروز مدیریت درستی نکنند و اگر خردمندان کشور تصمیم عاقلانه ای نگیرند از 

پای بست ویران خواهد شد.
با توجه به شرایطی که تشریح کردید و نگرانی هایی که در روزها و ماه های اخیر در حال 
تشدید است، فکر می کنید ترکش های وضعیت کنونی به انتخابات اسفند پیش رو اصابت کند؟
گاهی به شوخی می گویم تمام مسئولین ما صبح به صبح که بیدار می شوند برنامه ریزی 
می کنند و بخش نامه صادر می کنند که انقلاب را از بین ببرند و این مردم اند که آن را حفظ 
می کنند. انتخابات آینده انتخابات پیچیده ای است. من فکر می کنم با فضایی که در حال حاضر 
در آن قرار داریم مشارکت در انتخابات در شهرستان ها بالای ۴۰-۵۰ درصد و در تهران حدود ۲۵ 
تا ۳۰ درصد باشد. که خودش رقمی قابل  توجهی است، هرچند که ایده آل نیست. ما یک زمانی 
در انتخابات تهران ۷۰ درصد مشارکت داشتیم اما حالا اوضاع تغییر کرده است. به هرحال پیش 
بینی من این است. مگر اینکه اتفاقی خاصی بیافتد که تعداد آرای شرکت کنندگان افزایش یابد.

مردم هنوز ایران و انقلاب را دوست دارند 
این برآورد را بر چه اساسی تخمین می زنید؟

جمعیتی حدود ۲۵ تا ۳۰ درصد در کل کشور داریم که پای کشور و انقلاب با وجود ضعف ها 
و نقدها ایستاده اند. همین ها که در مناسبت ها و بزنگاه ها به خیابان ها می آیند و در روزهای 
واقعه همواره در صحنه حضور دارند، این ها جمعیتی ۲۵ تا ۳۰ درصد را تشکیل می دهند. 
اصلاح طلبان نیز جمعیتی حدود ۱۰ تا ۱۵ درصدی هستند. اما در شهرهای کوچک مجادلات و 

رقابت های قومی و قبیله ای هم مهم است و منجر می شود در انتخابات شرکت کنند.
نگاه من این است که مردم هنوز ایران و انقلاب را دوست دارند؛ بخش خاکستری جامعه که 
بین ۲۵ تا ۳۰ درصد بودند الان چیزی در حدود ۴۰ تا ۴۵ درصد شده اند و این یعنی که ناقوس 
خطر به صدا درآمده است. من نمی دانم که چه زمانی به بالای ۵۰ درصد می رسد، که اگر رسید، 
دیگر این حکومت ما تبدیل به حکومت اقلیت خواهد شد. نظام جمهوری اسلامی هنوز نظام 
حاکم بر اقلیت ها نیست. من بنای کوبیدن کل مدیریت کشور را ندارم، ولی ریشه های آسیب های 
اجتماعی خیلی فراگیر شده است. هنوز افراد صالح و سالم در کشور دلسوزانه خدمت می کنند و 

کمتر کسی هم نام آن ها را می شنود.
دشمنان برای فروپاشی ایران در ۱4۰۰ برنامه ریزی می کنند 

در شرایط بین المللی و منطقه ای فعلی و با توجه به تحریم ها و فشار حداکثری آمریکا 
علیه ایران، انتخابات آینده چه اهمیتی دارد؟

انتخابات پیش رو حاوی پیام ها و سیگنال های مهمی به کشورهای منطقه و جهان خواهد بود 
و بسیاری از تحلیلگران و استراتژیست ها منتظرند ببینند که میزان پشتیبانی مردم از کشور چقدر 
خواهد بود. همین طور بیشتر ایفای نقش خارجی ها هم در همین برهه هاست و سعی می کنند 
از فرصت پیش آمده استفاده کنند و مردم را علیه حاکمیت و نظام سیاسی ایران بشورانند. عده ای 
هم حقیقتاً طاقتشان طاق شده است. اگر فعالیت مخالفان در شبکه های مجازی را با دید وسیع و 
در مقیاس کلان بررسی کنید، خواهید دید که پشت تمامی فعالیت های سرویس های جاسوسی 
آمریکا، اسرائیل و عربستان در فضای مجازی، یک برنامه ریزی دقیق و گام به گام وجود دارد. اتفاقا 
آن ها به دنبال سقوط ایران در سال ۹۸ نیستند، بلکه برای سقوط و فروپاشی ایران در سال ۱۴۰۰ 

برنامه ریزی می کنند و یکی از سرنوشت سازترین سال های پیش رو همان ۱۴۰۰ خواهد بود.
از  یا آسیب دیده در نظر بگیریم، عفونت ناشی  اندام یک فرد بیمار  به مثابه  را  ایران  اگر جامعه 
آسیب دیدگی، بافت سرطانی و ... در حالت طبیعی به صورت تدریجی به تمامی نقاط بدن سرایت 
خواهد کرد. مشکلات و عفونت های کشور در حوزه های مختلف  رفته و در حال احاطه کردن سراسر 
اندام اجتماعی است. اگر جامعه و حکومت بتوانند مقاومت کنند، پادزهرهایی تزریق کنند، تقویت هایی 
به پیکره جامعه بدهند و شرایط را درست مدیریت بکنند، می توان از این بحران عبور کرد. وگرنه این روند 

به صورت تدریجی، انقلاب و کشور را از نظم فعلی خارج می کند و چه بسا از پای دربیاورد.
فراکسیون امید و طیف آقای لاریجانی خیلی وقت ها می توانستند با لابی هایی که 
داشتند فضای مجلس را منعطف کنند یا جلوی برخی استیضاح ها را بگیرند. برخی طرح  
و لوایح را پیش ببرند و در کل کمک آقای روحانی و دولت باشند. با این تفاسیر اگر در 
مجلس بعدی جریان تندروتری روی کار بیاید چقدر به دولت ضربه می زند؟ آیا ممکن 

است موضوع سقوط دولت آقای روحانی در مجلس بعدی رقم بخورد؟
رهبری انقلاب نمی گذارد که دولت سقوط کند. این شرایط در مجلس هفتم و در دوران ریاست 
جمهوری آقای خاتمی هم رخ داد. اینجا دیگر بحث نقش رهبری است. من احتمال این موضوع 
را یک در هزار هم نمی بینم که رهبری اجازه دهند مجلس وارد استیضاح رئیس جمهوری شود 
مگر این که شرایط کشور به گونه ای شود که آقای روحانی بخواهد در مقابل همه چیز بایستد. 

آقای روحانی خردمند و عاقل است، بازی می کند و جا نمی زند.
پس به نظر شما این تعادل در مجلس آینده برقرار می شود؟

بله.
سردار قاسم سلیمانی مایل به ریاست جمهوری نیست

آقای خرازی شما با افرادی همچون سردار سلیمانی هم  در ارتباط هستید. این روزها 
بار دیگر بحث رئیس جمهور نظامی مطرح است. به نظر شما این موضوع صرفاً در فضای 

رسانه ای مطرح است یا می تواند واقعی شود؟
این مسائل در فضای رسانه ای است.

یعنی با شناختی که از سردار سلیمانی دارید فکر نمی کنید بخواهند چنین ریسکی 
بکنند؟ در نظرسنجی هایی که اصولگرایان منتشر می کنند مدعی هستند که محبوبیت 

اول با سردار سلیمانی است.
سردار سلیمانی در ایران و منطقه محبوب است. خیلی ها را دیده ام که هیچ نسبتی با انقلاب 
ندارند اما عاشق حاج قاسم سلیمانی هستند. آخرین باری که آقای سلیمانی را دیدم ۷ یا ۸ 
روز پیش در همین خانه و در همین اتاق بود. ایشان اصلًا مایل به این کار نیست. چرا باید برای 

ریاست جمهوری بیاید؟ ماموریت های مهمتری دارند که به آنها رسیدگی می کنند.
مردم از چهره های تکراری خسته شده اند

با توجه به اینکه آقای عارف کاندیدای نمایندگی مجلس نشد و چهره های شاخص 
اصلاح طلب هم در انتخابات حضور نداشتند، اولا این عدم استقبال می تواند به خاطر 
ترس از رد صلاحیت یا عدم رای آوری )به خاطر انتقادات بدنه رای( باشد؟ دوم اینکه 
برای  پروپیمان  لیست  یک  می توانند  چقدر  شده  کاندیدا  افراد  این  با  اصلاح طلبان 

انتخابات ببندند؟
اگر عدم حضور به دلیل ترس از شکست باشد؛ قطعاً پذیرفتنی نیست، مردم دوره قبل به ما 
اعتماد کردند و حال نیازمند پاسخ مناسب از طرف ما هستند. ما از روز اول معتقد بودیم باید به 
سمت لیست جوان؛ متعهد؛ متخصص و کارآمد حرکت کنیم؛ تعریف ما از لیست ایده آل با سایر 
دوستان اصلاح طلب متفاوت هست. مردم از چهره های تکراری خسته شده اند بنابراین به هوای 

تازه و معرفی چهره های جدید در سیاست نیاز داریم.
ارزیابی تان از چهره های اصولگرایی که کاندیدا شدند چیست؟ فکر می کنید دست 
برتر را در انتخابات بیاورند؟ مشخصا در تهران می توانند با این چهره ها بازی را به نفع خود 

تمام کنند؟
رقیب اصلی اصلاح طلبان، جریان و چهره های اصولگرایی نیست؛ بلکه مشارکت پایین در 
انتخابات مجلس هست. مردم همان قدر که از جریان اصلاحات ناراضی هستند؛ از جریان 
اصولگرایی نیز ناراضی اند. نتیجه عملکرد این دوستان در زمانی که ۸ سال کشور را در اختیار 

داشتند در خاطر مردم هست. به همین دلیل نگرانی از چهره های اصولگرایی وجود ندارد.

صادق خرازی: 

رهبری نمی گذارند دولت سقوط کند 
رقیبِ اصلاح طلبان مشارکتِ پایین است نه اصولگرایان



استان  این  ویژه  ظرفیت های  به  اشاره  با  قم  استاندار 
شاخص  طرح   ۸۳ گفت:  سرمایه گذاری  جذب  برای 
سرمایه گذاری در قم برای ارائه به سرمایه گذاران احصا شده 

است. 
سرمایه گذاران  از  تعدادی  با  دیدار  در  سرمست  بهرام 
خارجی افزود: تلاش می کنیم این تعداد فرصت در قالب 
مجوزهای بی نام آماده واگذاری به سرمایه گذاران داخلی 
و خارجی شود. وی با اشاره به مزیت های سرمایه گذاری 
در  زائر  میلیون  از ۲۵  بیش  سالانه  حضور  گفت:  استان 
قم و قرارگرفتن در موقعیت ترانزیتی بین ۱۷ استان کشور 

فرصت های سرمایه گذاری مناسبی را ایجاد کرده است . 
وی با اشاره به برنامه های استان برای جذب سرمایه گذاران 
زیارتی  بر گردشگری  بیان کرد: علاوه  داخلی و خارجی 
به لحاظ بوم گردی و گردشگری سلامت استان قم دارای 
ظرفیت های ویژه ای بوده و از حضور سرمایه گذاران داخلی 
سرمست،  می کنیم.  استقبال  حوزه ها  این  در  خارجی  و 
امنیت پایدار استان به عنوان یکی از معیارهای مهم موردنیاز 
برای سرمایه گذاری را مورد تاکید قرار داد و تصریح کرد: 
در حال حاضر قم یکی از امن ترین استان های کشور برای 
زیرساخت های  وی،   . می شود  محسوب  سرمایه گذاری 

استان در بخش صنعت و تولید را مناسب و مطلوب توصیف 
بسیار خوبی در  و گفت: فرصت های سرمایه گذاری  کرد 
شهرک های صنعتی استان قم مهیای سرمایه گذاری است .
استاندار قم همچنین با اشاره به مشترکات فرهنگی و 
اقتصادی بین جمهوری اسلامی ایران و ترکیه اظهار کرد: 
دو  این  بین  حسنه ای  روابط  تاریخی  مختلف  مقاطع  در 
کشور وجود داشته است. سرمست بابیان اینکه اقتصاد دو 
کشور ایران و ترکیه مکمل یکدیگر هستند افزود: سیاست 
دولت توسعه روابط اقتصادی و تجاری با کشورهای همسایه 

ازجمله ترکیه می باشد .

مدیرعامل سازمان پارک ها و فضای سبز شهرداری قم  خبرداد

تکمیل سیستم آبیاری تحت فشار 
بوستان جنگلی ولایت

به  توجه  با  گفت:  قم  شهرداری  سبز  فضای  و  پارک ها  سازمان  مدیرعامل 
اقدامات انجام  شده در سه سال گذشته اجرای شبکه آب و توسعه درختکاری 
و همچنین تغییر شیوه آبیاری سنتی به آبیاری تحت فشار در این عرصه تا پایان 

سال تکمیل می شود.
پیام جوادیان با بیان اهمیت توسعه فضای سبز جنگلی در شهر قم اظهار 
داشت: با توجه به اقلیم خشک استان قم و وزش بادهای فصلی و ایجاد گرد 
و غبار در شهر قم یکی از اولویت های سازمان توسعه بوستان های جنگلی در 

حاشیه شهر است.
وی با تأکید بر لزوم مدیریت منابع آب در شهر قم افزود: شهر قم با توجه به 
مشکلات کم آبی و هزینه بالای انتقال آب از سد دز نیازمند مدیریت دقیق آب 
و منابع آب بوده و باید ضمن توسعه فضای سبز شهر قم به این نکته نیز توجه 
ویژه ای شود. وی از تکمیل لوله گذاری و اجرای سیستم آبیاری تحت فشار 
بوستان ولایت و عرصه های فضای سبز جنگلی حاشیه عوارضی تهران تا پایان 
سال خبر داد و تصریح کرد: با توجه به اقدامات انجام  شده در سه سال گذشته  
اجرای شبکه آب و توسعه درختکاری و همچنین تغییر شیوه آبیاری سنتی به  

آبیاری  تحت فشار در این عرصه تا پایان سال تکمیل می شود.
جوادیان مساحت عرصه لوله گذاری شده در محدوده مذکور را در حدود ۲۵۰ 
هکتار اعلام و خاطرنشان کرد: در بوستان ولایت و عرصه فضای سبز جنگلی 
حاشیه بزرگراه تهران بیش از ۶۰ هکتار درختکاری شده و باز کاشت عرصه های 
قدیمی نیز در حال انجام است. وی افزایش راندمان و بهره وری از آب و افزایش 
کیفیت فضای سبز را یکی نتایج اجرای سیستم آبیاری تحت فشار دانست و 
گفت: کاهش هزینه های نگهداری از فضای سبز یکی دیگر از نتایج استفاده از 

سیستم آبیاری تحت فشار در عرصه های سبز است.
 

معاون حمل  و نقل و ترافیک شهرداری قم :

معابر حادثه خیز قم اصلاح می شود
معاون حمل  و نقل و ترافیک شهرداری قم از انتخاب مشاور برای اصلاح معابر 
حادثه خیز قم خبر داد و گفت: اصلاح معابر حادثه خیز در دستور کار شهرداری 

است.
عباس ذاکریان با اشاره به درآمد جرایم رانندگی، اظهار کرد: بر اساس قانون 
باید درصدی از وصولی های جرایم رانندگی به شهرداری ها اختصاص یابد و در 
قم سهم شهرداری از این وصولی ها ۴۲ درصد است، اما امسال هیچ پولی از 
این بابت به شهرداری قم داده نشد، سال گذشته تنها  ۲۰۰ میلیون تومان بابت 
وصولی جرایم رانندگی به شهرداری قم پرداخت شد. معاون حمل  و نقل و ترافیک 
شهرداری قم ادامه داد: توسعه هوشمندسازی ترافیک در شهر قم مثل نصب 
دوربین های نظارتی گیر وصول جرایم رانندگی به شهرداری است، در نیمه نخست 
سال جاری در استان قم، حدود ۳۵ میلیارد تومان از جرایم رانندگی وصول شد 
که باید سهم شهرداری قم از آن پرداخت شود. ذاکریان افزود: یک فصل از طرح 
جامع حمل و نقل شهر قم مربوط به ایمنی حمل و نقل است، برخی از معابر 
حادثه خیز شهر بر اساس آمار پلیس و شاخص های دیگر مشخص شدند، از جمله 
این معابر می توان به محور آیت الله بروجردی، خیابان امام خمینی)ره( و برخی 
از تقاطع ها اشاره کرد و برای اصلاح این معابر مشاور انتخاب شده است. وی با 
اشاره به عملکرد شورای ترافیک استان قم، اظهار کرد: در این شورا پیشنهاد داده 
می شود که یک معبر نیاز به نصب دوربین، اصلاح هندسی یا سرعت گیر دارد و 
شورا در خصوص آن تصمیم گیری می کند. ذاکریان خاطرنشان کرد: سازمان 
حمل و نقل و ترافیک شهرداری قم تفاهم نامه ای را با آموزش و پرورش امضا کرد 
تا در مدارس، کلاس های آموزشی برگزار کند، پویش های مردمی در این راستا 

همچون سه شنبه های بدون خودرو در قم اجرا شد.

مدیر عامل سازمان زیباسازی شهرداری قم  خبرداد

فراخوان سومین دوره طراحی نقاشی 
دیواری و المان های شهری 

فراخوان سومین دوره طراحی نقاشی دیواری و المان های شهری "شهرنگار" 
در سطح ملی به همت سازمان زیباسازی شهرداری قم آغاز شد.

مدیر عامل سازمان زیباسازی شهرداری قم ضمن اعلام آغاز فراخوان سومین 
بر اساس  المان های شهری شهرنگار گفت:  و  نقاشی دبواری  دوره طراحی 
سیاست های پیش روی سازمان، در حال حرکت به سمتی هستیم که پروژه های 
زیباسازی ماندگاری بیشتری داشته باشند و با کیفیت مناسبتری نیز عرضه 
شوند. محمد موسوی منش افزود: شهر قم از المان های ماندگار کم بهره است 
و مطالبه شهروندان و مدیران شهری نیز مؤکد این موضوع است تا در سطح 
میادین و فضاهای عمومی شهر شاهد اکران و نمایش آثار بیشتری باشیم و 
ضرورت دارد نگاه ماندگار بودن  و پایداری این آثار نیز مورد توجه قرار گرفته به 

نحوی که به جزئی از هویت آن مکان مبدل شوند.
وی با بیان اینکه تلاش شده در شهرنگار۳، فعالیت ها از تکامل و تعالی برخوردار 
باشد، افزود: با توجه به تجارب ده سال گذشته در زیباسازی محیط شهری 
به مناسبت استقبال از بهار، فرآیند جذب آثار و طرح ها در قالب “شهرنگار” 
شکل گرفت و فراخوان این جشنواره منتشر شد. مدیرعامل سازمان زیباسازی 
شهرداری قم ابراز امیدواری کرد مانند گذشته، با حمایت تمامی هنرمندان و 
معماران، به خصوص تمامی دانشگاه ها و گروه های تخصصی شهر قم و استفاده 
از ظرفیت های موجود در سطح استانی و کشوری بتوانیم سومین فراخوان 

شهرنگار۳ را در بهمن و اسفند ماه ۱۳۹۸ با شکوه تر از گذشته برگزار نماییم.
موسوی منش  اظهار داشت: از کلیه طراحان، هنرمندان و متخصصان فضای 
سه بعدی و حجم دعوت به عمل می آید، پیشنهادات خود را همراه با CD  و 
DVD حداکثر تا تاریخ ۱۵ دی ماه ۹۸ به دبیرخانه سازمان ارسال نمایند و جهت 
کسب اطلاعات بیشتر به کانال های ارتباطی سازمان زیباسازی مراجعه فرمایید.

 
شهردار منطقه ۵ قم ا خبرداد

صلاح و نصب تابلوهای ترافیکی و 
چراغ زمانبندی 

 شهردار منطقه ۵ قم از اصلاح و نصب تابلوهای ترافیکی و چراغ زمانبندی در 
سطح این منطقه خبر داد .

علیرضا اقبالیان با اعلام این خبر اظهار داشت: احداث سرعتکاه، نصب 
تابلوی LED ، نصب گل میخ های ترافیکی، نصب استندهای ترافیکی،اصلاح 
و نصب تابلوهای ترافیکی، نصب چراغ زمانبندی از جمله اقدامات شهرداری 
منطقه ۵  در این راستا می باشد .  شهردار منطقه ۵ افزود :با توجه به اینکه منطقه 
۵ در جوار  مسجد مقدس جمکران بوده و لزوم اتخاذ تدابیر خاص در خصوص 
موارد ترافیکی از جمله عوامل اصلی در سطح منطقه می باشد،شهرداری منطقه 
۵ اقدام به تمهیدات ترافیکی در منطقه نموده است. وی بیان داشت : ارائه 
خدمات مطلوب به شهروندان و به خصوص زائرین همواره از اهداف این منطقه 
بوده که با اقدامات انجام گرفته در خصوص مسائل ترافیکی ، آماده ارائه خدمات 
بهتر به شهروندان و زائرین هستیم. اقبالیان در خصوص اقدامات انجام شده 
،تصریح کرد: احداث ۱۲ عدد سرعتگاه در سطح منطقه، خط کشی دو جزئی 
عابرین پیاده ، باز بینی و نصب ۵ تابلوی LED ، رنگ آمیزی سرعتگاهها و نصب 
تابلوهای LED قبل از سرعتگاهها، نصب گل میخ در تقاطها و دور برگردانها 
و معابر اصلی سطح منطقه، نصب و تجهیز علائم ترافیکی در سطح منطقه از 

جمله اقدامات صورت گرفته می باشد.
 

مدیرکل حفاظت محیط زیست استان قم :

مجوز شکار پرندگان آبزی و کنار آبزی 
در قم صادر نمی شود

مدیرکل حفاظت محیط زیست استان قم گفت: مجوز شکار پرندگان آبزی 
و کنارآبزی در این استان صادر نمی شود و برنامه ریزی لازم برای حفاظت از 

پرندگان مهاجر انجام شده است.
به گزارش روابط عمومی اداره کل حفاظت محیط زیست استان قم، سید رضا 
موسوی مشکینی در سخنانی اظهار داشت: مجوز شکار پرندگان خشکی زی در 
استان به صورت کاملا محدود از دهم آذرماه آغاز شده و تا دهم بهمن ماه ادامه 
دارد. وی در ادامه افزود: شکارچیانی که دفترچه شکار و مجوز اسلحه دارند، می 
توانند با دریافت مجوز شکار، تا دهم بهمن ماه فقط در روزهای جمعه، از گونه 

های کبک، تیهو، کبوترچاهی و فاخته به تعداد مجاز شکار کنند.
مدیرکل حفاظت محیط زیست استان قم با بیان اینکه شکار پرندگان خشکی 
زی باید در خارج از مناطق حفاظت شده، شکار ممنوع و تالاب های استان 
انجام شود، خاطرنشان کرد: مجوز شکار پرندگان آبزی و کنارآبزی به هیچ عنوان 
در استان قم صادر نمی شود. وی از برنامه ریزی های لازم و افزایش گشت و 
کنترل در راستای حفاظت از پرندگان مهاجر در قم خبر داد و گفت: شکارچیان 
باید مراقب بیماری های مشترک از جمله آنفولانزای پرندگان باشند و در صورت 
مشاهده موارد مشکوک، مراتب را بلافاصله به اداره کل حفاظت محیط زیست 

استان اطلاع دهند.

نماینده مریوان: مشکل کولبران با پیام تسلیت حل نمی شود
نماینده مردم مریوان در مجلس گفت: آقای جهانگیری با تسلیت و همدردی مشکلات کولبران 
حل نمی شود. آقای روحانی تا کی می خواهید شرمنده مردم کردستان باشید؟ کولبران برای کسب 
روزی حلال و لقمه نانی، جانشان را از دست می دهند. منصور مرادی نماینده مردم مریوان در مجلس 
شورای اسلامی در جلسه علنی امروز )یکشنبه اول دی( پارلمان و در تذکر شفاهی ضمن تسلیت به 
خانواده دو کولبری که در سرمای زمستان برای لقمه نانی، جانشان را از دست دادند و با تشکر از مردم 
مریوان و سروآباد گفت: آقای روحانی وقتی از مظلومیت کردستان و کولبران سخن می گوییم قصد 
سیاه نمایی نداریم. وی افزود: در سراسر استان کردستان به ویژه مریوان و سروآباد که مستعد سرمایه 
گذاری هستند، کارخانه های صنایع تبدیلی وجود ندارد و با ایجاد محدودیت های سرمایه گذاری، مانع 
از ایجاد کارخانه ها شده اید. آقای رئیس جمهور چگونه انتظار دارید این شهرستان با جمعیت بیش 
از ۲۵۰ هزار نفر بدون ایجاد اشتغال پایدار به کولبری روی نیاورند.نماینده مریوان در مجلس تصریح 
کرد: آیا اگر مسئولان فرزندانشان در فقر و گرسنگی به سر ببرند، برای سیر کردن فرزندانشان به شغل 
کاذب روی نمی آورند؟ ما نمایندگان با چه زبانی با دولت مواجه شویم که بالاخره به فکر معابر کولبری 
باشید. به تذکرات ما هیچ توجهی نمی شود. مرادی در پایان مطرح کرد: آقای جهانگیری با تسلیت و 
همدردی مشکلات کولبران حل نمی شود. آقای روحانی تا کی می خواهید شرمنده مردم کردستان 

باشید؟ کولبران برای کسب روزی حلال و لقمه نانی، جانشان را از دست می دهند. 

وزیر بهداشت: در حوزه بهداشت روان در جامعه اعلان خطر می کنم 
 وزیر بهداشت گفت: شیوع افسردگی و روان های گرفتار زنگ خطری برای متخصصان عرصه سلامت 
است که متاسفانه در حال حاضر در حوزه بهداشت روان در جامعه به شدت دچار مشکل هستیم و من به 
عنوان وزیر بهداشت در این رابطه اعلان خطر می کنم.سعید نمکی دیروز در آئین بهره برداری از بخش 
موقوفه شادروان نظام مافی در بیمارستان روانپزشکی رازی شهرری اظهار داشت: یکی از بخش های 
مغفول و مجهول مانده در نظام سلامت، مربوط به بیماران اختلال روان است و با این وجود افزایش 
تخت بیمارستانی برای درمان این بیماران به عنوان کمک رسانی مهم محسوب می شود.وی افزود: تلخ 
است که بگویم ما نیازمند تخت بستری بیماران دچار اختلالات روانی و همچنین نیازمند تخت برای 
درمان بیماران قلبی و عروقی هستیم زیرا که این اظهارات نشانگر عملکرد ناکافی و غیرقابل قبول در 
حوزه بهداشت و درمان است.وزیر بهداشت و درمان تصریح کرد: در صورتی که عملکرد بهتری در امر 

پیشگیری و بهداشت داشتیم در حال حاضر تا این حد نیازمند تخت های بستری در کشور نبودیم.

عبدالله عبدالله نتایج انتخابات افغانستان را نپذیرفت 
بر اساس نتایج اولیه شمارش آرا اشرف غنی توانسته در انتخابات ریاست جمهوری افغانستان پیروز 
شود.به گزارش ایسنا، به نقل از اسکای نیوز، کمیسیون انتخابات افغانستان اعلام کرد محمد اشرف 
غنی، رئیس جمهوری کنونی توانسته با اکتساب ۵۰.۶۴ درصد آرا در انتخابات ریاست جمهوری این 
کشور پیروز شود.نتایج انتخابات ریاست جمهوری افغانستان که ششم مهر امسال برگزار شد، بعد از سه 
ماه دیروز اعلام شد. بر اساس گفته کمیسیون انتخابات افغانستان محمد اشرف غنی با گرفتن بیشتر از 
۹۲۳ هزار رای و عبدالله عبدالله با گرفتن بیشتر از ۷۲۰ هزار رای به ترتیب مقام اول و دوم را در انتخابات 
افغانستان دارند.قرار بود نتایج ابتدایی این انتخابات به تاریخ ۲۷ مهر اعلام شود اما چندین بار به تاخیر 

افتاد.این نتیجه ابتدایی بوده و نتیجه نهایی بعد از رسیدگی به شکایت ها اعلام می شود.
 

آرین منش :اصولگرایی محدود به یک گروه تندرو شده است 
آرین منش، فعال سیاسی اصولگرا گفت: فقدان یک تعریف مشخص از اصولگرایی، نبود احزاب بزرگ 
و فراگیر و تمامیت خواهی برخی جریانات تندرو و تمامیت خواه باعث شده که دایره اصولگرایی هر روز 
در مقایسه با گذشته محدودتر و تنگ تر شود و برخی طیف های تندروی اصولگرا دایره اصولگرایی را به 
خودشان محدود کنند. شخصیت هایی، چون آقای لاریجانی، ناطق نوری و بزرگانی از این دست که 
تعدادشان هم بسیار فراوان است، به دلیل تنگ نظری ها و برخورد های پردافعه ترجیح دادند که در زمین 
اصولگرایی بازی نکنند. اکنون تکلیف لیست ۵ نفره مشهد مشخص است، یک نفر از لیست خارج شده 
و یک نفر هم که سهم آقای قالیباف بوده، مشخص شده، بنابراین سوال این است که جایگاه شورای 

ائتلاف کجاست؟ 

»سردار فضلی« از بیمارستان مرخص شد 
سردار »علی فضلی« که به دلیل عوارض ناشی از مجروحیت و جانبازی در بیمارستان بستری بود پس 
از طی مراحل درمان از بیمارستان مرخص شد.به گزارش فارس، سردار جانباز »علی فضلی« فرمانده 
دانشگاه افسری و تربیت پاسدار امام حسین )ع( که به دلیل عوارض ناشی از مجروحیت و جانبازی در 

بیمارستان بستری شده بود پس از طی کردن مراحل درمان از بیمارستان مرخص شد.

زمان پخش سری جدید "دورهمی" 
فصل جدید "دورهمی" با یک ویژه برنامه یلدایی شب گذشته ۳۰ آذرماه آغاز شد و حالا قرار است این 
مجموعه از ۱۱ دی به شکل روتین روی آنتن شبکه نسیم برود.به گزارش تسنیم؛ مجموعه "دورهمی" 
از ۱۱ دی سه روز در هفته به صورت ثابت در کنداکتور شبکه نسیم جا می گیرد.مهران مدیری اجرای 

"دورهمی" و سیدمصطفی احمدی تهیه کنندگی این برنامه را بر عهده دارد.

سیاسی، اجتماعی، فرهنگی، علمی، ورزشی و هنری
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استاندارقم اعلام کرد

۸۳ طرح شاخص آماده سرمایه گذاری در قم  

. غرر الحكم : ج 5 ص 371 ح ۸7۹7

رئیس کمیسیون فرهنگی اجتماعی شورای شهر قم  مطرح کرد

کمبود اماکن ورزشی و تفریحی درشهر قم
رئیس کمیسیون فرهنگی اجتماعی شورای 
شهر قم با بیان اینکه شهر قم از لحاظ اماکن 
ورزشی و تفریحی مانند شهربازی، سالن ورزشی، 
کمبودهای  دارای  سبز  فضای  و  فرهنگ سرا 
است، گفت: سراهای شهدا در مناطق قم ایجاد 

می شود. 
حسن مالکی نژاد با اشاره به پتانسیل بالای 
فرهنگی، مذهبی و گردشگری قم در کشور و 
حضور میلیون ها زائر در طی سال در این شهر 
اظهار داشت: در این مراسم ها اکثر دستگاه های 
اجرایی شهر به ویژه شهرداری قم میزبان زائران 
که  بوده  دیگر کشورها  و  نقاط کشور  اقصی  از 
هزینه برگزاری این مراسم از محل عوارضی بوده 
که شهروندان فقط جهت آبادانی شهر و دریافت 
پرداخت  شهرداری  از  تسهیلات  و  خدمات 

می کنند.
اینکه  به  توجه  با  کرد:  تصریح  نژاد  مالکی 
برگزاری مراسم های ملی و مذهبی افتخاری بزرگ برای مدیریت شهری و مردم شریف قم است، اما 
پرداخت هزینه ای عمرانی این برنامه ها از بودجه مردم قم ظلمی بزرگ در حق مردم است، لذا جهت 
حل این مشکل پیگیری مجداّنه نمایندگان محترم مجلس و استاندار قم در راستای اختصاص بودجه 

ملی برای این مهم را می طلبد.
وی با بیان اینکه پروژه هایی مانند رینگ دوم مسجد مقدس جمکران تابه حال بیش از صد میلیارد 
تومان برای شهرداری هزینه داشته و تنها حدود ۳۰ درصد پیشرفت آن را شاهد هستیم، ابراز کرد: 

بایستی برای این جهت از محل بودجه های ملی ردیف مناسبی دیده شود.
رئیس کمیسیون فرهنگی اجتماعی شورای شهر قم خاطرنشان کرد: شهر قم از لحاظ اماکن ورزشی 
و تفریحی مانند شهربازی، سالن ورزشی و فرهنگ سرا و فضای سبز دارای کمبودهای است که باید از 

بودجه های موردنظر برای تکمیل آن استفاده شود.
وی با اشاره به فقر شهربازی در قم گفت: در سال های گذشته شاهد تعطیلی شهربازی سالاریه، 
شاهد )۷۲ تن(، میدان ولیعصر و بوستان نجمه خاتون بوده ایم که انتقادات به حق زیادی را از طرف 

مردم شهر به سمت مدیریت شهری روانه کرده است.
مالکی نژاد اذعان کرد: هم اکنون شهرداری قم در تلاش بوده تا به زودی شهربازی بوستان غدیر و تله 
سیژ بوستان علوی را فعال نماید، درحالی که مناطق شهری قم هرکدام جمعیتی نزدیک به جمعیت 
یک شهر مستقل را دارند و ما باید در هر منطقه یک شهربازی داشته باشیم تا تمرکز مراکز تفریحی 
در یک منطقه خاص نباشد.وی عنوان کرد: قرار بود طبق برنامه ریزی امسال شاهد افتتاح ۸ سالن 
فرهنگی ورزشی در سطح مناطق هشتگانه باشیم که متأسفانه در روند کار به دلیل مشکلات اقتصادی 
بسیاری از پیمانکاران ختم پیمان کرده اند که فقط امسال توانستیم دو سالن ورزشی مناطق یک و شش 
را به بهره برداری برسانیم و در تلاشیم با انتخاب پیمانکار جدید مابقی را نیز تا پایان سال جاری شاهد 

پیشرفت قابل توجهی آن ها باشیم.
ایجاد سرای شهدا در مناطق قم

وی در پایان یادآور شد: متأسفانه اخیراً عمداً یا سهواً در چند شهر شاهد حذف نام شهدا از خیابان ها 
و شارع بوده ایم که این اهانت به مقام شامخ شهدا و قهرمانان ملی ماست که به فضل الهی شورای 
اسلامی شهر تمام تلاش خود را برای نام گذاری خیابان ها، میدان ها و فرعی ها بنام شهدا به کار گرفته 
و نیز در تلاش است در راستای گسترش فرهنگ شهادت منزل برخی از شهدای جریان ساز انقلاب و 
نظام را به عنوان سرای شهید در قالب یک فرهنگ سرا و یا موزه در اختیار نسل جدید انقلاب قرار دهد 
مانند منزل شهیدان زین الدین به عنوان موزه شهیدان و یا منزل شهید شفیعی که در تلاشیم پس از 

خریداری تبدیل به سرای شهید نماییم.

فرمانده انتظامی شهرستان قم:

1۴۸ واحد عطاری در قم مجوز دارد
 فرمانده انتظامی شهرستان قم بابیان اینکه حدود ۲۸۰ واحد عطاری در این استان وجود دارد که 
قابل قیاس با سایر استان ها نیست، گفت: از این تعداد عطاری در سطح استان، ۱۴۸ مورد دارای 

مجوز است. 
سرهنگ مراد حسین جعفریان عصر یکشنبه در همایش »یاریگران زندگی« که ویژه صنف عطاری های 
استان قم در سالن اقتصاد مجتمع اداری اصناف با عنوان »هر عطار، یک یاریگر زندگی« برگزار شد، با 
تاکید بر لزوم آشنایی صنوف گوناگون با قانون افزود: وظیفه ما در نیروی انتظامی، تحقق تامین امنیت 

پایدار برای تک تک افراد جامعه است.
وی با اشاره به لزوم بازرسی، رعایت ساعت کاری و اخذ مجوز قانونی اظهار کرد: با ۱۶ واحد عطاری 

متخلف در سطح شهر قم به دلیل فروش مواد مخدر، برخورد انتظامی صورت گرفته است.
هر کس سهم خود را در »مسئولیت اجتماعی« ادا کند    

دبیر شورای هماهنگی مبارزه با مواد مخدر قم نیز در این همایش، با تاکید بر مساله اطلاع رسانی و 
آگاهی بخشی به صنوف مختلف در این زمینه گفت: در اجرای طرح »یاریگران زندگی« ما را یاری کنید 
و در این طرح ملی همکاری های لازم را با مسئولان داشته باشید. ابوالفضل شریفی با تاکید بر رعایت 
حریم قانون و اخذ مجوز برای فعالیت صنفی تصریح کرد: برای حفظ امنیت در جامعه و پاک بودن آن، 
باید هر کس سهم خود را در »مسئولیت اجتماعی« ادا کند. وی بابیان اینکه برای جلوگیری از اعتیاد 
نیازمند مشارکت همه قشرهای جامعه هستیم، اظهار کرد: در امر مبارزه با مواد مخدر تعدادی جانباز و 

نیز ۱۶ شهید در این استان تقدیم انقلاب اسلامی شده است. 

طرح:  محمد علی رجبی

قصه پر غصه آلودگی هوا

عضو هیئت رئیسه شورای شهر قم با بیان اینکه یکی از مشکلات شهر قم به ویژه در هسته 
مرکزی مشکل نبود و کمبود پارکینگ است گفت: باوجود جمعیت ساکن و نیز حضور 

زائران و گردشگران در قم این مشکل آسیب های فراوانی را ایجاد کرده است
حسن طلایی با اشاره به شروع فعالیت سال سوم شورای اسلامی شهر قم در دوره پنجم 
اظهار داشت: از دستاوردهای مهم شورای پنجم، ثبات مدیریت، شفافیت و علنی بودن 
جلسات، همدلی و انسجام شورا و شهرداری است که این یکپارچگی و انسجام شورای 

پنجم به معنای عدم وجود صدای موافق و مخالف نیست.
وی افزود: وظایف شورای شهر طبق ماده ۸۰ قانون شوراها در دو بخش نظارتی و 
قانون گذاری تقسیم می شود که در ۴۰ بند وظایف و اختیارات تعریف شده که بخش 
قابل توجهی از آن وظایف نظارتی است، متأسفانه هنوز لایحه مدیریت یکپارچه شهری 

عملیاتی نشده  و از همین رو بیشتر فعالیت های شورای شهر در درجه نخست مربوط به 
فعالیت های شهرداری است.

عضو هیئت رئیسه شورای اسلامی شهر قم با اشاره به توسعه و پیشرفت شهر قم، گفت: 
علیرغم مشکلات اقتصادی بی شمار که در کشور وجود داشته و کاهش ساخت وسازها، 
اقدامات بسیار خوبی در شهر قم در حال انجام است و چرخ توسعه و پیشرفت در این شهر 

همواره درزمینه عمرانی، ترافیکی، حمل ونقل، فضای سبز و غیره در حال حرکت است.
وی ادامه داد: نگاه شورای شهر به مناطق محروم نگاهی ویژه و خاص است، اما با توجه 
به زیرساخت های ضعیف این مناطق با عنایت به وجود بافت فرسوده گسترده مناطق، 
توسعه و پیشرفت نیز به کندی پیش می رود و این مهم نیازمند تلاش و نگاه ویژه ای است تا 

زمینه لازم برای مرتفع شدن مشکلات مردم در این مناطق ادامه یابد.

عضو هیئت رئیسه شورای شهر قم :

هسته مرکزی شهر قم  کمبود پارکینگ دارد 

شهرداری  های  گفت:فعالیت  کریم  رباط  شهردار 
با هدف توسعه متوازن و با رویکرد عدالت محوری در 
راستای تامین سرانه های شهری صورت می پذیرد که 

مشارکت شهروندان یاری رسان خواهد بود. 
مردم  به  پاسخگویي  اینکه  به  اشاره  با  پارسا  اصغر   
رده  تمام  در  مسئولان  و  مدیران  وظایف  مهمترین  از 
با  تاکید کرد: برخورد همکاران و مسئولین  ها است 
اسلامی  شئونات  رعایت  با  بایست  می  رجوع  ارباب 
و قانونمندی در راستای خدمات رسانی بهتر به آنها 
پروژه  به پیشرفت فیزیکی  باشد. وی سرعت بخشی 

های در دست اجرا را یکی از مهمترین اولویت های 
های  طرح  تمامی  گفت:  و  برشمرد  شهری  مدیریت 
بازه زمانی تعریف شده و  باید در  عمرانی و خدماتی 
بتوانیم کارنامه  تا  بیاید  به اجرا در  با کیفیت مناسب 

درخشانی را از عملکرد شهرداری ارائه دهیم.
شهردار رباط کریم  همچنین در ادامه به برخی از 
فعالیت های عمرانی ، خدماتی ، رفاهی و ... اشاره 

نمود که عبارت اند از :
دیوارهای  کاری  سنگ   ، جنوبی  نمای  اجرای   -

داخلی ساختمان سرای محله سفیدار

داخلی  دیوارهای  سنگ  و  نما  سنگ  عملیات   -
ساختمان سرای محله شترخوار

- خاکبرداری زمین چمن مصنوعی استادیوم ورزشی 
آلارد 

- آرماتوربندی سقف طبقه چهارم سرای محله پرندک
- آرماتوربندی و بتن ریزی فونداسیون پروژه المان 

شهدای گمنام شهرک شهید آبشناسان
چینی  دیوار  عملیات  ساختمان،  نمای  اتمام   -

رایزرها، و ... پروژه سرای محله کیکاور 
به  لوپ  ساوه،  تهران  اتوبان   آسفالت  گیری  لکه   -

سمت رباط کریم 
و  آلارد  محلات  پاکسازی  جهادی  طرح  اجرای   -

پرندک 
 - آلارد  نیایش  خیابان  جدولگذاری  و  کنی  پی   -

خیابان امامزاده 
صورت  به  اصغرآباد  ورودی  در  آسفالت  پخش   -

مکانیزه
- ترمیم و اصلاح تابلوهای کوچه ها و معابر  

-  تعویض جداول فرسوده خیابان بهاران سفیدار
- عملیات کاتر زنی در شهرک آبشناسان جهت لکه 

گیری آسفالت معابر
-  تخریب جداول و آسفالت فرسوده در کوچه شهید 

سلیمی ، بهداشت و بهداشت چهارم ) بلوار کمالی ( 
-  پخش آسفالت در لاین کندرو بلوار امام خمینی 

)ره( حد فاصل خیابان شهدا تا طالقانی
میدان  به  نرسیده  بازارک  محله  از  برداری  نخاله    -

الغدیر روبروی راهنمایی و رانندگی قدیم
- بتن ریزی زیرگذر امام رضا)ع( واقع در کیکاور

- بتن ریزی ماهیچه جداول خیابان سلیمی
- محافظت درختان سطح شهر بوسیله محلول در 

برابر عوامل بیماری زا
 مهندس پارسا در پایان گفت : شهروندان محترم با 
رعایت کامل حقوق شهروندی و با صبر و شکیبایی که 
در طول اجرای پروژه های عمرانی دارند، مسئولیت ما 
را در خدمت رسانی دوچندان نموده اند و ما موظف به 

اتمام هرچه سریعتر این پروژه هستیم.

شهردار رباط کریم اعلام کرد

توسعه متوازن شهر با رویکرد عدالت محوری 


